
Homicides of Adults in Rockbridge County, Virginia, 1778-1900PRIVATE 






ROCKBRIDGE

Class of death:   

Class of crime:   

Relationship:    

Motive:  


Intoxication?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:


Days until death:  


SUSPECT(s):


VICTIM(s):



Cause of death:  


Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
Other sources:  
Census:  
Genealogy:  

Suspect:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1777, Nov. 10





Rockbridge Co.

CT
Class:   do not count:  in West Virginia
Crime:   HOM
Rela:    NONDOM IND by ENG

Motive:  GENOCIDE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Captain James Hall, Hugh Galbraith, Malcom McCown, and William Rowan m. Cornstalk, Cornstalk's son, and two other Indian chiefs


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  Exam Court:  4/18/1778t:  JH bound to appear.  The witnesses for the Commonwealth did not appear:  "none appearing."  Bound to appear at next session.  4/28/1778t:  JH charged with being "feloniously Concerned" in the murders.  pNG.  fNG.  //  HG bound to appear.  pNG.  Witnesses for the Commonwealth did not appear.  Bound to appear at next session.  5/5/1778t:  HG:  pNG.  no witnesses for the Commonwealth appeared, so acquitted.  5/19/1778t:  MM:  pNG.  no witnesses appeared against him, so discharged & acquitted.  7/7/1778t:  WR:  pNG.  no witnesses appeared against him, so discharged & acquitted.  

Legal records:  

Rockbr. Co. COB v. 1, 1778-1784:  8-9, 13, 17, 20.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

James Hall

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:

Captain of militia

Accused 2:  

Hugh Galbraith

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 3:  

Malcom McCown

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 4:  

William Rowan

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

Cornstalk

Ethnicity:

Shawnee

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:

chief

Victim 2:  

son of Cornstalk

Ethnicity:

Shawnee

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 3:  

___

Ethnicity:

Shawnee

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:

chief

Victim 4:  

___

Ethnicity:

Shawnee

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:

chief

1786 [Nov.]





Rockbridge Co.

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    HHLD SLAVE by SLAVE

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  York (a negro man slave of Andrew Reid) m. Tom (a slave of Andrew Reid)


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  O&T 12/1/1786:  ind. for murder.  pNG.  Wit:  Wm Bradley.  fG of murder.  DEATH:  to be executed 12/8/1786 by 10am.  "and that he Cut off his Head & stick it on a Pole at the fork of the Road between Lexington and Mr. Jno. Paxtons."  Value:  80 l.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB v. 2, 1784-1787:  499

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused:  

York

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Andrew Reid

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Tom

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of Andrew Reid

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1789 [Jan.]





Rockbridge Co.

CT

Class:   do not count

Crime:   CAS GUN / SUSPICIOUS

Rela:    

Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  James Grimstead m. James Paxton [Paretan?]


Weapon:  gun


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  1/24/1789:  EXAM COURT:  charged with "the felony of killing" JP.  "confessed that his Gun went off by accident and killed said James Pareton but that he had no intention of the kind."  Verdict:  "the matter was not intended but accidental."  discharged from jail, ought not to be tried by the Gen. Ct.

Legal records:  

Rock. Co. COB 3:  1787-1794:  175

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused:  

James Grimstead 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

James Paxton [Paretan?]

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1802, Nov. 15





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  HONOR / QUARREL at a HUSKING / DEFENDING SISTER'S HONOR

Intox?:  possibly

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
night

Days to death:  0


HOM:  Robert Elwood m. John Cline


Weapon:  beaten & kicked.  d. almost inst.


Circumstances:  at a corn husking at William Ruley's place


Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/22/1802:  EXAM:  "felonious killing."  pNG.  fG.  to Dist. Ct.  Admitted to $1000 b.  Witnesses for Commonw.:  ADam Coon, John Tardy, james Matchet, Hugh McCreary, John Mootes.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 6:  1802-1803:  TESTIMONY


Adam Coon:  on night of 11/15, at William Ruley's, where a number of persons "were collected" to husk corn.  RE & JC were there.  "a dispute arose with them and others."  RE "expressed himself in harsh terms" and said "he would give it to him if he did not hold his tongue but did not know who he ment."  [sic]  A short time later, RE attacked "one of the boys."  Wit. "saw him strike but did not at that time know who and alas thought he saw him kick."  Wit. then went to where they were engaged "and found the other to be John Cline, who was nearly dead."


John Tandy:  also at WR's for the husking.  Wit. "heard the boys disputing and some person mentioned the name of the prisoners sister in a mocking manner against a certain person by the name of Duff, who was in company to which the prisoner replied that if his sisters name was mentioned he would give it to them or some of them and after some more conversation he made an attack."  Wit. saw RE "both strike and kick some person but did not at that time know who."  Went to where they were "engaged" & found the person to be JC, who "immediately expired."


Hugh McCreary:  RE passed by where wit. was husking corn "and endeavoured to stop him but was prevented by some person interfering which prevented him from seeing the principal part of the transaction but after he was disengaged saw the prisoner kick or stamp" JC, who d. immediately.


John Motes:  also present.  RE "and another Lad got to quarreling the prisoner proposed to whip a number of Lads or boys, to which some of them told him to come on, he then advanced & struck" JC.


James Matchet:  also present.  "a dispute arose among the Lads or Boys."  RE advanced to JC & struck & kicked JC.

Newspaper:  


Virginia Telegraphe, and Rockbridge Courier (Virginia) 4/5/1803:  HOM in VA:  Augusta Co.:  F last, Robert Elwood tried in Dist. Ct. at Staunton for m. of John Cline.  Witnesses heard.  Jury withdrew "a few minutes."  fNG.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Robert Elwood 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult [prob. over age 16:  "boy" or "lad"

Literate:




Marital Status:  
s

Children:

n

Occupation:

farm laborer

Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Cline

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult [prob. over age 16:  "boy" or "lad"

Literate:




Marital Status:

s

Children:

n

Occupation:

farm laborer

Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1803, Sept.






Rockbridge Co.

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM SLAVE by WHITE MAN not his master

Motive:  QUARREL

Intox?:  prob. the assailant

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  2+


HOM:  Robert McCutchen m. Harry (a negro man slave of John Bratton)


Weapon:  ax to forehead.  Frac. skull, brains protruded.  In the front yard of the house of Mr. and Mrs. Peter and Effy Mynes.


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 6/1/1805.  fG.  to be tried at next Dist. Ct.  Remanded to jail.  Wit. bound:  David Cail & Effy Mynes, witnesses for the commonwealth.  [[NOTE:  the defense witnesses were not bound to appear before the Dist. Ct.]]

Legal records:  
Rockbr. Co. COB v. 7:  1804-1805:  415-421:

TESTIMONY FOR THE COMMONWEALTH


David Cail:  in fall of 1803 he as at the house of Peter Mynes.  Wit. and Harry (the victim) and RM were there together.  Wit. & H were at 11pm in "an outer shed attached to said House," & RM came out to the same place and addressed H in the following words:  "'you damn'd black Sallymander, what brought you here, clear out, and I'l take your life.'  The negroe replied 'Oh no Mr. McCutchen, I have not said any thing improper to you, nor done you any harm, and you would not go to hurt me.'  MCutcheon answered 'Yes by God he would as soon kill him, as something he mentioned, which this Deponant understood to be a Lizard."  Wit. then asked the "said negroe to go away, or perhaps the prisoner might injure him, the negroe said he would, and accordingly went out of prisoners presence."  Wit. then went into the house & sat down, & in a short time, "the negroe also came into the front room" of the house and "went into the far corner thereof from the door," and asked for Mr. Mynes, "and said he wished to see him.  Mrs. Mynes told hm, that her husband was in another room, asleep & intoxicated, and that if he did se him, he would not receive any satisfaction from him, at which time, a certain David Willson was walking about the floor."  RM came in "and gave him a tap on the shoulder, and they went together and had some conversation, which this Deponant did not hear, that they both continued and the prisoner asked him said Willson, if he might depend on him, Willson swore by God, he might, prisoner asked him, if he would be sure, Willson replied, by Jesus he would."  DW then stepped up to H and said "you damn'd black buggar, what business have you here amongst Gentlemen, Harry said, he had come to see Mr. Mynes, and as soon as he could see hm, he would go away, Willson & prisoner then told him to go away, or by God they would take his life."  Wit. told H "he had better clear out, he then started to go out and Willson struck him his left hand and he stagger'd against the Parti[ti]on, and as he recovered a little the prisoner also struck him."  H then went out of doors "and the followed him."  Wit. "soon heard a noise without and went to the door, thinking they were abusing the negroe, when he went out, they were telling him, that if he did not go away they would take his life, he requested them to let him again go into the house to see Mr. Mynes; that he Mynes had promoised to pay him some money that night, which he owed him, and had requested him to call for that purpose, and said he was a salve and could not come every day, that he was obliged to mind his Master's work; the prisoner and Willson again told him to go away, or they would take his life, prisoner turned around and picked up an ax which lay behind hm, and threw at the said Harry, and struck him in the forehead between the eyes, rather above.  At which time" wit. "was standing close behind him on the steps."  Wit then said to the prisoners "There now, you rascal, you have killed the mans Negroe and you'll be hanged for it."  Wit. had observed the ax "lying before the door, rather crossways," when he first came to the house that night.  "when he went to the door, at the time he heard the noise just before the murder was committed, he observed it standing leaned against the steps, handle upwards."  Wit. went to see "the said negroe, two days after he received the wound, before he was dead, and he saw a quantity of brains on his forehead, that had come through his scull, by occasion of the wound."


Effy Mynes (wife of Peter Mynes, owner of the house where the murder occurred).  H came to her husband's house 11pm.  RM, DW, "& others were there.  The Negroe asked this Deponant for a smoke of her pipe, which she granted him, whilst he was smoaking, the prisoner came out of an adjoining room, and asked him for the pipe, Harry said 'no sir stop till I am done, and you shall have it,' prisoner then went into the room, and in a few minutes him and said Willson came out together."  DW asked H "what he was doing there that time of night, and told him, to go home, and immediately struck him twice & knocked him out of the doore.  This Deponant heard the witness Cail say that he had only seen the ax, used by the prisoner, in murdering said Harry, by the glistning of moon light, that she had understood there was an enmity between the prisoner & said Cail."  Wit. did not see RM strike H in the house, "altho she was there durin g the time of said Transaction, nor did she observe any thing of the prisoner and Willson going out of the house & confering togheter.  Thinks she would have seen them if they had went out."

TESTIMONY FOR THE DEFENSE


Margaret Nesbet:  heard the witness Cail say 4 or 5 yrs ago "that he would have revenge of prisoner, if it should be twenty years afterwards, and that he would obtain it, if he should have to way lay him, for cause, he the rpisoner had Deposed, as a witness, in a suit between this (Cails) Daughter and Wm. Morrison, that he had seen a begroe huging his (Cails) Daughter."


Lanty Graham:  Wit. was at the Inquest on the body of H.  "the wound on his forehead, did not appear to be in a curve, but in an angular form, and the lower end thereof was much more sunk than the upper."  Wit. "knew said negroe well, that he was a peaceable fellow, but that he has heard, he was soimewhat disorderly, when intoxicated, (by report)."


Jonathan Willson:  wit. "happened at Peter Mynes's" in he "thinks" Sept., 1803 ('but is not particular as to the date).  That night, the wit. & RM were "in a room at the back part" of PM's house.  DW came into the room "and proposed they would go and take a drink of Grog, and go home," and then DW & RM went into another room, "where they were to get the Grog, shortly after, this Deponant followed them," & on entering the room, "he discovered Harry" & heard DW "ask him, what he was doing there, that time of night; Harry replied, he was not off his masters land, and was in his masters house, and would not leave it, untill he pleased, and thereupon said Willson ordered him out and ketched hold of him and struk him with his left hand."  H "did not appear willing to leave the house," and then RM came forward & told H "to begone," & DW & RM :shoved him out of the house."  RM followed him, & wit. and DW "stood in the doore, and discvered the sadi harry to go abiout thirty feet from the house, turn around and told the said McCutchen, he would not go, and then" wit. say RM "to sling his arm, appearingly throwing something but could not discover what, and which appeared to be aimed at said Harry, that whatever was threwed, struck him & knocked him down."  DC was standing about 20 yrds. to the right hand of the house, towards the gib road, and "not standing behind on the steps, who hollowed out to McCutchen, I saw the Ax glance, by the moon light.  you damn'd rascal, you have killed the negroe and will be hanged, what you ought to have been twenty years ago, and I'll have you hanged, and what I have been awaiting for, a good while.  That said" DC, DW & wit. went up to the negro (Harry) "and called himseveral times by his name, and he answered, asked him if he was badly hgurt, he replied yes."  Sometime after H was carried into a room of PM's house "and sugar applied to his wound & also watered it with whiskey."  Wound was between the eyes, "rather above," "badly Cut."  RM said "it was a stone he threw and nothing else."  Wit. passed by PM's door several times in the course of the night, and "he did not see any Ax at the Doore, and thinks if there had been any he would have seen it."  Did not see an ax in H's arms "when he went up to him, or believes there was any near him."


John Allen:  wit. was "on the Inquest" on H's body.  Believes the wound "was not done with an ax."  The wound "was pretty crooked, high upon the forehead and very deeply cut."  Seemed cut with a stone "or some crooked instrument."  DC was a wit. before the inquest & DC "either told this Depnant or swore before the inquest . . . that there was an ax sticking in a stump near Peter Mynes's doore when said Harry was wounded," that RM took the ax out of the stump & "slung it" at H & knocked H down, "cut the wound with which he died."  "From a number of circumstances," wit. believes DC "has been for months past, at enmity with" RM.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Robert McCutchen

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Harry 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

a slave of John Bratton

Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1807, Oct. 22





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM / MANSL

Rela:    NONDOM

Motive: QUARREL over failure of ET to help WT & others clean grain

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  William Taylor m. Ebenezer Thornton


Weapon:  2 blows to the side of the head with a hickory stick


Circumstances:  just outside in front of the front door of the house of WT.  When Tilman Hamilton asked ET what he had not helped the others clean grain, ET said "they might all kiss his backside."  WT threw ET out of his house, but ET tried to barge back in & told WT he could whip him.  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/9 & 10/1807:  EXAM:  pNG.  fG.  to be tried at Dist. Ct.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 9:  1807-1809:  168-171

TESTIMONY


Tilman Hamilton (son of William Hamilton & Kizzy Hamilton, who posted his $500 b. to appear as a witness for the Commonwealth):  on 10/22 wit. was at house of WT with ET, Samuel Smith, & WT.  "in a conversation respecting cleaning of Grain (at which some of them had been engaged) this witness asked Thornton why he had not helped him in cleaning of the Grain, that sd Thornton replied - they might all kiss his backside, which expression, this witness believes was applied to the whole company - that at that time, they were all in the house - that the prisoner put Thornton out of the house, & likewise Smith - that Thornton tried to force open the door, and told the prisoner, if he would come out, he would whip him - that the prisoner took his cowhide, and said he would whip Thornton, that the prisoner went out at the back door (Thornton then being at the front door, and this Witness also standing in the front door).  That the prisoner as he advanced towards Thornton, threw down the cowskin & took up a large hickory stick that was lying in the yard and struck Thornton, which stroke he (Thornton) fended off with his arm, prisoner then gave him another stroke on the side of his head, a little above the Ear, then gave him a third stroke along the side of his head about the lower part of the Ear, that Thornton on receiving this stroke, fell, gave a groan -- and this witness never discovered any sign of life in Thornton afterwards.  Prisoner then threw down the said stick and went into the house, this witness observed to the prisoner that Thornton was dead - prisoner replied 'Oh lord, I hope not" that the prisoner then went and raised Thornton up and called for water & washed his face, but no sign of life appeared.  this witness also recollects that when Thornton forced open the door (before related) he threw his hatt at the prisoner."

Newspaper:  


SE 11/20/1807:  HOM in VA:  fr. Virginia Telegraph (Lexington):  "William Taylor, who delivered himself up to justice last week, had his trial before the examining court on Monday and Tuesday last, for the murder of E. Thornton."  WT was ordered for further trial to Staunton.  "The court accepted security for his appearance--Four magistrates were for sending him to Staunton, and three for acquitting him.  It appeared from the evidences that Taylor did not intend to kill the deceased when he struck him the unfortunate blow."

Census:  

Genealogy:  
Accused:  

William Taylor 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

farmer

Town:


Rockbridge Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Ebenezer Thornton

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1817





Rockbridge Co.

CT - APPEALS

CHECK:  the original story.  Case occurred during a gap in the Rockbridge County Court Order Books.
Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    HHLD SLAVE by SLAVE

Motive:  QUARREL / HONOR

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Julius m. Ned


Weapon:  axe

Circumstances:  Julius (55), while cutting wood with another slave, got into a dispute over the truth of a tale concerning a panther.  Julius called Ned “an ungodly man.”  Ned replied that “he was no more ungodly” than Julius, & they started fighting.  Julius then struck Ned with an axe.  The men had carried a grudge for 2 years.  Most recently, at a corn husking in fall, 1816, argued & scuffled & Ned Butted Julius & Julius refused to forgive him.


Inquest:  


Indictment:  murder

Term:  SE 2/17/1817


Court proceedings:  fG.  Death.  Appealed.
Legal records:  
ROCKBRIDGE 1817:  Schwarz (1982: 250)  story.

Virginia Executive Papers, Letters Received, Library of Virginia.
Trial of Julius, 15 February 1817, Rockbridge County, Condemned Slaves, Box 3, Library of Virginia.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:  
Accused:  

Julius

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m


Age:


55

Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

slave

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Victim:  

Ned

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m


Age:


adult

Literate:



Marital Status:



Children:



Occupation:

slave

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:



Organizations:



1826, May 9






Rockbridge Co.

CT

JDGT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: HONOR / QUARREL about a woman or about the reputations of the woman and the victim, who were romantically involved

Intox?:  

Day of week:
T

Holiday?:



Time of day:
8am

Days to death:  0


HOM:  Daniel Mills m. John Mosely


Weapon:  stone to back of head -- stamped victim on breast with his feet.  d. midnight


Circumstances:  DM was going on guard and JM coming off.  Had quarreled the previous day about Nancy Letshaw.  DM had challenged JM's honesty. 


Inquest:  


Court proceedings:  SE 5/24/1826:  EXAM:  charged with murder, malice aforethought.  fG.  to be tried at Sup. Ct.  fG.  17 yrs.  Witnesses bound:  Wm Lewis, Wm Suthard, John Clarke, Silas Rodgers, James R. Jordan, Archibald Downey, nancy Letshaw, sarah Pterman, Sophia Mays, Wm H. Knapp.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1825-1827:  171

TESTIMONY


William Lewis (a soldier):  on morning of 5/8, DM & JM "had a quarrel in front of the arsenal on the parade ground that the deceased told John Mays to tell Nancy Letshaw that he would not be at hom till 12 oclock that he was engaged to wipe off some arms for the artificers.  The prisoner asked deceased if he had take up with her again to which deceased replied that it was none of his business.  The Prisoner said if he had that him & her ought to be tied together with old hat bands put in a field and the dogs set on them.  The deceased then said it was none of his business and if he had he was an honest man and that was more than the prisoner was."  DM said "that he could not tell him so."


Next morning, 8am, DM was going on guard and JM was coming off guard.  Wit. "was informed that the prisoner & deceased had gone round the arsenal to fight.  He went round to see and saw deceased retreating with a stick under his arm & a stone in his hand and the prisoner following him with a stone in his hand."  JM told DM "that he wished he would let him alone he expected to get a substitute & get off that he wished to behave himself & have no disturbance.  He then returned into the arsenal & prisoner followed him to the window of Mrs. Downeys room where he boarded.  Deceased again told prisoner to go off and mind his own business that he wished to have nothing to do with him.  Deceased set out to where Mrs. Letshaw lived carrying a wash noggin & a knife.  The prisoner followed him & nearly opposite the lower end of the artificers buffing shop picked up a stone, followed on and told the deceased if he did not put down his things & fight him that he would knock him down with a rock.  Deceased again told him to go about his business that he wished to have nothing to do with him.  When deceased was in the act of getting over the fence the prisoner threw a stone at him which struck the back part of his head & knocked him off the fence.  Then jumped over the fence and jumped with both feet upon the lower part of the breast of deceased.  He then kicked him over the left eye & on the lip.  Witness then told prisoner to quit & he returned over the fence & started with witness towards the arsenal.  Witness met William Suthard going down.  He went up & informed the corporal of the guard.  After the prisoner returned to the arsenal the witness asked him if it was possible that he had returned to deceased he replied that he had only gone back to see if the damned son of a bitch was dead or alive."  Stone thrown weighed about 5 lbs.


William Suthard:  was going to the spring for water.  When he came within 10 yards of the prisoner, "the prisoner turned got over the fence where deceased was lying on his face and kicked him on the right side.  Witness told prisoner to quit that he should not do that and to let the man alone.  The prisoner then went off toward the arsenal & witness did not see him again until under guard, as witness went down to where deceased was lying.  He met Wm Lewis coming up about half way between the fence & the artificers stable."


John Clark:  heard "a dispute" b/w DM & JM on Monday, 5/8.  On 5/9, FM came by where wit. "was at work.  Mills was pursuing him."  Victim "had a butcher knife in one hand & a wash noggin in the other."  Dec. "turned round & raised his hand with a knife in it & said Mills if you follow me or lay your hand on me I will be the death of you so help me god."  Dec. "the turned round & went on his way down towards where he had lived."  DM "pursued him & picked up a tolerably large limestone rock & followed him out of sight.  Shortly after as Mills returned he said that he had given it to the damned son of a bitch & kicked him ten or fifteen feet down the hill besides."


Nancy Letshaw:  "she heard some noise up the hill from where she lives."  "She saw Mills the prisoner on the fence & the deceased raised up on his seat as if he had been ying on the ground."  Prisoner got off the fence "caught the deceased by the hair & shook him, kicked him" & struck him.  Dec. "rolled about ten or fifteen feet down the hill got up staggered very much walked down the path some distance & fell got up again walked on to the house, went in & lay down on the bed.  Witness asked him if she should bring him some water to wash off the blood.  He said yes.  She asked if she should warm it.  He said no.  He never spoke again & died that night" at midnight.


Dr. James R. Jordan:  post mortem.  Injuries to the liver the cause of death, not the head injuries.


Rock. Co. Jdgt.:  Apr-Jun, 1826:  County Court:  Murder:  Daniel Mills kills John Mosely, both "soldiers at the public arsenal."  Uses rocks.  fG; 17 years in penitentiary

Newspaper:  


INT 5/11/1826:  T last, w soldiers, DM & JM, belonging to the Arsenal in Lexington, quarrelled.  DM knocked down JM with a rock & afterwards kicked & "stamped him."  JM d. night of same day.  Circumstances "of the most aggravated nature."  Evidence of premediation.  jailed.


INT 9/21/1826:  trial.  fG of M-2.  17 yrs.  Many witnesses.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Daniel Mills

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

soldier of the public guard at the arsenal

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Joseph Mosely

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

soldier of the public guard at the arsenal

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1826, Oct. 16






Rockbridge Co.

CT

JDGT

Class:   certain

Crime:   HOM 

Rela:    HHLD SLAVE by MASTER

Motive:  PUNISHMENT / HONOR

Intox?:  

Day of week:
M

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  2


HOM:  William [aka Hill] Wilson m. Adam


Weapon:  beating


Circumstances:  victim said that he would go home but "would not be led."  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 10/23 & 31/1826:  EXAM:  charged with murder, malice aforethought.  fG.  to be tried by Sup. Ct.  Wit. bound:  Wm. A. Caruthers, Wm White, Jas White, Jas Trimble, Matthew M Williams, Robert McCluer.  //  fG.  13 yrs.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1825-1827:  231-233

TESTIMONY


William White:  on morning of 10/16, 2 hrs before day, "he heard a great noise up the river he got up and went to see and about two hundred yards above his house near the river he found the prisoner sitting astride of & beating some person and asked him who it was he said it was Adam.  Witness then told him that he had given him enough and to let him go.  Prisoner then let Adam get up keeping hold of his clothes and ordering him to go home.  Adam said if he would let him go that he would go home but that he would not be led.  Thereupon the prisoner commenced beating & choaking Adam and they fell together, Adam rather on or across the prisoner, who said never mind I will soon fix you & immediately turned Adam under & commneced beating him.  Witness then went home to put on his clothes being only partly dressed & shortly afterwards went back in company with James Trimble, James White & Shelton Camden.  They found the prisoner beating Adam with stones holding them in his hand & strikeing him on the head & face and sometimes throwing them at him.  At one time the prisoner took a hoop pole & struck Adam several times with it over the shoulders near the head.  Several times the prisoner ceased to beat Adam and requested him to go home who always said if he would let him go he would go with him upon which the prisoner as often commenced beating Adam.  He said I am bound to kill you.  Witness & those with him remonstrated with prisoner frequently told him that he would kill Adam if he did not let him alone.  It was a moon light night.  Adam died sometime in the night between the 17th and 18th."  They "left the prisoner beating Adam and went down to near witnesses house where they heard blows.  Shortly afterwards prisoner came to them and said boys come up and see where the old deceitful rascal has crawled into the river pretending to drown himself.  All the company refused to go at first, he insisted they at last agreed to go & went up & found adam with his feet in the river & head on the bank, his clothes wet.  Witness & others removed Adam made a fire & put a blanket about him during which time prisoner bid them good morning and went away.  Witness & those with him thought it would be dangerous to interfere with the prisoner."


James White:  ditto.


James Trimble:  ditto, "with this exception that he did not see the prisoner beat Adam . . . with a hoop pole."


Dr. William A. Caruthers, M.D.:  on Monday morning, 10/16, in company with Dr. McCluer, wit. was going to the canal.  "on crossing the river at the boat yard they found Adam" lying on "the further side bloody and wet."  Very much wounded & bruised about the head, "his left eye mashed out, his nose split open, his teeth knocked out, the inner part of his lips cut into many wounds or gashes, the exterior skin being entire on his head.  They counted upwards of twenty wounds on one side as he lay and many on the other.  After he was turned over all of which were to the skull bone & through many of which the bone was visible without opening."  Wit. "was then of the opinion that Adam could not live"  -- no doubt the wounds were sufficient to cause his death.  Wit. saw dec. "about sundown" on 10/17 "when he complained of his tight and again dressed his wounds."


Rockbr. Co. Jdgt.:  Apr 1827/CSLC:  Murder:  William Wilson, alias Hill Wilson, yeoman kills his slave Adam.  G; 13 years in penitentiary

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused:  

William [aka Hill] Wilson 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Adam

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:




Children:




Occupation:

slave of William Wilson

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1827, May 13






Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  HONOR / failure of victim to follow an order to stop

Intox?:  yes, assailant (an alcoholic as well)

Day of week:
Sun

Holiday?:



Time of day:
before breakfast time, morning

Days to death:  0


HOM:  Hyram Byas m. Jack (slave of estate of John Robinson)


Weapon:  shot.  d. few hrs.


Circumstances:  in the road in from of HB's house


Inquest:  


Court proceedings:  SE 6/5/1827:  EXAM:  fG.  to Sup. Ct.  fG.  10 yrs.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1825-1827:  322-3

TESTIMONY


William Paxton, Esq.  about breakfast time, prisoner came to wit.'s house "and called him out and said that he wanted to talk to him.  About the time witness got to the door the prisoner said I have come to give myself up to you & asked witness to go with him to town.  I have killed Robinsons Jack.  Witness asked him how that happened.  He replied that Jack was passing his house.  He told him to stop & he would not and that he had shot him.  Witness then went with the prisoner to his house near where Jack was lying on the way & before they left witnesses house the prisoner said repeatedly that he had shot him but that he did not intend to kill him.  Witness found Jack near prisoners house ying on an old quilt & observed what appeared to be a bullet hole thro his clothes low down on hs back.  Jack lived about two hours after witness first saw him & then expired.  The prisoner said that he knew his gun shot to one side & he did not expect to hit Jack or if he did it would be only a graze.  At another time he said he intended to shoot over him & that he sunk or the gun sunk (witness does not recollect which) and the ball struck him.  Prisoner further said that he knew that he had done wrong & supposed every person present thought so, but he had always said if a negro talked saucy & would not stand when he told him that he would shoot him that he had done so & would do so again.  Witness thinks the prisoner was somewhat intoxicated when he came to his house but became more so afterwards."


Robert Paine, Jr.:  as wit. was passing residence of HB on morning of 5/13, Col. Paxton asked him to stop "as a guard."  Jack d. shortly after wit. stopped.  "Prisoner said that he had shot Jack & was sorry for it, at another time that he had shot Jack and would do it again.  Witness thinks the prisoner was as sober as was common with him but that he was generally under the influence of spiritous liquor."  After HB was taken into custody, HB said "Jack was dead & gone & let him die the damned besides many other things as he was constantly talking."  Wit. "thought the prisoner talked as if his mind was a little disordered, produced as witness believed by what he had just done."


Thomas P. Edmondson:  that morning, a messenger arrived from Col. Paxton asked wit. "to meet him at prisoners house."  Jack d. an hour after wit. arrived.  HB said "he had done it and would do it again upon the same provocation or something to that amount."  "he seemed under the influence of liquor and talked a great deal some of his talk witness thought had not much sense in it."

Rock. Co. Jdgt:  Sep 1827/CSLC:  Murder:  Hyram Byas kills Jack, slave of the estate of John Robinson – shoots him in the back.  G; 10 years in penitentiary

Newspaper:  


INT 9/20/1827:  trial before Sup. Ct. of Law.  fG of M-2.  2 yrs.  Prisoner is "very poor," has a wife & 11 children

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Hyram Byas

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m

Children:

11 children

Occupation:

"very poor"

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Jack

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of the estate of John Robinson, dec.

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1828, Mar. 29





Rockbridge Co.

CT

NOTE:  gap in the local newspaper

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Elijah m. Isaac


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 4/3/1828:  O&T:  charged with "killing and murdering":  pNG.  fNG of murder, but fG of mansl.  39 lashes

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1827-1831:  42-43

Rockbr. Co. Judgments, Sep 1828/CSLC


Nota Bene: In either April or Sep, Elijah, slave of Edward Graham kills Isaac, slave of John Irvine and is convicted of manslaughter; gets 39 lashes

Newspaper:  


no issues of the INT from this period

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Elijah

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Edward Graham

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Isaac

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of John Irvine

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1828, Dec. 25





Rockbridge Co.

CT


NOTE:  a gap in the local newspaper

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  ABUSE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:
yes

Time of day:
9pm

Days to death:  6


HOM:  Elijah W. Brooks m. Sally Brooks (his wife)


Weapon:  beat, pushed her into the fire.  Burned her clothes off.  d. 12/31.


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 1/7/1829:  EXAM:  charged with murder.  pNG.  fG.  to Sup. Ct.  fG.  12 yrs.  Witnesses bound:  Richard H. Wilcher, Jane Wilcher, Polly Clarke, Elizabeth Clarke, Harriet Figget, Spencer Figget, Margaret Paine, Robert Paine, Thomas W. Pleasants.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB, 1827-1831:  149-151

TESTIMONY


Dr. Archibald Graham:  night of Christmas, prisoner "came for him to go & see his wife who he said was badly burned and manifested great anxiety on her account, that he witness attended her.  He found her burned from her neck to her ankles, her abdomen & both sides, thighs & legs in such a way as would likely be produced by a persons cloths taking fire and burning off them."  SB d. evening of 12/21, "caused by said burning.  During his attentions he heard deceased frequently say that the prisoner kicked her into the fire."


Richard H. Wilcher:  on Christmas day in the evening "he heard hollowing at the house where the prisoner lived about one hundred & fifty yards distant that he found the dceased Sally Brooks near the door attempting to take a log of wood into the house, witness asked her what was the matter, she said Elijah had been beating her.  Witness took the log in & put it on the fire.  Some time after dark Miss Elizabeth Clark a young lady who was at witnesses house said she heard hollowing at Brooks's witness got up put on his shoes and ran up, and as he approached the door heard the deceased hollow murder several times and begging to Elijah for gods sake not to murder her, witness burst the door open and found the deceased lying on the floor with her clothes all burned off her except the body of her dress which was still on fire.  The prisoner was standing over her without affording assistance.  He aided in putting out the fire and then asked the prisoner how it happened, he replied that they were lying on the bed together she on his left arm & he with his right arm over her, he was asleep & the first thing he heard was a scream from his wife he jumped up & found her on fire, deceased said you know Elijah you kicked me in the fire, he denied it, the floor of the house was wet.


Jane Wilcher:  on Christmas night, near 9pm, Betsey Clark "who was there said, dont you hear that woman hollowing, witness urder her husband to run and see what was the matter, he went and shrtly returned and said that witness must go there quick that the woman was nearly burned to death, she went and found Mrs. Brooks dreadfully burned and after decd was removed to Mrs. Clarks witness went to see her every day and one time asked decd how it happened that her hands were not burned, she replied, how could they be, witness asked her then why she did not try to put her clothes out, & she said she could not that he held her hands."


Elizabeth Clark:  on Christmas night she was at Mr. Wilchers "and some time in the night" circa 9pm "she heard Mrs. Brooks screaming and saying oh dont murder me.  Mr. Wilcher went up to the house where prisoner lived and presently returned and told his wife & witness to go up that Mrs Brooks was almost burned to death.  Prisoner came out & hollowed for god almightys sake come on as fast as you can after they went up the prisoner asked them to stay until he brought the doctor, the deceased said that Elijah had kicked her into the fire.  After prisoner returned witness told him that Mrs. Brooks said he had kicked her into the fire, the prisoner said he did not and said Sally my dear, did I kick you into the fire, she made no answer."


Polly Clark:  went to the house of the prisoner next morning "after his wife was burned & found her more dreadfully burned than any one she ever saw.  She was afterwards removed to witnesses house and died on the evening" of 12/31.  "She was so much burned that form her neck to her ancles there was not a spot as large as her hand but what she saw."


Margaret Paine:  attended in dressing the burns of Mrs. Brooks.  Wit. "talked to deceased seriously and told her that she did not expect her to live and as she expected to appear before her judge to tell her truly how it happened.  She replied that he kicked me into the fire."

Rockbr. Co. Judgments:  Apr 1829/CSLC


Murder:  Elijah N. Brooks kills wife Sally.  Kicked into fire and held her there.  G; 12 years penitentiary

Newspaper:  


a gap in the local newspaper, the INT, in this period

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Elijah W. Brooks 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. Sally

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Sally Brooks 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Elijah W.

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1833, [Dec.]






Rockbridge Co.

CT

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Tom [aka Thomas] m. Dick


Weapon:  stabbed in the right side.


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 12/6 & 11 & 13/1833:  EXAM:  charged with murder, malice aforethought.  pNG.  fG of mansl.  burned in the hand, 39 lashes.  & then jailed until his master to post a $1000 b. for his good beh.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1831-1834:  285ff.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Tom [aka Thomas]

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Wm. H. Caruthers

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Dick

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave belonging to the President and Trustees of Washington College

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1835, Nov. 1





Rockbridge Co.

P


NOTE:  once again, a division, as in Jasper Co., Ga., over just treatment of slaves, despite the numerous anti-abolition meetings & rallies spoken of in the LEXINGTON GAZETTE in these years.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM SLAVE by WHITE

Motive:  HONOR

Intox?:  

Day of week:
Sun

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [9]


HOM:  Mr. Henry T. Garnett m. a negro man slave of Miss Sally Graham


Weapon:  pistol shot through body.  d. after the trial on 11/6 and before 11/13.


Circumstances:  the slave was defiant when threatened with discipline.


Inquest:  


Court proceedings:  none
Legal records:  
Newspaper:  


LG 11/13/1835:  in the upper part of Rockbridge Co., as HTG was "passing through the county, with his family and slaves, on his way to the South."  Had just stopped at Mr. John Wallach's to "water his caravan, and was just stepping into his carriage, when he was accosted with insufferable insolence by a negro fellow belonging to Miss Sally Graham, and personally ordered to shut the well."  HTG told the fellow "that if he did not cease his insolence, he would chastise him, with a cane he held in his hand.  The negro replied, shaking a heavy bludgeon at Mr. G.  "And, if you do not stop your insolence, sir, I'll flog you."  G advanced, the fellow aimed a blow at G with his bludgeon.  G broke the blow with his cane but suffered a severe wound on the head.  G then drew a pistol from his belt & cocked it, "firmly determined, as he admits, to kill the fellow.  But on Mrs. Garnett's exclaiming, 'For God's sake, Mr. G. dont shoot him!' he changed his resolution, shifted his pistol to his left hand, and taking his cane in his right, stepped back to strike the negro.  In the act of stepping back, his foot slipped, and in endeavoring to support himself, the pistol went off, and shot the negro, who was in close conflict with him, through the lungs.


Mr. G. immediately demanded an investigation of the case by the civil authorities."  Tried last F. by 2 magistrates, who refered the case to an examining court.  "Mr. G. was, of course, admitted to bail, and though an entire stranger, security to any amount was at once tendered him by gentlemen present at the trial."  On F last, an exam. court of 5 magistrates made "a thorough investigation" & "unanimously and unhestitatingly acquitted" G. "to the entire satisfaction of the whole community."  The negro, who died since the trial, "in his last moments, admitted the truth of every circumstance stated by Mr. Garnett."


LG 1/1/1836:  ed. received and refused to publish a letter from "W" claiming that the facts proved that HTG was indeed guilty of murder.  Ed. defends self by saying that he had published the facts "as they appeared on the trial."  Ed. will "cheerfully" correct any errors if they can be proven.  "It is contended that the cause of truth required us to publish this communication.  We answer, newspapers are not established to sift out the truth of every fracas which occurs in the country.  If we were to admit controversies upon such subjects into our paper, we would have room for little or nothing else."  HTG has been tried and "honorably acquitted," & it is "improper to compel him to answer a second time for his conduct, before any tribunal.  To attempt to inflame the public mind against any person under such circumstances, seems to us to be highly improper--the more particularly in these Lynching times.



Another objection to this communication is, that a part of it consists of negro evidence--a kind of evidence which the law will not tolerate against a white man, and which we will not tolerate."  For these reasons, ed. refuses to print the letter & to produce "a tedious controversy" in the paper.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Henry T. Garnett

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

gentleman, planter

Town:


Westmoreland Co., passing through

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

a slave of Miss Sally Graham

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



[1840]





Rockbridge Co.

P


GAP in newspaper in 1840; change of venue & court papers sent forward because new trial granted.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Richard C. Gwatkins m. ___ Pitman


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  [11]/1840.  fG of M-1.  Motion for new trial granted.  Change of venue to Rockingham Co.  Jailed there.  5/1844t:  fNG.

Legal records:  
Newspaper:  


LG 4/22/1841:  HOM in VA:  "found guilty of murder in the first degree at the last term of our Court."


LG 10/7/1841:  HOM in VA:  dtl Rockingham (Va.) Register:  Sup. Ct. will commence in session on F, 10/8.  G to be tried for the murder of P, "will excite an intensity of interest rarely felt here."  LG 10/14:  con't to next term, because of absence of an impt. witness.


LG 6/6/1844:  at last term of Rockingham Sup. Ct., fNG.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Richard C. Gwatkins

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___ Pitman

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1841, [Aug.]






Rockbridge Co.

CT


NOTE:  the newspaper had no article.  Have checked thoroughly.

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Sam Cunningham m. Jerry


Weapon:  poison


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 8/30/1841:  CALLED COURT:  pNG.  fNG by "unanimous opinion" of the court.  Disch.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1840-1843:  170

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Sam Cunningham 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Isaac Irvine, Moses Winegar, and Robert Skeen; formerly a slave of James Hall

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Jerry

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of the heirs of John Wilson, dec.

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1842, Aug. 21





Rockbridge Co.

P

Class:   certain

Crime:   HOM:  1 adult homicide

Rela:   MARITAL THIRD-PARTY by HUSBAND // trying to capture husband had who attacked his wife & children // also AIK RELATIVE CHILDREN (2 children) by FATHER / do not count ch. as fatalities

Motive:  MENTAL ILLNESS

Intox?:  

Day of week:
Sun

Holiday?:



Time of day:
morning

Days to death:  0


HOM:  ___ Reid m. Mr. James McChestney


Weapon:  bolt of iron


Circumstances:  [home of assailant]


Inquest:  


Court proceedings:  none

Legal records:  
Newspaper:  


Lexington GAZETTE 8/25/1842:  suspected of insanity "for some time."  "He picked up one of his children and holding it by the feet smashed its scull against the bedpost and threw it over a high porch, out of the house; he also mangled another very severely; we have not heard yet whether they re alive; his wife he next attacked, she fled and alarmed her neighbors.  Several came and attempted to take him; he was armed with a bar of iron, with which he struck down a Mr. Stuart, and next attacked Capt. James McChesney, he struck him on the head and brought him to the floor, where he continued to beat him, until his scull was broken.  He was then with great difficulty taken and confined.  Mr. McChesney . . . got up and washed himself, he was asked if he was seriously hurt, he replied, that he did not know, a ltter was brought to convey him home."  d. 4pm that day.  "P. S. Since the above was written, we have heard that neither of Reid's children is yet dead; but little hope is entertained of their lives."  //  read through 9/22, nothing more.

Lexington Gazette and Citizen, 5/7/1875:  JM "a martyr to his undaunted courage.  Finding that a neighbor" [Reid] "had become a raving madman and was murdering his own wife and children with blows from a deadly bolt of iron in the house where he had them and himself fastened up."  McC "tried to get in to their rescue.  On entering, we believe through a window, Reid aimed a desperate blow with his iron bludgeon at the head of McChestney and smashed his skull so that death soon ensued.  It was a terrible massacre of McChestney and several of Reid's family such as no one but a frantic lunatic could hardly have been capable of perpetrating.  The heroic courage of McChestney and sympathy for the dreadfully helpless condition of a defenceless mother surrounded by her group of children at the mercy of a maniac, prompted him to rush into the very jaws of death in endeavoring to effect their rescue.  His tomb [in the churchyard at New Providence] will ever be viewed . . . with feelings such as we had on the day we saw it, and they were that it contained the remains of one of the most courageous men who ever lived."  Article says that several of Reid's family died in the assault, but no specifics as to who.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___ Reid 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m

Children:


yes

Occupation:

blacksmith; overseer for Mrs. McBride

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Mr. James McChestney

Ethnicity:

[Scots-Irish]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1842, Oct. 20





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  HONOR

Intox?:  

Day of week:
Th

Holiday?:



Time of day:
midnight

Days to death:  4


HOM:  George W. Rowsey a. Addison Thompson


Weapon:  stabbed.  d. Monday, 10/24, at house of William Smith.


Circumstances:  in the road near the house of William Smith, 2 hours after a husking at WS's house.  AT picked up a rock to throw it at a dog & GWR forbid him to throw the rock out of the yard.  AT defied him -- he picked up the rock & threw it over the fence.  [NOTE:  WOULD NOT TAKE ORDERS]  GWR thereupon stabbed him.


Inquest:  


Court proceedings:  SE 10/28/1842:  charged with aik.  con't.  SE 11/3/1842:  EXAM:  charged with murder, malice aforethought.  pNG.  fG.  to Sup. Ct.  Witnesses bound for the commonw., including those testifying below, and John Hartigan, James Hartigan, & Andrew Materspaw.  //  charged with murder.  pNG.  fG of M-2.  7 yrs.

Legal records:  

COB 1840-1843:  381, 401-405 

TESTIMONY


Henry Blackwell:  at a husking at Mr. Smith's "near the house mountain" "after the husking was over Addison Thompson picked up a rock to throw at a dog and dropped it in the yard.  Prisoner put his foot on it and said to Thompson 'if you put that rock out of the yard I will put you out.  Thompson stooped down, took the rock from under prisoners foot & threw it over the fence.  Witnesses attention was withdrawn a moment and when he looked again Thompson the dec'd had the prisoner by the collar.  Mrs. Smith came came between the parties and witness caught prisoner and put him over the fence and told him to go home, in about two hours after witness heard that those fellows were going to fight again up in the road.  Witness went up and found Thompson the deceased setting on a rock in the road.  He caught him by the arm and told him to come down to the house and have no more fuss.  Thompson would not go with witness and said that he was going to whip Rowsey before he went to the house, & asked witness to see him fair play.  Witness said he would and took D. Conner & Arch'd Rowsey with him leaving deceased alone.  They met prisoner going up, it was his road home, presently witness looked round and saw them jumping at one another.  Thompson said he was stabbed and prisoner ran off up the road.  Was followed & brought back."  About midnight.  AT d. the next M, about 1pm.


David Connor:  ditto.  2 hrs. after the "first affray," AT followed DC, AR, & HB up the road "and took his jacket off, tied his gallowses round him and said that that was the way he would like to be when he would go to fight."  HB :tried to take deceased down to the house.  he would not go.  He then took us with him and said, let Rowsey & Thompson have fair play.  They met Rowsey and after going down, upon looking up, when Rowsey got as far as dec'd he got up and pushed prisoner two or three times and then backed and said he was stabbed and would take the law of him."  Prisoner ran up the road; caught him & brought him back.


Sally Smith:  on the night of the husking at her father's, wit. went out & saw her mother going b;w prisoner & deceased & saw HB set the prisoner over the fence.  "soon after, prisoner came into the house and was standing by the fire with his knife open.  She saw some of the matters related by other  witnesses."


Archibald Rowsey:  ditto DC's testimony.


Alexander Smith:  ditto the above witnesses.


John Hartigan:  about an hour after the first affray, AT was talking about Rowsey "drawning a knife on him and said that he would whip him if it was a year from that night."


William Smith:  on the first affray, wit. went out & saw his wife standing b/w prisoner & deceased.  Saw HB put AT over the fence.  Wit. "got over the fence and saw a knife in his hands and shamed the prisoner for having or drawing a knife in company.  Prisoner put it up afterwards he saw the prisoner in the road run at the decased and strike him with his left hand."  ditto.


Dr. John W. Paine:  found AT "with a part of his bowells protruded through the wound.  They had a livid and inflamed appearance, with a cloth over & adhereing to them.  After reducing them and enlarging the wound he was enabled to restore the bowels to their place with great difficulty."  d. of the wound to the right side of the abdomen, which was "horizontally across, and in an oblique direction above the navel" about 1.25" long.


George Palmer:  on F morning, 10/21, near daylight, went to take prisoner & had to break open the door.  After prisoner was taken, wit. told him that AT was dead.  Prisoner said "you can't put that on me, it was only a brier scratch."  Prisoner said he "thought he was exactly right" to stab AT, "that they were all going to jump on him and that he would do the same thing over again."  After seeing the deceased, prisoner "said to him that he was sorry for it.  He was drunk & did not know what he was doing."

Rockbr. Co. Judgements:  Apr 1843/CSLC


Murder


George W. Rowsey stabs Addison Thompson


Guilty in the 2nd degree; 7 years in penitentiary

Newspaper:  


LGAZ 10/27/1842:  At a "Corn-Shucking" near the House Mountain," an affray b/w Rowsey and Thompson.  T d. M evening last.  R jailed for trial.


LGAZ 11/10/1842:  called court for Rousey for m. of Thompson, last week.  Sent on to the Sup. Ct.


LGAZ 4/27/1843:  fG of M-2.  7 yrs.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

George W. Rowsey 

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Addison Thompson

Ethnicity:

[nb English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1844, Mar. 19





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
T

Holiday?:



Time of day:
night

Days to death:  1


HOM:  Archibald D. Beard m. Alfred Ruffner Donald


Weapon:  shot, d. W evening.


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  Jailed.  SE 3/29 & 3/1844:  pNG.  fNG.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1843-1845:  179-180

Newspaper:  


Lexington GAZETTE:  read 3/21/1844:  HORRIBLE AFFAIR:  T night.  Withhold particulars, pending trial.  // read through 5/9, nothing more on case.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Archibald D. Beard 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Lexington, Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Alfred Ruffner Donald

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult
young man

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1845, Nov. 7





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   ceertain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: HONOR / QUARREL at HUSKING between friends:  "the damned lie"

Intox?:  

Day of week:
F

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  James Ailstock m. John Painter


Weapon:  stab wound to left side of neck with pocket knife.  2.5" gash in juglar vein.  d. 10 or 15 minutes.


Circumstances:  quarrel between friends at a husking, near South River.  "drunken frolic at a corn shucking."


Inquest:  


Court proceedings:  SE 12/1/1845:  pNG.  fG.  to Sup. Ct.  Wit. bound, including Joseph Clark, Jr., Sarah Clarke, Ann M. Clarke, William Cooper, ALbert Clarke, Mack Humble, Alfred Cooper, George Tyree.  //  fG of M-2.  9 yrs.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1843-1845:  462-464

TESTIMONY


Joseph Clark, Sr.:  wit. had a husking at his house.  JA & JP "among others were there."  JA & JP were jokeing each other the first that witness recollects."  PA said to PJ "when you go home I want to go with you.  Painter replied when you do come, you never want to come in and if you do come in you have nothing to say but follishness such as I have seen a gray squirrel as I came along, somethjing like that, and 'you cannot see any thing but a grey squirrel' and after much chat of that sort."  JA said that "he had seen a good many young Painters and after more of the same kind of talk Ailstock said I have treed the squirrel and that the Painter.  Painter advanced to prisoner took him by the back of the neck and struck him and then asked him who he had shot.  Prisoner said I shot by which time Painter struck him again, a scuffle then ensued in which they fell in the shucks, prisoner on top and struck Painter twice with his left hand who said take him off, till I get out of the shucks, they they were then separated.  and aftr Painter wanted to go out and have it over again prisoner did not seem willing & said he wanted nothing to do with him.  They then went to husking again.  AFter a short time Painter charged prisoner with calling him a damned liar.  prisoner denied that he had.  Painter replied dont you deny giving me the damned lie if you do I'll mash you to the ground.  Ailstock then said dan you if that's what your at, came ahead had they made at each other.  Prisoner caught Painter by the breast and struck him on the neck, the prisoner then stepped back shut his knife and went back into the house.  Painter stepped back."  [[microfilm copy illegible here -- blurred]]  JP said "he has killed me."  d. in 15 minutes.  Prisoner's brother came out with a gun.  Wit. went to take the gun & prisoner ran away.


William Duff:  ditto on the scuffle.  "Painter got up and said you haint hurt me much, only knocked a little bood out of my nose.  he aslo said I'll see you again.  I'll see you out if you are all trumps."  They were about to come together again and Harrison Ailstock, the prisoner's brother, "got between them & said he did not want to see them fight."  JP went to the head of the corn pile and shortly returned & said to JA "he did not like any man to give him the damned lie."  ditto from there.  JP "started towards him tucking up his sleeves.  Prisoner made two or three quick steps towards him, threw up his left hand against his breast and struck overhanded with his right hand, when the blow was given Painter staggered back and said oh Jiminey, oh Jiminey, he then stopped staggering back & sat down on the corn pile and said look in his hand, look at the rock in his hand, he then turned a little on his left side and the blood ran out of his beck apparently as thick as hig finger."  d. 10 min.  split down the large vein on the left side of his neck, a 2.5" gash.


Virgil Cooper:  ditto.


William H. Wilson:  had warrant to apprehend the prisoner.  Captured JA in a thicket near JA's house.  Wit. asked JA why he ran.  JA said "that he saw a good many come out and he did not know who was there that there might be some one there who would be barbarous to him a nd he would go off and come again, that he had sent for witness to come to him and he would not come and he thought he could come to witness."  JA gave wit. his knife & a small pocket book and said "that he had no other arms."  JA told wit. that "he had swaped the knife away that he had cut Painter with, he said he had swaped it to a negro belonging to Ki Jones and if necessary they would have to go there for it."

Rockbr. Co. Judgments, Apr 1847/CSLC

Murder

James Ailstock, FMOC (mulatto) stabs John Painter (7 Nov 1845)

G 2nd degree murder; 9 years in penitentiary

Newspaper:  


Lexington GAZETTE 11/13/1845:  "A man named Painter was killed on Friday last, near South River, by a free negro named Ailstock.  Painter's throat was cut from ear to ear.  The melancholy affair occurred in a durnken frolic at a corn shucking."  //  LG 12/4/1845:  A fG by examinging court on M last & sent for further trial.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

James Ailstock 

Ethnicity:



Race:


mulatto

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

"free man of color"

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Painter

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1846, Dec. 16





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   do not count

Crime:  POSS HOM of 1 adult & 5 ch. / prob. CAS EXPOSURE after a house fire

Rela:    NONDOM

Motive:  FEUD

Intox?:  

Day of week:
W

Holiday?:



Time of day:
night

Days to death


HOM:  James Anderson and Mary Anderson (his wife) m. Mary Ann Pettigrew (mother), Judith Ann Pettigrew, Margaret Ann Pettigrew, Letitia Pettigrew, John F. Pettigrew, and Margaret E. Pettigrew (the children of John and Mary Ann Pettigrew) [the children were ages 5 to 13]


Weapon:  blow to head with stick, strangled; or, more likely, died of exposure after their house was allegedly set on fire by the Andersons


Circumstances:  at their home, which was burned b/w 7pm & 9pm.  The house lay b/w the two House Mountains.  The husband, John Pettigrew, was away at work in the neighborhood all week, & returned home on Sunday, "as was his habit."  [LG 4/1/1870]


Inquest:  


Court proceedings:  SE 4/1851t:  "feloniously killed and murdered."  pNG.  fG.  to Sup. Ct.  Additional wit. bound for the commonw:  Wm Bryant, Wm W. Campbell, Thomas F. Moore, Joseph Robison.  //  case transfered in 4/1851 term from the Circuit Court of Rockbridge Co. to Bath County.  Bath County Cir. Ct., 5/1852t:  fNG.

Legal records:  
Rock. Co. COB 1850-1852:  95-101

TESTIMONY


William A. Wilkinson:  preset at the coroner's inquest on the bodies of the Pettigrew family in Dec. 1846 at the house of William Wilson.  At the request of the coroner's jury, wit. & Dr. Rodgers examined the bodies of Mrs. Pettigrew and the eldest daughter.  "there were two wounds on Mrs. Pettigrew, one on her temple & the other on her throat, from which he concluded she must have died from violence, the wound on the temple was a bruise apparently produced by the stroke of a stick.  The neck seemed to have been grasped by a hand so as to produce strangulation."


Hugh Wilson:  on Sunday evening, 12/22, he "was sent for to bring his wagon to haul the corpses of the Pettigrew family from their then late residence."  Took his 2-horse wagon.  "the corpses of Mrs. Pettigrew & her five children were lying on the west side of where they house stood in which they lived the house seemed to have been burned some time.  They were lying in ten or fifteen feet of the house.  Mrs. Pettigrew was sitting on something, parly dressed, with her son, her youngest child, over her lap with nothing but his shirt on and she lied over him.  The oldest daughter was lying on her side with one leg stretched out in the rungs of a chair with her night dress and shoes on two other girls were lying near mother with their faces towards each other, partly dressed with shoes on.  The other girl was lying or partly lying on a log & leaning against a stump, partly dressed, with shoes on.  There was a deep snow on the ground, drifted in places which was milled around as far as the heat of the house would warm it.  The weather was cold and the bodies were all frozen some bed clothes were lying where Mrs. Pettigrew could have reached them, some blown about by the wind and a feather bed blown about an hundred yards.  In carrying down the mountain with the bodies they passed in sight of the prisoners house about 400 yards off on a level heard the dogs bark but saw no one at which place he met 15 or 20 persons on horseback & there were some fifteen or twenty with the wagon.  The bodies were taken to house of Wm Wilson.  The bodies were yellow like iron oar & dust and ashes on them."


William Wilson:  went with his son Hugh on Sunday evening to bring the bodies to his house.  "on nearing the house, found a feather bed covered in the snow with snow under it about one hundred yards from house and another bed about fifty yards further in same situation, where witness thinks they must have been carried, as they were not in the direction for the wind to blow them.  They found the bodies as described by Hugh Wilson.  The snow fell on Monday night previous when the house must have been burnt."  The bodies were brought to wit's house & the inquest was held on Monday.


James Smith:  on Sunday, Dec. __, "a deep snow having fallen on the Monday night before the dogs barked, he went and heard some one hollowing who appeared to be in distress whom he found to be Mr. John Pettigrew who seemed to be out of breath walking thro the snow he called and asked me to get some fire and go with him, that his house was burned and his family was all frozen.  he got the fire & he & his wife went with him.  He found the house burned & the bodies of Mrs. Pettigrew & five children lying near the burnt house.  Mrs. Pettigrew was sitting on the end of some bed clothes, leaning forward, with a split bottom chair tilted forward against her back.  Her head hanging forward & her youngset child, her only son, lying across her lap, the oldest girl lying four or five yards from her mother on her side, one leg stretched out among the rungs of a chair and the other drawn up.  The next girl was setting on a log rather leaning against a stump her head hanging forward one foot under her and her right foot stretched down in the ground & frozen in so that the ground had to be chopped to get her foot out.  The other two girls were lying at the root of a stump with their faces on the ground & towards each other.  The bodies all seemed to be in their night clothes or partially and hurridly dressed.  There were no tracks of persons.  The dog had staid with the bodies and had made a path to the spring.  The bodies were frozen stiff and blackened much with the ashes and dust from the burnt house.


Some time in the summer before witness saw James Anderson the prisoner raise a rock to thrrow at Joseph Robeson and Mr. John Pettigrew caught his hand.  Anderson threw Pettigrew down, choaked him and raised his hand to strike him.  Witness told prisoner not to do it and he let him up.  Some time after prisoners cows broke into Pettigrews cornfield & were destroying it.  Mrs. Anderson, the prisoner, came to witness house and wanted them to go with her to get her cows out of an old house where she said they were shut up in the corn field.  They declined going while at his house (Mrs. Anderson) abused Mrs. Pettigrew as a mean woman said that she could see her hearts blood & that she was not done with it yet.  Witness wife went part of the way with Mrs. Anderson.  In October the old house in which the cows were put up was burned.  Witness met with Anderson afterwards who asked him if he knew that Pettigrews old house was burned, he said he did.  Anderson then said you'll all see in a short time the other house will go in the same way."


Mrs. Nancy Smith (wife of James Smith): ditto, "except as to the threats when Mrs. Anderson was going for her cows . . . she told witness that she would have satisfaction about her cows in some way, and she would let them see that she would.  She said she could see Mrs. Pettigrews hearts blood as far as she ever saw any thing in her life.  Witness knowns the coverlid produced in court to have been Mrs. Pettigrews & saw it in her house & sat on the bed on which it was psread not long before the house was burned."  Also the 2 pillow cases "now in court" were on the pillows on the same bed at the same time.


Mrs. Polly Robinson:  went to Pettigrews' late residence on Sun. evening, saw the bodies.  "The bed on which Mrs. Pettigrew was sitting was burned under her, which must have been done before she was on it.  The snow under the bed just covred the ground, as the house must have been burned the night the snow fell."  Near the girl who sat on the log "there was a basket of eggs wasted hard, the basket was burned on the side next the house and the egg shells on that side were burned."  Identifies the coverlet at Mrs. Pettigrew's--cannot be certain if Mrs. P owned the other items.


James M. Chittrim [?]:  wit. was at his brother's, Wm. J. Chittrim's.  On Tueday in Dec. 1846 "he saw the house" of JP "standing on Wednesday night a deep snow fell on thursday after 12 o'clock he saw the chimney standing alone without the appearance of smoke or fire he supposed that Pettigrew had moved as he heard he was to remove about that time."


Zedekiak Wilson:  lives near New Castle.  he told the prisoner, Mr. Anderson, sometime last summer "after a letter was received from Rockbridge stating that he had murdered a family, that he had better leave or the people would abuse his body.  He replied if he had murdered a family he was as good as the people of New Castle and Bishop for one."


John H. Robertson:  went with the officer to the residence of the prisoners to arrest them, "saw there the coverlid and other articles now in court.  He heard the prisoner Mrs. Anderson say the Pettigrew family were stifled."


William Reynolds:  "he was out in the mountain the night the snow fell in December 1846 hunting and was up several times and did not suffer with the cold."


Sampson F. Moore (brother of Mrs. Pettigrew, deceased):  "went to residence of the prisoners to "search for goods the property of his deceased brother in law John Pettigrew and his sister."  Wit. believes the coverlet belonged to the Pettigrews.  "Mrs. Anderson said she wore it in Rockbridge.  he foud other property afterwards which he believed to be Pettigrews & which is now it court."


Otis Caldwell:  ditto, saw the coverlet on the bed in prisoners' house when SFM "first came to New stle to search."


Miss Rachel Pettigrew:  ditto:  the coverlid, 2 pillow cases, & a table cloth were the property of her father & mother.  [she & her father were the only survivors from the family -- neither was at home at the time of the fire]

Rockbr. Co. Judgments, Jan-Mar 1851

Murder (from 1846)


James and Mary Anderson charged with murder of Mary Ann, Judith Ann, Margaret Ann, Letitia, John T. and Margaret E. Pettigrew

Change of venue to Bath Co.  NG

Newspaper:  


Lexington GAZETTE 12/24/1846:  short notice -- viewed as an "accident" in this article.  JP, "a decent and industrious citizen," "a poor laboring man," left home w/ his oldest daughter on a visit & left his wife & 5 other ch. at home.  On Sun. he returned & found his house burned to the ground and "all of that family which he had left in fancied security lying dead together at a short distance from the ruins of his house."  All badly burned, but supposed they froze to death after fleeing the house.  P.S. -- learned since that they were "very slightly burned" & found 15' to 20' from the house.


LG 3/25/1870:  announcement of a forthcoming account of the trial of James Anderson "for the murder" of the Pettigrew family.  "It will be remembered by the older citiznes as a case of intense interest and still shrounded in mystery."


LG 4/1/1870:  the account by R. K. Wilson, from the VALLEY STAR, May 1852.  Ditto on the discovery of the bodies by the father & the disposition of the bodies.  CONFLICTING MEDICAL TESTIMONY.


INQUEST:  ditto on Dr. Wilkinson's testimony.  He believed the mother & the eldest daughter died of violence.  Mrs. P:  wound on the forehead 2.5" to 3" long, 0.5" wide, made with a stick.  Skull not frac., but effusion of blood under the skin.  Several small wounds on the other side of her head.  Neck "seemed to have been grasped with a hand so as to produce strangulation."  Similar wounds on the neck of the eldest daughter.


BUT Dr. Rogers disagreed:  no external marks on the neck of Mrs. P, no rupture of blood vessels.  And the other bodies showed no signs of violence and "were not dissected."  The children were "all strong and healthy, and accustomed to manual labor."


James Wilson:  on the feud.  JA lived .5 or .75 mi. from deceased.  In May or June, 1870, JA was at house of JS, who lived .5 mi. from deceased.  "THey heard some dogs in the direction of the house of the deceased, which the accused sypposed to be running his hogs.  The accused went in that direction and the witness accompanied him.  They met with jOSEPH rOBINSON AND pETTIGREW NEAR THE HOUSE OF THE LATTER.  a quarrel arose between Robinson and the accused.  The accused took up a rock to strike him.  Pettigrew interfered, and the accused threw him down, choked him and raised his fist to strike him.  The witness told the accused that he ought not to strike the old man, and to let him up.  The accused did so."



In Oct., one house on Pettigrew's land burned.  Accused asked wit. if he knew that the house had burned.  Wit. said he had not.  JA then said "beforfe long you'll see that the other will go in the same way."  Wit. knew that P has raised some tobacco that fall, "but where it was fired he did not know."  Wit. knew that P had but 2 houses:  the old house and the one where P resided.



The acc. met Joseph Robinson in late Oct. or first of Nov.  "He asked the witness whether Mrs. P. had as much money as she was reported to have.  The witness said in reply that he did not know.  The accused then said that he believed she had that much and as much more.  The witness had been to Capt. Harper's to buy a farm for Mrs. P., and had offered $450 for it.  It was generally know in the neighborhood that Mrs. P. had moneyh and wished to buy a farm."



The accused was not one of the neighbors who assembled on Sunday to view the bodies.  Neither JA nor his family was seen that day.



The Monday or Tues. night after the fire, the acc. was at the house of Wm Bryan.  Had with him a little bundle & said he was going to Augusta.  Said nothing of what happened to the Pettigrews.  Accused then removed with his family to Craig Co.  In summer, 1850, a letter was received from Rockbridge Co., stating that JA "had been whipped for stealing, and was suspected of having murdered a family."  //  Sometime before his arrest, JA applied to Andrew Taylor to "write some notices to be served upon persons who were living on land which he wished to enter.  The witness told him that it was no use, they wouldn't leave.  He said, well, they had better leave.-His wife said, yes look at Rockbridge.  To which he replied, yhes, look at Rockbridge.  I'll serve them in the same way if they don't go."


Author of the article:  the evidence puzzling & inconsistent.  [[I still lean toward acc., but it is puzzling that Mrs. P. did not go for help.]]


LGAZ 3/20/1851:  James Anderson, his wife, & 2 daughters were arrested last week in Botetourt Co. & jailed in Lexington on charge of murdering the Pettigrews.  "Marks of violence were found on the mother and the eldest daughter, but on none of the rest" of the children.  Scar on the side of the head & finger marks on the throat of the mother & the daughter.  Apr. term of the monthly court will sort it out.


LGAZ 4/3/1851:  the trial.  "a most melancholy and mysterious murder" of a mother & her 5 children.  To be tried at next Cir. Ct.  "unfathomable mystery"


LGAZ 4/24/1851:  the trial.  JA fG of M-1.  His wife fNG.  

Census:  

Genealogy:

Accused 1:  

James Anderson

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. Mary

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Mary Anderson

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


[40]

Literate:




Marital Status:  
m. James

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

Mary Ann Pettigrew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. to John

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

Judith Ann Pettigrew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


child

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 3:  

Margaret Ann Pettigrew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


child

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 4:  

Letitia Pettigrew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


child

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 5:  

John F. Pettigrew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


6
[the youngest child]

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 6:  

Margaret E. Pettigrew

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


child

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1847, May 27





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM FREE BLACK by WHITE

Motive:  DEBT the victim owed the assailant

Intox?:  

Day of week:
Th

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  1


HOM:  John Hayslet m. John W. Ailstock


Weapon:  beaten on head with a club.  d. next morning.


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 6/1847:  at large.  Letters of administration granted to Samuel R. Moore, coroner (Hugh W. Mackey & Wm E Weir, securities) to the goods, chattles, rights & credits of JH & trustee of his real estate, according to law.  The court appointed a committee to appraise the value of JH's estate & to provide for the maintenance of JH's wife and children.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1846-1848:  212

Newspaper:  


LGAZ 6/3/1847:  JH "caused the death" of JWA ("free negro") "by beating him over the head with a club.  The difficulty grew out of a debt which Ailstock owed to Hayslett.  Ailstock lived until the next morning, but was insensible from the time the blows were struck.


Hayslett has decamped.  He was met near Covington, Alleghany County on Saturday morning last, riding upon an iron grey horse, and is thought to be going West."


LGAZ 6/10/1847:  Lewisburg Chronicle says that JH passed through Lewisburg on 5/30.  Says that he registered his name at the Lewisburg Hotel & said "that he was then on his way to Kentucky.  We have not heard of the reward of which the Chronicle speaks, as having been offered by the citizens of Rockbridge, but we suppose of course that a suitable reward will be offered by the Governor of the State, when he issues his proclamation for the apprehension of the murderer."


LG 6/17/1847:  "We understand from a gentleman" that JH was in Guyandotte about the first of last week.  The Gov. issued his proclamation & offered $100 reward for JH's capture.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

John Hayslet 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John W. Ailstock

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

"free negro"

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1849, Feb. 3





Rockbridge Co.

CT

P


NOTE:  newspaper says that the m. occurred on Sat., 2/3; court record says 2/9.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
Sat

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Winston Thomas ("aided & assisted" by Nathan R. Thomas) in murdering James [aka Jacob in newspaper] Hill


Weapon:  with stones.


Circumstances:  "at his own house."


Inquest:  


Court proceedings:  [fled] SE 7/1850t:  NRT charged with the murder.  SE 8/1850t:  NRT charged with aiding & abetting the murder.  NRT:  pNG.  fNG.  //  dism.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1848-1850:  320:  7/1850t; 1850-1852:  8/1850t:  7

Rockbr. Co. Judgments, Apr-Jul, 1850


Murder


Nathan R. and Winston Thomas accused of murdering James Hill at his house


Dis

Newspaper:  


LG 2/13/1849:  "We learn" that on Sat., 2/3, Hill "was killed with stones by two men named Thomas in Arnold's Valley, a remote part of this county.  We have not been able to learn the particulars.  The murderers have fled."


LG 6/6/1850:  Nathan Thomas jailed last T night, charged with aiding & abeeting m. of Jacob Hill in Arnold's Valley 15 mo. ago.  "He left the county after the murder was committed and was taken upon his return."

Census:  


1850C:  Nathan R. Thomas (467, Lexington)

Genealogy:

Accused 1:  

Winston Thomas

Ethnicity:

[Welsh]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Nathan R. Thomas

Ethnicity:

[Welsh]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

James Hill

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1851, Aug. 23





Rockbridge Co.

CT


CHECK:  did the wound prove fatal?  NOTE:  the critical issues of the newspaper are missing.  Can't tell if fatal.

Class:   probable

Crime:   AIK or HOM / prob. fatal wound / count

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Joseph Higgins [aka Joseph Helmricks] m. Andrew Agnes [sp?]


Weapon:  knife, stabbed victim, "thereby inflicting a mortal wound three inches long and __ inches deep of which mortal wound he may probably die."


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 9/1851t:  pNG.  fNG.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1850-1852:  177

Newspaper:  


LGAZ 8/28 & 9/2/1851:  missing.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Joseph Higgins [aka Joseph Helmricks] 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Andrew Agnes [sp?]

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1852, [Nov.]





Rockbridge Co.

CT


NOTE:  no newspaper article.

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  James H. Montgomery m. William Tribbet


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/1852t:  "feloniously murdered."  pNG.  fNG "unanimously" -- disch.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1852-1854:  6-8

Newspaper:  


Lexington Gazette:  complete run, checked twice, no mention of the incident.

Census:  


1850C:  Tribbett (337, 337, 341, 353, 334)


1850C:  James H. (Augusta Co. 245 2nd dist.); or James in Rockb (353, 343, 396)

Genealogy:

Accused:  

James H. Montgomery 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William Tribbet

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1853, July 25





Rockbridge Co.

CT

FILE

P


NOTE:  no paper on the incident itself found.  LGAZ of 7/28 made no mention, & the issues from 8/4 through 9/1 are missing.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: assailant accused victim of theft of money from assailant

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [15]


HOM:  Richard D. Vowles m. Patrick Hayes


Weapon:  shot him with a pistol in the jaw & face.  d. a # of days later of lockjaw, caused by the pistol shot.


Circumstances:  in the shanty of the victim.  RDV claimed that PH had stolen money from him, which PH denied.

Inquest:  


Court proceedings:  SE 9/1853t:  "feloniously killed."  pNG.  fG.  to Circuit Ct.  Admitted to $500 bond (Philip D. Vowles & Alexander McCurdy, sec.).  Wit.:  John Dilllon, Patrick Dillon, Michael Dillon.



NOTE:  Rockbr. Co. COB 1852-1854:  156:  SE 9/1853:  RECEIVING STOLEN GOODS:  EXAM:  Wm Newgent "charged with having received money known by him to have been stolen by Patrick Hayes (now deceased) from Richard D. Vowles.  pNG.  Opinion of the court that he "be not further tried for said offence."  Disch.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1852-1854:  152-4 & a xeroxed file

TESTIMONY


John Dillon:  V "came after his money (which he said was stolen from him) to the shanty, and charged Patrick Hayes with having his money.  He came with two other men, one named Patrick.  Paddy Hayes [aka Patrick Hayes, the victim] pulled out his pocket book, and said he had no money but what was his own.  A man in the shanty named Patrick McTite had a bond in his hand which Hayes refused to receive and he handed it to Vowles."  [the bond was then produced in court as evidence]  "Soon heard the report of fire arms.  Vowles was near the door of the shanty, and he (witness) was not far from him.  Then saw the blood running from Hayes face.  Did not see the pistol in Vowles' hands.  Hayes charged Vowles with shooting him, and Vowles did not deny it.  There were in the shanty his (witness') two brothers, a sister, Patrick McTite & Patrick Canty.


Patrick Dillon:  ditto, exactly.  "After Hayes was shot he got a shovel and rushed it at Vowles:  did not see him strick Vowles with it."  Did not see the pistol in Vowles hand or see who shot the pistol.


Michael Dillon:  "Patrick Faddy, Patrick McTite and Vowles came to the shanty after night and Patrick Faddy spoke about the money that was mislaid or stole at the Gap, and Hayes said he did not know any thing about it, and took out his pocket book and said he had no money but what he had earned.  Patrick McTite picked up a note, which Hayes would not take, and said it did not belong to him.  Did not see 'who' shot the pistol but heard the report and saw Hayes' face bloody.  Ditto on PH rushing V with a shovel after he was shot, "but did not see him strike."


Dr. John W. Paine:  face wounded, very much swollen on right side.  In 2 or 3 days, the swelling went down, and "supperation ensued:  probed the wound and took out three pieces of wadding:  Hayes' face was much marked with gunpowder.  Some days afterwards, he showed symptoms of lockjaw & it became confirmed and he gradually got worse."  About 24 hrs before he died, "he discharged a good deal of matter from his mouth."  Post mortem, removed lower jaw, found "a good deal of matter and three shot, one tooth was broken.  He died of lockjaw caused by the shot."


Dr. James R. Jordan:  ditto.  Saw victim for the first time the day before his death.

Rockbr. Co. Judgments, Jul-Sep, 1853

Murder

Richard D. Vowles shoots Patrick Hays

Case sent to Circuit Court, Transcript exists

NG

Newspaper:  


LGAZ 9/8/1853:  "The Court on Tuesday dismissed the case of Nugent, who was supposed to be concerned in the robbery of Vowels."  //  trial.  The court sent the case for trial at the Cir. Ct.

Census:  


1850C:  no Vowles in Rockb.


1850C:  Hayes (330)

Genealogy:

Accused:  

Richard D. Vowles 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Patrick Hayes

Ethnicity:

Irish

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1853, Oct. 18





Rockbridge Co.

CT

P


NOTE:  checked.  the 10/20 & 10/27 issues are missing.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: QUARREL over CARD GAME -- ACCUSATION [true] that the assailant was cheating & REFUSAL therefore by the victim to pay his gambling debt

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
9pm

Days to death:  0


HOM:  James [aka Jim Gooch] m. Sam


Weapon:  stab wound.  d. .5 hr.


Circumstances:  On a canal boat on the James River and Kanawha Canal [or North River Canal].  PS’s and Charles’s testimony clear:  Jim was losing to Sam at cards, ran out of money, wagered something in his chest, and lost again, but the promised item was not in Jim’s trunk.  Sam said he take the trunk then & Jim forbid him.  Words ensued & Jim stabbed Sam, saying later than he meant to finish him.  EN’s and HH’s testimony:  they had argued 2 or 3 weeks before at a church meeting, & Jim had threatened Sam, & Sam had secured a knife to prepare to defend himself.  Jim said he was a “better man” & said he’d kill Sam even if he had to wait 7 years for the opportunity.  AD testified about Sam’s version of the altercation:  Sam added that Jim had been cheating & that Sam had called him on it & Jim admitted it, & they had continued playing.  They were playing Seven Up.  When Jim refused to surrender the quarter of a shoat he had wagered, Sam tried to take Jim’s trunk, & when he did so Jim stabbed him.

Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/1853:  murder, malice aforethought.  pNG.  fG.  To hang 2/10.  Value:  $350.  "The court refused to recommend the commutation of punishment to sale and transportation, although moved to do so by the prisoner's counsel."  Reprieved by governor.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1852-1854:  189, 196-202

TESTIMONY


Powhatan Scott, free negro:  "when he came into the boat Jim and Sam were sitting under the tent playing cards."  They had played 2 games when Sam said "I am done playing without you put up the money."  Jim said they would play for "something in his chest . . . that Sam won it, and Jim said to Sam 'come round here and I will give you the thing out of the chest.'"  When Sam went round, Jim told him the thing was "not in the chest:  that Sam said 'if the thing is not here, I will get the chest':  that Jim said 'you can't carry that chest out from here.' that Sam said 'I will take it out."  "from that they got to scuffling, and directly after he heard Sam say 'come here Charles, this man has cut me."  Charles went round, and when wit. went round, he saw Jim standing over Sam with something in his hand "like a knife."  Sam said:  "Pow, see if you can't stop the blood."  He told Sam there was "no chance; he could do nothing for him."  Sam said, "let us go to Wilson Scott's and see what he can do."  Sam started before wit. and as he went, Jim said 'damn you, I'll kill you any how."  Sam went to the house & sat down on the steps.  Wit. called Wilson Scott out.  "he said to Sam 'pull off your coat, so that I can get to the places, may be I can stop it.'  Sam said 'it is not worth while it is all over.'  Wit. then started for Mr. Poagues & when Mr. Poague got there a half hour later Sam was dead.  A moonlight night.


Charles, a slave in employ of Bryan & Randolph in boating:  "Sam came into their boat and Jim said he wanted a game of cards but had no cards."  Sam said "I have a new pack in my pocket."  They "went to playing, and Sam won Jims money, nine pence; that they went round the tent, and Jim said that he had something else in his chest to play for."  [ditto from there]  "Jim was leaning down across the chest, and Sam leant on the gunwale of the boat, close by Jim:  After that Sam jumped up and said 'Lord, uncle Charles, Jim has stabbed me to death.'"  Jim came to the stern of the boat where wit. was, and said to him, "Jim did I not advise you not to play," and he said "damn it, I will be hung for him."  Jim stepped out of the boat, but soon returned to it "and pushed the boat to the other side of the river."  Sam said, as wit. caught him by the arm, "Pow, take me to Wilson Scott's and tie it up."  Wit. was shown the knife; said he had never seen it before.


Edward Nash, free negro:  on a Saturday, between Mr. Updike's grocery and Mr. Spiller's dam, during the meeting of the Presbytery at Falling Spring, about 2 or 3 weeks before Sam was killed.  Wit. "heard Jim say he would kill Sam:  that Jim was quarrelling with Harry Hunt and another man, and Sam said 'got set down and behave yourself,' and that Jim asked Sam what he had to do with it, and Sam said 'I don't like to see an old man like you going about and meddling with things of no account,' and Jim said if he meddled with him, he would kill him."  Harry Hunt, Charles, Sam, & wit. were present.  Sam was sitting on the bank by the fence.  "Sam went to his chest and got his knife out, and put it in his pocket:  that he saw the blade of the knife and told Sam that Jim had a knife in his pocket, and that it was open:  that Jim asked him (witness) what he had to do with it; and that he was talking to Sam and not to him."  Wit. does not recognize the knife presented in court.


Harry Hunt, a slave of Wm Weaver:  "when at Miller's eddy on a Saturday of the big meeting at Falling Spring Church," heard Jim tell Sam that he [Sam] "was a better man than he was, and that he intended to kill him; and that seven years was not too long a time to do it in."  Wit. was on his way to "the other plantation" at the time.


Brack [aka Braxton], a slave of ___ Jordan of Nelson Co.:  wit. is the headman of the boat.  When wit. came to the boat that night, Sam was dead.  Has known Jim ever since wit. was "a boy."  Never ay knife before it was taken from Jim on the night of the murder by wit. himself and Mr. Douglass.  Jim had it in the side pocket of his coat "and was in the scabbard it is now in."


Daniel S. Morgan:  physician.  Examined wound to right shoulder.  Knife penetrated b/w the bones & ribs.  Depth of wound about the length of his finger.  Cut an artery.  Shown the knife:  "considered it as adapted to no purposes except deep cutting."


Alfred Douglass:  at the boat shortly after Sam died.  Arrested Jim, who tried to shove off the boat.  Tied him & carried him before Squire Steele.  "when tied wanted witness to whip him and let him go."  Sam told wit. that "he and Sam were gambling, and played two or three games that Sam had won his money and a quarter of a shoat:  that he was playing with him to try to win it back:  that they were playing the game of Seven Up:  that Sam was four and he was three in the game:  admitted that he was trying to cheat Sam:  that Sam won the game and there was a dispute about it, and he would not pay him:  that Sam said if he did not get the shoat for him, he would take his chest:  that Sam pushed him off and he then inflicted the wound."  Wit. asked Sam why he "carried such a knife as that, and he replied that going home, if he was attacked by wild varmints he wanted it to defend himself & had no intention of killing Sam."


Robert Clark:  helped AD take Jim before Squire Steele.  ditto.  Adds that Jim said "he would not have killed Sam for $1000:  says that he knew Sam from a child, never heard any thing against him:  lives within a mile of Mr. Poague's."


Jonathan W. Eads:  lives 1 mi. from Mr. Poague, "never heard that Sam was quarrelsome."


Alexander Hamilton:  lives .5 mi. from Mr. Poague.  Never heard anything said against Sam.

DEFENSE


Aaron D. Rhodes:  has known Jim several years.  jim worked under him since 1848 until this year.  "he is the easiest managed negro he ever had any thing to do with. . . .  He would drink sometimes and gamble sometimes; would some times quarrel with the other hands in the boats."  Knew Sam too and knew "nothing" against him "except that he would drink and gamble."


Hudson Marks:  has known Jim since last Christmas.  Wit. "a manager of boats on the James River & Kanawha Canal."  "never knew an easier managed negro.  Says that Him will drink."


Thomas Smith, a manager on the North River canal:  has known Jim 15 yrs.  "never heard anything against him except that he would drink and gamble."  Has known Sam 2 yrs, "knows nothing about his general character except that he would drink and gamble."


David Orbison:  has known Jim several yrs, esp. since last Christmas.  "a peaceable negro."  did not know Sam.


John B. Connevey:  knew Sam some yrs ago.  His general character 'then was very good."


Samuel Paxton:  has known Jim since last March, "his character was good that he was an orderly negro."

PROSECUTION


William F.Poague:  part owner of Sam.  His general character "was good; was not more quarrelsome than other negroes."  Wit. never saw Sam drink or 'take a dram more than once."  Knew he would gamble, "caught him at it once, and whipped him for it.  don't know that he was conisdered an overbearing negro."

DEFENSE


James A. F. Randolph:  wit. has hired Jim since 1848 or 1849.  "a good negro, has whipped him occasionally, but never heard any thing against him till now."


John R. Buchanan:  Jim under his management "this year."  Has known Jim several yrs.  "one of the most humble and biddable negroes that he ever had."

Rockbr. Co. Judgments.  Oct-Dec, 1853

Murder

Jim Gooch, slave of Creed Taylor stabs Sam, slave of John Pogue’s estate

G; condemned to death, reprieve by Governor

Newspaper:  


LG 11/10/1853:  fG.  DEATH:   Jim for the murder "of Jam. Poague's boy, Sam."  Evidence so strong that the court refused to petition for a commutation.  To hang 2/10/1854.


LG 3/16/1854:  on F, 3/10, Jim Gooch hung for m. of Maj. Poague's Sam.  "There was but a small crowd assembled to witness the execution."

Census:  


1850C:  John B. Poague (455, 51st dists.)


1850C:  no Creed Taylor

Genealogy:

Accused:  

James [aka Jim Gooch]

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of Creed Taylor

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Sam

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of William F. and John B. Poague

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1854, [Jan.]





Rockbridge Co.

P

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    HHLD SLAVE by SLAVE

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  a negro man m. a negro man


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  jailed [np]
Legal records:  
Newspaper:  


LGAZ 1/5/1854:  "Another Murder.  On Tuesday night last a negro man was lodged in the jail in this place for the murder of another negro, both are the property of Dr. D. G. Houston of this county."

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of D. G. Houston of Rockbridge Co.

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of D. G. Houston of Rockbridge Co.

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1854, Jan. 15





Lexington, Rockbridge Co.

CT

FILE

P


NOTE:  xeroxed complete note that CBC wrote to Miss Anderson just before the murder.  Also xeroxed the LEX GAZETTE article.

NOTE:  excellent depiction of the reality of "honorific" violence.  The cadets ganged up and beat a cow drover who could best them individually or in twos; Christian cut the throat of an unarmed teenaged boy as they rolled in the mud on a dark street.  Add the case of Tillman in Edgefield Co., 1856, to complete the argument.  This is not about honor, so much as it is about bullying others--much as the grand jury in Jasper County said it was in the 1820s.

NOTE:  the law students are all very much into the affair of honor and try to shape it according to protocol.  The cadets are bush-leaguers by comparison, and none of B's friends, let alone B, see what's coming.  Again, it suggests that the mania for affairs of honor may have been closely circumscribed within the legal-political community.

Class:   certain

Crime:    HOM

Rela:     NONDOM

Motive: HONOR / about victim's opposition to assailant's desire to escort victim's cousin to church; victim had questioned assailant's reputation

Intox?:  

Day of week:
Sun

Holiday?:



Time of day:
6:15pm

Days to death:  0


HOM:  Charles B. Christian m. Thomas Blackburn


Weapon:  stabbed with a knife in the neck, severing the carotid artery.  d. few minutes


Circumstances:  in front of the engine house, near the street


Inquest:  i.d. 1/16/1854 on TC.  verdict:  murdered by C. B. Christian.  Samuel Killgore, cor.


Court proceedings:  SE 1/25/1854:  230:  "feloniously murdered."  pNG.  fG.  to Circuit Ct.  Jailed.  Witnesses:  Wm C. lewis, Wm White, Samuel Kahn, Hugh Laughlin, Wm H. Barclay, Wm A. Graham, Andrew Moore, R E Seevers, Wm M. Morris, Geo. W. Lurty, Wm R Winn, James Kirkpatrick, H T Shriver, John Compton, J W Woolfolk, Thos B Taylor, Hill Estill, James R Jordan, P H Christian, Joseph G. Steele, B D. Chenowith, Wm Jordan, George B. Horner, E A Langhorne, R M McKenney, T P Matthews, J P Gilliam, James W. Massie, James M Pettigrew, T Stribling, Samuel H Letcher, A G Strayer, Richard Taylor, I W Humes, H Davidson, Edward Graham, Chares E Lightfoot, Alexander Bruce, R T Marshall.  //  Hung jury; change of venue to Bedford Co.  // 9/1854t:  fNG

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1852-1854:  231-264

TESTIMONY [notes not taken on all the testimony]


James W. Massie:  Wit. "was on his way to the Presbyterian church in company with a lad on the cross street leading from Mr. McClellan's to the main street . . . .  When about opposite the engine house, he heard a little scuffle about or near the engine house door on the opposite side of the street . . . it was a dark night."  Wit. continued walking "and immediately after this scuffle there were several strokes in very quick succession, sounding more like the strokes of something pliant like a whip . . . .  It was suggested to his mind that some one was whipping a negro."  Walked 15 yrds & came up with Benton Taylor, "who had stopped in front of him."  "the strokes ceased and a tolerably violent scuffle ensued."  Saw two "individuals lying on the ground about a yard & a half from the pavement" about 20' from the wit., "locked in close embrace, their heads close together:  heard no noise, nor blows struck."  Wit. asked Mr. Taylor to hold his book & he ran toward the individuals, who rose as he approached.  One man grabbed the other by the collar and pushed him down.  "he fell so limberly and heavily that it occurred to him (witness) that the man was drunk."  The assailant ("a white man genteelly dressed, with a sort of sack overcoat on, buttoned in front") stood over the man, then departed.



[NOTE:  it seems that B had bested C and was on top of C, holding C down on the ground, but not pummelling him any further -- it was after that that C somehow got out his knife and cut B's throat.  No sign from this or any other eyewitness report that B was trying to beat C senseless.]


Wit. tried to help the man on the ground rise--the man's face covered with blood, did not stir.  Wit. "then exclaimed 'I believe this man is killed' . . . and called for help."  A "tall gentleman, in citizen's clothes I think, came up rapidly at that moment and asked what was the matter:  replied 'some one has killed this man' . . . with some exclamation of horror he turned and ran off."  Wit. soon recognized, despite the poor light, that the victim was wearing a cadet overcoat & that it was Cadet Blackburn.  Others arrived soon:  a cadet (in cadet overcoat, who went for a physician), a musician (in a blue coat, who stayed to help).  [Dr. P. H.] Christian [not the assailant] was "the first physician that arrived."  The victim was still gasping.  The body was carried to the counting room door of Wm White's store.



Wit. helped with the search for the assailant -- scoured hotel, barrooms, etc.  Then wit. received the message that Mr. Christian "wished to give himself up."  Found pris. in pris.'s hotel room.



Pris. told Mr. Jordan "this is an ugly scrape into which I have gotten" & added "but I could not help it."  Wit. "asked him to apologize & he would not:  told Christian he was no gentleman."  Mr. Jordan said "put on your clothes Mr Christian and go with me."  Pris. said "yes sir."  Wit. then left & went on to church.


Thomas Benton Taylor:  ditto, was walking down the street with Mr. Massie & 2 ladies.  Wit. recognized that "one of the contending parties" was Mr. Christian (the prisoner).  


Henry Harff:  on his way to the old Methodist church, stepped into Mr. White's back yard, when he came out saw 2 men in a fight.  "thought they were two negroes:  thought it was a negroe's jacket" but discovered afterward it was a cadet's cape.  "He hallowed to them [stop your fight, you rascals, on a Sunday.'  They did not take any notice of him."  ditto from there.  Last blow he heard seemed "like a knife struck into a bladder" & a moment later the victim fell.  Heard Mr. Massie say 'the man is killed, go for a doctor.'"  ditto from there.  Saw the assailant run some distance around a corner & into the tavern.  Lost sight of him there, but told others that he had seen the man who had killed Blackburn run into the hotel.


Dr. P. H. Christian:  neck wound severed the carotid artery.  That was the cause of deaeth.  The wound .5" below left ear, a transverse cut, 1.25" wide.  Another wound (bruise) on left temple.


Dr. James R. Jordan:  ditto.  Post-mortem exam.  Found a number of wounds, to the back, etc.


Cadet T. P. Matthews:  that evening, as wit. & Cadet McKenney passed in at the front door of the Presby. church, a few paces behind Cadet Blackburn "in company with a lady:  as soon as the lady he was with entered the right hand inner door of the church, Mr. Blackburn turned around and made some remark to Cadet McKenney or himself, which he did not hear . . . [& as he made the remark] Mr. Christian came up to him, touched him on the shoulder and told him he wanted to see him a little.  Blackburn assented and both immediately started, Christian on Blackburn's left."  "knowing that they had had a difference, suggested to Mr. McKenney that they might have a difficulty in the street."  Wit. & McK stepped out of the door a few paces behind B & C.  They followed them until they got to the corner of the street leading the Bapt. church, & then returned to the Presby. chh.


Cadet McKenney:  ditto.


Cadet George E. Horner:  on Sat., 1/14, wit. with Cadet Humes were in the mess hall & B came in & said 'fellows you are the very ones I want to see.'  Said that he had read a note "written" by C "to his cousin which was the most ridiculous he had ever read."  B said "he was going to see Mr. C. immediately:  remarked to him, 'dont be in a hurry,' . . . wait & we will go with you."  They did.  Went to McDowell's hotel & inquired for C, who was not there.  Came back & "saw him standing in the door with Cadet Langhorne."  B had his right hand in the breast of his coat "as was habitual with him; withdrew it as he approached Mr. C. and said he wished to see him."  B & C walked off into a passage & had a short conversation.  Wit. heard the last remark from C:  "Sir I honour you for your noble principles."  When B came out, wit. asked him "what was the result, he replied 'just as I expected, he has not courage to strike a child.'  said that he was satisfied & would take no further notice of the affair:  said that he told Mr. C. that he was the traducer ["his calumniator" according to JWH's testimony] mentioned in his note to Miss Anderson and was responsible both for her conduct and his own, and that if he wished to know why he advised his cousin, he would tell him.  Mr. C. wished to know, and he told him he had heard that he had not a good reputation and did not wish to see his cousin in such company, and that Mr. C. made the remark 'I honour you &c.'"


Cadent J. W. Humes:  "the week before this occurrence he knew that Mr. C. had made an engagement to escort Miss A. to church:  went to Mr. B & told him that Mr. C's reputation was not good, and to advise his cousin not to accompany him."  Heard no more of the matter until B came to the mess hall on 1/14.  ditto.  "thought it would be amicably adjusted and had no fears of a fight."  C's reply:  "if you did it from those motives it was a noble act in you."  "Blackburn said if he was challenged by any one he would fight with any thing from a revolver to a pocket knife; is doubtful whether this remark had any connexion with Christian, had been out for a book and just returned when he made that expressions."  


Cadet E. Langhorn:  his testimony, from his conversations with B & C between Sat. night & Sun. night, make it clear that B & C were thinking about each other in the interim:  C asked wit. what his opinion of B was [wit. said he didn't have one, since wit. had only recently entered VMI] & B asked if wit. thought C would attend the Presby. church on Sun. evening.  Wit. knew the controversy was about Miss Anderson.


Miss Julia Junkins:  B accompanied her from her father's house to church that Sun. evening.  "on the way conversed on the subject of predestination."  She entered the church door, & saw B turn.


Cadet Alexander Bruce:  on Sat., B "told him to tell Miss Anderson that he had taken some notice of the affair on Saturday morning was at Mrs. Moore's when Mr. B. came in, and Mrs. Moore said that Miss A. had received a letter from Mr. Christian which was an amusing thing:  Mr B and himself tried to persuade Miss A to show it, but she refused, then Mrs Moore told her there would not be any harm in showing it, & after a while Miss A showed it:  . . .  [B] commenced reading it, laughing at about every other line . . . [wit.] did not read the letter.  Soon after that B and himself left together:  after leaving B remarked that in that letter there was a piece he thought he ought to notice:  . . . it said he was a calumniator:  that was the first time [wit.] had heard of it and did not comprehend it.  B explained it and asked what he ought to do about it:  after a little consultation both came to the conclusion that he had better see Christian & tell him he was the gentleman."  They parted.  Wit. saw B Sun. morning on the way to church:  "remarked to B in a jocular way 'I expect Christian will challenge you yet, & if he does, I reckon I will have to act as your second,' he laughed and said 'no danger of that sort.'"  Saw him that evening again as he readied himself for church that night.  B "stayed in the room and did not mention the matter at all."


Samuel Kahn:  on 1/15, 1:30pm, went to McDowell's barroom, found Brosius & Curry there.  10 minutes later C came in "with a hickory stick with a white head."  Brosius remarked to C "that is not your old stick" & asked to see it.  "he took the stick in a sort of fencing way towards Mr. C."  Saw C "take his right hand and put it under his coat and take out a black-handled bowie knife, and in a joking way remarked, 'if you are in for that, I am at you."  Brosius remarked 'what the devil do you carry such a knife for!'"  C replied "'the knife don't belong to me, I carry it for another person.'"  CROSS-EXAM:  "did not understand him to mean that he was carrying the knife to attack another person."


James M. Pettigrew:  3pm, Sat afternoon, C bought from wit. a six-barrel revolver, including "the rammer and moulds."


Hugh Laughlin:  as C was about to go to jail, wit. heard him whisper to Mr. Samuel H. Letcher, "I threw it in the mud near the pump":  went back and told the people to look there for the knife, and some one found it."


Cadet R. P. Carson, roommate of B:  B "had no feeling" toward C that he knows of & does not believe B had any arms that night.  "being a roommate would have seen them:  saw him put on his coat and go out of the room."


Cadet C. E. Lightfoot:  ditto.  B was not armed.


George W. Curty (law student):  saw C on Sunday, mid-day at Moore's hotel.  C told wit. of his encounter with B & the problem vis-a-vis Miss Anderson.  B told C that "he bore an infamous character."  Wit.:  "Mr. C. said [to wit.] he did not know how to extricate himself from the difficulty & asked [wit.'s] advice:  asked him why he did not strike B. on the spot; he said he had no friends present told him that should have made no difference; he then said it was a foreconcerted plan with the cadets, from the fact that a cadet with whom he was not acquainted had asked for his cane & a crowd or number of cadets near, said he told B. he would see him again in reference to the matter; he said that B. had his hand in his breast, which induced him to believe he was armed."  C said "he would stand up to him."  Showed wit. his arms at that time:  a revolver, a single-barrel pistol, and a knife.  Wit. "observed to him that he ought never to use such weapons, he said he hoped a case might never arise when he would be compelled to use them, that if it I did, it should be in self defence."  That night, wit. heard that C had killed a cadet.  Wit. was then conversing with Mr. Moore & Mr. Phillips at Moore's bar room "in reference to a fine imposed on some of us."  Wit. & Phillips started "and ran down the street:  asked Phillips to go slow & give C. a chance to escape."  Wit. went to C's room in case C was there "to tell him to leave."  "on arriving there found Mr. Jordan and squire Lewis there and left him to his fate."


J. W. Woolfolk:  ditto, in exact details, when C told wit. [at 5pm on Sunday, after C had come from the Episcopal church] about his encounter with B & the difficulty.  Wit. told C that he should have struck B on the spot, even though C had no friends present.  C "said the first time he met him he intended to ask him for his author's name [the author of the bad report on C] & would like for him (witness) and several more friends to be present to see fair play; that he should require B to give his author's name, or to apologize; that if B refused he would tell him he had acted rascally, or was no gentleman, and that if B struck him he would cane him."  Wanted a time when B was not together with the other cadets near to help him.  Mr. Compton's son "was in the room at the time and said 'the cadets fight for one another like dogs" & told C of a difficulty 2 cadets got into with a cow drover, "who proved rather hard for them, and they returned to the Institute and the whole corps went down & whipped the cow drover."


Andrew Moore (law student):  ditto again, when C told him on Sat. on the steps of McDowell's hotel of his difficulty with B.  Wit. asked "how he had kept off of him," C said he thought B was armed.  Wit. told C that he (wit.) "wished that he had been there."  C told wit. that he thought wit. "would have taken up for him:  told him that he (witness) was a friend of Blackburn's and could probably have settled the matter to the satisfaction of both."  Told C that B was Miss Anderson's third cousin and "thought the relation too far out for such advice, that it was officious and uncalled for in him."  That Miss A. was "staying here under the care of Mr. & Mrs. Moore, that C had met Mrs. Moore at parties & other places and that she had opportunity of judging of his character, and that if they considered his character bad, it was their duty to advise her."  C asked wit. what he would do.  "told him that he (witness) would go to B and ask an explanation, that if he refused, would fight him."  C remarked that B "was much stronger than he was, and could whip him."  Wit. told C to "take a cane, and if he refused to explain, would cane him."  C then said that B was armed "and would kill him:  then told him he would have to defend himself and if it came to that, to wing him."  Showed wit. his weapons [pistol, revolver, bowie knife]  "told him that bowie knives were generally carried behind; he said that with a sack coat it would be difficult to get at it."  Told wit. he had been "moulding balls" for his pistol & revolver all afternoon.



Wit. was with C at church on Sun. evening when C spotted "his friend" B -- wit. encouraged C to confront B at that time, and C did.  "did not see him again until after B's death."  "C said he did it in self-defence, and would give himself up:  told him that B was dead; he threw up his hands &* exclaimed 'Great God!  No!' his feelings seemed so great, that he (wit.) was induced to deny that B was dead, and rushed out."


William R. Winn (law student):  C had borrowed the knife from wit. at 3pm, 1/14.  Ditto on C telling him about the entire matter.  Wit. asked B "why he did not knock B down; he replied that B could whip six of him" & besides C thought B was armed.  Wit. told C that B "by justice" would be "compelled" to tell C the author of the report on C's character.  "suggested that a note should be written to B for the information."  C asked Mr. Morris to write it and carry it.  M retired and prepared the note.  C read the note & said "it would do," & asked wit. & Moore to carry it.  Then confusion appeared about whether B had heard the bad report from someone else or if B was himself "responsible for the slander."  If the latter was the case, M said that "this is not the note."  C insisted on them carrying the note, "saying that it was best to have statement in writing.  M. replied that it would be a farce to carry that note to B. if he was to be understood as being responsible for the slander."  Wit. told C that "he had better go to B. and ascertain the fact whether he held himself responsible for the communication to Miss A or for the slander."  If B said he was responsible for the communication, "he would be in honour bound to give up the name of his author; if B. said he was responsible for the slander, Morris remarked that there were but two remedies to pursue--th challenge him or tell him what he thought of him and take the consequences."  Wit. added "there was a third -- to back out and show the coward."  C said he thought "it useless to challenge B because he could not leave the Institute, that old specs kept him so close he could not get away," but said he would go & ask B for the information.  That he would tell B he was "no gentleman" & that if B should attack him, he would "defend himself as circumstances might require, that he would not attack B."  Wit. examined C's weapons.  Wit. said he did not want C to carry the knife and "'did not like any one to have it.'  C. then remarked in a careless way 'Winn, I beleive [sic] I will take it any way,' and stuck it in his pants and went out."  Saw no more of him till after tea.  C said "Winn, what do you recon, that rascal is adding insult to injury, he is going about the street calling me a coward.'"  C said he had that report by a friend "whose name he did not wish mentioned."  C said he would only use the knife "in extremis."  C asked wit. to go with him--"declined."  Shortly after, found C in Mr. Chenowith's rooms.  C asked Chenowith to accompany him to church that evening, in case C should encounter B.  Chenowith declined.  C asked wit. once again to accompany him, & wit. declined, saying C should say nothing to B "on Sunday, that it would prejudice the community against him, and that it was more than probable that B would be with a lady; he replied that he would not have another opportunity of seeing B. before Saturday [the day of the dance?]; he seemed to be apprehensive that his character would be injured by B. talking of him in the mean time."  Chenowith told C to go to the Institute on Monday, but C said there would be 150 cadets there on Monday, & only about 30 at church that evening.  Wit. said he was willing to go with C any time except Sunday.


B. D. Chenowith (law student):  ditto.

Rockbr. Co. Judgments.  Apr 1854/CC

Murder

Charles B. Christian stabs Thomas Blackburn to death

Hung jury; change of venue to Bedford Co.

Newspaper:  


LGAZ 1/19 & 4/6/1854:  xeroxed.


LGAZ 4/27 & 5/4 & 18/1854:  do later if necessary.  Complete testimony.


LGAZ 9/21/1854:  fNG at Cir. Ct. of Bedford.  Jury out only 21 minutes.  Judge excluded much of the testimony that had been heard in the 1st trial.  Verdict "received by the audience with evidences of the warmest approbation.  The unfortuante young man gave expression to the deepest feeling on the occasion--threw himself in tears on the neck of a juror, and on leaving the court hosue was escorted by a large number of sympathizing friends to the room occupied by his anxious mother and sisters."  Virginian of 9/13.  [[again, shows the tolerance for murder]]

Census:  


1850C:  Blackburn (457)


1850C:  Christian (471, 369, 470)

Genealogy:

Accused:  

Charles B. Christian 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Thomas Blackburn

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

cadet at VMI

Town:


Lexington, Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1854, Mar. 29




Lexington, Rockbridge Co.

CT

FILE

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  DISPUTE over a "settlement" / [DEBT / LEGAL]

Intox?:  

Day of week:
W

Holiday?:



Time of day:
10pm

Days to death:  0


HOM:  Mr. William J. Winn m. Col. Joseph W. Moore


Weapon:  knife, stabbed in left side.  1 moral wound, 6" deep.  d. inst. [in 25 or 30 min.]


Circumstances:  affray in the street in front of the Washington Hotel


Inquest:  post-mortem exam:  blade entered chest .5 in to left & below the nipple of the left breast, passed b/w 4th & 5th ribs, cutting throughthe pericardium, pentrating into the cavity of the left side of the heart.


Court proceedings:  SE 4/8/1854:  EXAM:  fel. killed and murdered."  to be tried by Cir. Ct.  Jailed.  Wit. for commonw. bound:  William Jordan, Wm B. Bmpers, Matthew White, Jr., Robert Burke, James R. Jordan, John W. Paine, Samuel K. Harris, Charles M. G. Ayres, Edward Y. Northern, Francis M. Parent, Wm H. Kayle [sp?].  Wit. for WJW bound:  James W. Breedlove, John Jordan, Jr.  //  10/1854t:  fNG.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1852-1854:  


Rockbr. Co. Judgments.  Apr-Jun, 1854

Murder


William J. Winn murders Joseph W. Moore


Hung jury, change of venue to Bath Co.

Newspaper:  


LG 4/6/1854:  W night, 10pm.  On W afternoon, W had been at Moore's Hotel, and "a misunderstanding had sprung up between the parties in regard to a settlement."


10pm, W came to the Hotel "and called Moore out, stating that he wished to see him privately.  Moore went out, leaving some gentlemen in the bar-room, and closed the door after him."  After some conversation b/w them, which could not be "distinguished, " "high words were heard, insulting epithets passed, the passions were aroused, and a rencountre occurred in which Moore was stabbed with a knife."  He turned immed., "exclaiming 'that's enough,' walked into the house and sat down, remarking that he was stabbed."  After remaining seated a few minutes, he arose from the chair, and trying to cross the room, "reeled and fell," d. few minutes.  Winn surrendered to Major William Jordan.



Both young men of promise.  tragedy.  "May that Judge, who cannot err, enable those who shall be called upon to determine this case, so to temper justice with mercy, that while the law may be vindicated and enforced in its pledge to protect human life, the claims of humanity may be held in euqal sanctity."


LGAZ 10/19/1854:  fNG. at the Cir. Ct. of Bath.  "the case was submitted without argument," jury out only 5 min.

Census:  


1850C:  Jos. W. Moore (403, 51st dist.)


1850C:  Winn (469)

Genealogy:

Accused:  

William J. Winn 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult[young man who has aged parents]

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Joseph W. Moore

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m

Children:

5 children

Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1854, Oct. 23





Rockbridge Co.

P

CT

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    HHLD SLAVE by SLAVE

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
M

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Brown m. Sam


Weapon:  2 or three blows with fist to ear.  d. shortly after.


Circumstances:  a fight


Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/1854t:  pNG.  fNG.  disch.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1854-1857:  [page illeg.]


Rockbr. Co. Judgments.  Oct-Dec, 1854

Murder


Brown, slave of John G. Hamilton kills Sam, slave of same

Dis

Coroner says Sam died of “dropsy of the brain” brought on by the fight

Newspaper:  


LGAZ 10/26/1854:  2 negro men belongong to John G. Hamilton, Esq., engaged in a fight last M.  One struck the other below the ear 2 or 3 blows with his fist, from which he d. "in a very short time."

Census:  


1850C:  John C. Hamilton (234)

Genealogy:

Accused:  

Brown

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave of John G. Hamilton

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Sam

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

slave of John G. Hamilton

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1857





Lexington, Rockbridge Co.

P

Class:   do not count

Crime:   FALSE REPORT of HOM

Rela:    

Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  white man alleged to have m. Collin Scott (black)


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  
Legal records:  
Newspaper:  


LG 1/8/1857:  fr. Richmond Dispatch:  "A colored man, named Colin Scott formerly living in Richmond, and at one time barkeeper at the Powhatan House, was killed a sort time since at Lexington, Virginia, by a white man.--Richmond Dispatch.


The above statement in altogether untrue.  No such event has happened in this place."

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Colin Scott

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


formerly of Richmond, VA

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1860, Oct. 16





Rockbridge Co.

CT

FILE

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  yes, victim, at least

Day of week:
T

Holiday?:



Time of day:
afternoon

Days to death:  


HOM:  Thomas G. Sale m. Samuel L. McClung


Weapon:  shotgun


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/1860:  fel. "shot and killed" -- pNG.  fG.  to Cir. Ct.  Admitted to $750 b. (John B. McClung, his security).  //  9/1863t, Circuit Court:  dism., for failure of Commonwealth's Attorney to try the case w/in three terms

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1858-1860:  477-8

TESTIMONY


William S. Hough:  wit. was at work in a field about .25 mi. from where the shooting took place.  "I was induced to go up where the man was shot, some twenty minutes afterwards:  I went up to the lock, and found McClung lying at the foot of the tow path not entirely dead.  I spoke to him but he could make no reply.  He died in a few minutes.  There were no persons there, did not see the prisoner there.  A few minutes before I saw him pass down the tow path.  I found the deceased bleeding about the neck and head, and much blood on his face.  Sales house in on the side of the tow path next to the river.  Sales house is about 20 yards from the lock.  McClung was lying a few yards above Sales' house.  I am cultivating Mrs. Glasgow's [sp?] land, and have been for three eyars next March."



Present when Dr. Steele & Dr. Larick examined the body.  20 or 30 shot in the side of the head & neck.



The first wit. saw of the victim that day, victim was standing on the tow path about 50 yrds above coming down to the lock.  Sales is keeper of the lock.  McClung "seemed to [be] very drunk."  Wit. had seen McClung "frequently at the lock in the last two years."


Alexander A. P. Slough:  at work in a field, saw Sales and McClung before the shooting.  Saw McC come from the lock house.  "he was staggering."  Saw Sales riding from his house.  McC came back to the lock.  S got off his horse and went on the side of the canal that his house is:  "I got over a fence to get a drink of water, when on the fence I saw McClung trying to get on the horse, but fell over on the other side:  he then got on the balance beam of the lock and got on the horse, and rode up the tow path some little distance, stepped and rode back to the lock.  I then went to my work and saw no more of them at that time.  In a few minutes I heard a gun fired in that direction and saw smoke arising in that direction as if from a gun."  Next saw Sales catching his horse & saw him ride toward the lock.  "I went up with my brother some fifteen or twenty minutes afterwards."  Found McC on his right side, "bleeding and gasping."  "I ran for Mr. Douglass."


Dr. John M. Steele:  describes wounds.  Squirrel shot used.


Edward Echols, Esq., Justice:  jailed the prisoner.  "had a little conversation with him he said he was very sorry that the thing had been done; that if he owned the county or the world he would give it if he could replace himself:  that he would not commit the act for the world."

Rockbr. Co. Judgments, Sep 1863/CC


Murder


Thomas P. Sale murdered Samuel L. McClung (16 Oct 1860)


D; failure of Commonwealth’s Attorney to try w/in three terms

Rock. Co. Judgments, Oct-Dec 1860:  County Court:  Murder:


Thomas P. Sale shoots Samuel S. McClung Sale ADMITS to the shooting (w/ a shotgun) Case is later dismissed for lack of speedy trial Attempted Murder

Newspaper:  


LGAZ 11/15/1860:  notice of County Court that Thomas P. Sale "was sent on, &c. for killing ___ McClung."

Census:  


1860C:  Thomas P. (316); others 18, 48, 19, 252, 270.


1860C:  Samuel W. (242); others 244, 242, 244, 6, 242, 326, 240, 275, 280, 280, 266:  & many in Augusta Co.

Genealogy:

Accused:  

Thomas G. Sale 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

lock keeper

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Samuel L. McClung

Ethnicity:

[Scots]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

[lives in a house on the tow path near the lock]

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1864, Mar. 1





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  FEUD

Intox?:  

Day of week:
T

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Winston [or Winton] F. Johnston m. Robert Kerr


Weapon:  butcher knife stab wound b/w 1st & 2nd ribs, 4" below nipple


Circumstances:  deceased threatened assailant because assailant's ducks had landed on his field and ruined his crops.  at the house of WJ.


Inquest:  


Court proceedings:  SE 3/1864:  "fel. stabbing . . . and killing" pNG.  fG.  to Cir. Ct.  Wit. for commonw:  Charles B. Kirkpatrick, ndrew Agner, John McKenny, Mrs. Martha Kerr, Miss Martha Kerr, James H. Conner, Sueard [Susan?  Simon?] Beaty, Martha A. Hall, Wm. McKeever, Thos. A. Bowlin.  Wit. for dft.:  Philip Engleman, John McDown, Wm. W. McKinny, James H. McKenny, Samuel W. McKee, John McKeever, Zechariah A. Kerr, Robert Dixon, Sr., Susan Agnos, Hannah McDaniel. //  4/1864t Cir. Ct.:  hung jury.  Remanded to jail.  // Cir. Ct. SE 9/1864:  fG.  1 yr. in penit.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1861-1865:  373-378

TESTIMONY


John McKenny:  on evening of 3/1, b/w 2pm & 3pm, pris. came over to wit.'s house & asked wit. "to go with him over to his house, said that he had killed a man, that it was Robert Kerr, that he had done it in self defence.  . . .  said that deceased had said that he had come four hundred miles to kill him & that he meant to do it, that deceased's ducks had come down on his place and grain field & were destroying it -- that his wife sent her little son to drive ducks off of the flax - that deceased came down while his little son wsa driving the ducks off flax, abused him & knocked him down - that hearing some now out of doors, went out & observed deceased coming towards his house talking very loud.  did not hear what he was saying until he got within 10 or 15 paces of the house, when he heard him swearing that he meant to kill him, had come four or five hundred miles to do so & meant to do it."  Pris. told dec. "that he wanted to have no dificulty with him - that if there was anyting wrong, he would settle it with him without a difficulty - that his wife implored deceased not to make a dificulty - that deceased then came around towars house, when he came near he attempted to strike him with a stick in his hand, that his, prisoner's wife prevented deceased from striking with stick and wanted it away from him - that deceased then cursed [caned?] his wife and told her that if she did not get out of the way he would knock her brains out and did knock her down once & he thought 2 or 3 times - that he prisoner then retreated in the house & deceased pursued him - that he prisoner continued to implore deceased not to cause a difficulty - that after getting into the house deceased struck him 2 or 3 times with his fist, the last blow knocking him down - that he fell by a pr of drawers containing a butcher knife, that he grabed the knife & stabed decd - that when decd received the stab, he wheeled about & went out of the house through he instantly fell - that he prisoner becoming alarmed, fearing that he had killed decd, came over for witness -t ath when witness & prisoner reached reached prisoner's house, saw deceased's body lying in the yard - . . . went into house, prisoner's wife remarked that it was he, prisoner who did it & no one else - that he witness remarked that it was a bad business - inquired for the weapon - prisoner's wife went out doors & brought in a stick, prisoner remarked that that was the stick - witness then inquired for the knife - prisoner's wife who was sitting by, said that she did not have it, that he prisoner must get it.  Prisoner then got the knife."  On wit's request, prisoner pointed out when he & dec. had been standing at time of the stabbing.  Found blood near the spot.


Pris.'s wife remarked "that deceaed had said that he had borrowed a pistol to kill prisoner, but had left it at home, that it was a revolver, that he had also threatened to cut her throat from ear too ear if she did not get out of the way - that when prisoner fell deceased made an effort to get a gun which was in the house, but that she intercepted and prevented it."  . . . said she had been knocked down 2 or 3 times by dec.


The homes are 200 or 300 yrds. apart, both on high elevation, separated by a ravine.  "the place where the ducks is said to have been on flax is to the right and not on a direct line between the houses."


Wit. has known dec. 6 or 7 yrs, "was not so tall as prisoner, was as heavy built," no disparity in strength.  Pris.'s wife "is a large woman, has the appearance of being very stout - did not know whether she was pregnant or not - she saiod she was."  Did not know how old her youngest child was.  "She said that Mr. Kerr's ducks were dstroying her flax & that she sent her little boy to drive them off."


Wit. considered both men inoffensive & peaceable.  Pris. "showed no disposition to get away."  Pris.'s wife had dirt on her back which she said she received when she was knocked down.  No marks on her face.  Pris. said his only injury was to his shoulder, when he was knocked down.  Pris. says he did not strike the dec. until pris. stabbed the dec.


Mrs. Martha Kerr (mother of deceased):  her son was standing in the door; her sister was mending his coat.  Saw Johnston's 2 large dogs after the ducks in the field -- her son started running down the hill towards then, trying to put his coat on as he ran.  He meant to drive the dogs away.  Saw Mrs. Johnston come running down and "abusing and cursing" him.  Saw WJ come out of the house & saw the three of them return to the house.  Soon after, saw Mrs. Johnston running from the house:  "thought something must have happened."  Wit. claims that dec. could not have struck the boy (6 or 7 yrs old) without wit. seeing it.


Dec. had been in the army 3 yrs.  Had been home 3 times in that time.  He came home M night, 8pm, & was murdered T evening following.  "not bad feeling existing between deceased and prisoner -- they never had any angry words."  Dec. in his letters from army home "always sent his compliments to prisoner, prisoner had been informed of it by witness."  Dec. sober the evening of murder, not a drop of liquor in the home.


Miss Martha Kerr:  at home when the dec. started to drive off the ducks.  Ditto.  "Had seen the boy set the dogs on the ducks before, had driven them off herself.  Had been abused by prisoner's wife for it.  She had said to her 'God dam your soul to hell.  I will kill every one of you.'  She said to decd 'God dam your soul to hell, if I come down there I will murder you."


More witnesses, but no new information:  no more eyewitness accounts.

Rockbr. Co. Judgments, Sep 1864/CC


Murder


Winston F. Johnston stabs Robert Kerr


G; 1 year in penitentiary

Newspaper:  


LG 3/9/1864:  HOM in VA:  Rockb:  "Fatal Rencounter."  On 3/1, "a difficulty arose" b/w Robert Kerr (son Wm. Kerr), a soldier in the Confed. Army, & WJ at the house of WH.  Stab with a large butcher knife, just below left side of breast.


LG 4/20/1864:  Cir. Ct.  hung jury.  remanded to jail.


LG 9/16/1864:  Cir. Ct.  fG.  1 yr. in penitentariary.

Census: 

1860C:  Robert Kerr (p208)

1860C:  Johnston (101, 67) 

Genealogy:

RK:  son of William Kerr

Accused:  

Winston F. Johnston 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

farmer; soldier

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:

in the Confed. Army; had already served 3 yrs

Victim:  

Robert Kerr

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

farmer

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:

soldier in the Confed. Army

1865, May 1





Rockbridge Co.

CT

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  William P. Martin and William S. Martin m. William W. Woods


Weapon:  shot


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  SE 8/1865:  "shooting and killing" -- discharged from custody "on the ground that they were detained in custody without authority of law."

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1865-1867:  8, 11

Newspaper:  


LNG, 5/4 - 11/1865:  nothing.  Then gap to 8/2.

Census:  

1860C:  William Woods (p77, p176)

1860C:  WIlliam Martin (185, 315)

Genealogy:

Accused 1:  

William P. Martin

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

William S. Martin 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William W. Woods

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1865, Oct. 11





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain:  2 adult victims
Crime:   HOM

Rela:    HHLD EMPLOYERS by EMPLOYEE

Motive:  ROBBERY

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [0]


HOM:  Isaac Chaney m. John F. Geralds and Elizabeth Geralds (JFG's wife)


Weapon:  club  


Circumstances:  home of victim


Inquest:  


Court proceedings:  SE 10/1865:  Verdict unknown, jurisdiction claimed by military.  4/1866t before a military commission at Staunton.  fG.  Death.  Hanged 7/16.
Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, Oct 1865.  Murder.  Isaac Chaney, FMOC kills John F. Geralds with a club.  Verdict unknown, jurisdiction claimed by military.  fG.  DEATH.  General Terry has approved the sentence.  to be executed at Richmond, Va., on Friday, 5/4.

Newspaper:  


LNG 1/4/1865:  fire on W last (10/11), near Natural Bridge, burned house occupied by Mr. John F. Jerrold & his wife.  Both perished.  "No suspicion of foul play was entertained at the time."  But the bones of only one person found in the fire.  2 or 3 days later, the body of Mr. Jerrold found "in a strip of woods between his house and the spring, from which he seems to have been returning with a bucket of water, when he was violently assaulted by some one, and almost instantly killled."



Suspect:  a negro of "doubtful character," seen near the house twice on the day before the fire.  Had on a coat that belonged to JFJ.  Search of IC's lodgings, found furniture, bedding, etc. identified by the neighbors as JFJ's.  IC "confessed" that the double murder had been committed, "but that he was only posted to act as sentinel for some one else" who had committed the murders.  Jailed.  IC had been employed by JEG "for some time in digging for what he believed to be silver ore, and it seems probable that Chaney had conceived the idea, that the old man had accumulated some considerable store of the precious metal."  Not easy to decide from IC's confession where Mrs. J was burned to death or murdered first & then burned.


LNG 4/4/1866:  trial.  


LGB, 7/25/1866:  executed on 7/16.  Richmond Enquirer.  Said "he was induced to the act by feelings of animosity towards Mr. G., expressing his regret for the act," & acknowledging the justice of the sentence.

Census:  

1860C:  no Chaneys or Cheneys in Rockbridge.

1860C:  no Geralds or Jerrolds

Genealogy:

Accused:  

Isaac Chaney 

Ethnicity:



Race:


b 
69" tall

Gender:

31
175 lbs.

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
[s]

Children:

[n]

Occupation:

laborer; "free man of color"

Town:


Botetourt Co.

Birthplace:

b, Ohio in 1834

Religion:




Organizations:

joined the Federal Army during the war, attached to Sherman's cavalry.  Captured by the Confederates & sold to Mr. Gerald.

Victim 1:

John F. Geralds 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult -- "old man"

Literate:




Marital Status:

m

Children:




Occupation:

hhld head

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:

Elizabeth Geralds 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. John F.

Children:




Occupation:

hhld head

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1866, July 24





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: QUARREL / HONOR / who was the better man in a fight / accusations of cowardice

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
evening

Days to death:  [0]


HOM:  John Lafayette Ellis m. William Luckess


Weapon:  shot twice with a pistol


Circumstances:  in the street, opposite Lexington Hotel.  Ellis armed with Navy 6-shooter.


Inquest:  


Court proceedings:  SE 8/1866:  willful murder.  to be tried by Cir. Ct.  //  Cir. Ct. SE 9/1866:  fG of involuntary manslaughter.  Insanity defense.  $182 fine

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1865-1867:  181, 191-205

TESTIMONY

George M. Bunch:  wit. was standing at E. S. White's store in company with other gentlemen [James Gillock, E. S. White, Cadet Barrow], when WL came up and "joined the party."  in a few moments, JE came "and joined the party also and remarked that he 'would like to see an old fashioned Virginia drag down fight, like such as he had seen in Norfolk.'"  WL replied, 'he supposed he could be accomodated.'  JE then asked WL if he wanted to fight.  [JE said that he "was the bully boy that never backed."]  WL said that "he did not wish to fight."  JE & WL then started down the pavement together "and turned into the alley.  He then went down and looked into the alley, saw them" standing apart in the alley, each with his arms folded.  JE "had his pistol drawn around to the front on his belt & had his hand on or near it (it was not drawn)."  WL said "not to draw that pistol."  JE told WL "not to advance on him."  WL then "(without assuming a threatening attitude, as witness thought) started with his arms folded, as if he was going out at the mouth of the alley."  As JE backed down the pavement, WL walked out onto the pavement.  As JE backed in front of WL, "he brandished his pistol" & continued to brandish it after he had got past Pettigrew's door.  Wit. then stepped into Norgrove's door "and upon turning round, the firing commenced."  Saw WL stoop down.  WL "seemed very uneasy and seemed to be trying to get a rock."  JE shot a second time.  JE & WL were not far apart.  After the second shot, "the crowd" went toward WL, who was bleeding.  Heard shouts of "catch him" (the prisoner).



Wit. supposed that JE and WL knew each other, but wit. did not know about any previous acquaintance b/w the two men.  "During the conversation prisoner became very much excited, talked quite loud, Luckess kept cool.  Didn't hear any remark in regard to one whipping the other."  WL had no weapon.  


David G. Bowyer:  wit. was coming down the street and was opposite E. S. White's store at the time of the altercation.  Heard JE say that he could "whip any 4 or 400 sons of bitch's in Lexington."  WL was sitting on the sign board, JE was standing in front of WL, on the pavement.  WL remarked that "'there was one son of a bitch in Lexington he could not whip,' got down off of the sign board, started down street, told Ellis to come on and they went together" to the alley b/w Norgrove's and Pettigrew's houses.  "expecting a difficulty," witness followed.  WL said "come on."  JE said "go before."  WL went in front some 10 or 12 steps & said turned around, JE having stopped at the outh of the alley.  When WL turned around he remarked "take off that 5 shooter or 6 shooter (witness didn't hear which) and he 'would whale him or whip him,'" (wit. didn't remember which).  JE then pulled his pistol "around to his front and remarked to Luckless that he 'was a damned coward.'"  WL then folded his arms & started up the alley towards JE, JE warning him not to advance.  [ditto from there]  JE shot WL, WL went down the street to the crossing at Campbell & Bacon's store & nearly opposite the wit's door, WL stooped down to pick up some stones that were lying there, but could not -- & as he stooped, JE shot him a second time.


JE then started up the street.  Wit. hallowed to some of the crowd "to shoot him" (the prisoner) & as JE passed into the alley, wit. "struck at him with his cane & as he did so, Ellis wheeled on him, presented his pistol & said to him not to advance or he would shoot him."  Wit. followed JE down the alley.  JE con't to warn wit. not to advance.  There was a horse at the end of the alley, & fearing JE would get behind the horse & shoot at wit., the wit. threw a stick at JE "& then the prisoner jumped over the fence."  Wit. lost sight of JE.  JE retreated, went inside Mr. Elliott's house, around which a crowd gathered.  JE said he surrendered, the crowd demanded that he hand over the pistol, the door of the house was "broken open and McAlear [sp?] went in and grasped him."  JE said "he was sorry for it, that he had but $20,000 & that Luckless sisters should have it."  Pris. the taller of the two, but about equal in weight.


Cadet Barron:  arrived after the difficulty had started.  Was crossing the street obliquely toward the entrance of the alley -- "saw Luckless advancing on Ellis by degrees, inches, edging up, Ellis had his pistol drawn around to his side with his hand on it.  Luckless then remarked to Ellis 'dam you don't draw that pistol.'  . . . . and continued advancing with his arms folded.  Ellis was backing and telling him not to advance.  They cursed each other bitterly.  At that moment Luckless sprang at Ellis, the latter being just out of the alley.  Then Ellis drew his pistol . . . and he expected then to see him fire, but he did not.  Luckless failing to grab Ellis, attempted to pass him and get into Pettigrew's store (as he thought to get arms) but Ellis prevented him from getting in.  That Luckless, finding that he was cut off from the door started towards Ellis again, he retreating, brandishing his pistol and warming him not to advance.  Ellis then got obliquely across into the street and Luckless followed him, seemd to be seeking a rock, was in a leaning ;osition, didn't succeed in geting one, then Ellis fired on him."  Luckless then passed by Ellis (he being on the same side) leaned over as if picking up a rock (as described) then Ellis fired (if Luckless intended to get a rock this shot prevented him).  Luckess' friends then came up and took hold of him and Ellis started up the street, didn't think he intended to make his escape.  The crowd cried out 'kill him' & then Ellis quickened his pace."  When pris. turned into the alley, saw Bowyer "strike at him and throw his stick at him and then the crowd rushed down the alley."  Wit.'s "impression was that Ellis called Luckless a coward, but he wouldnot swear to it.  That Ellis backed rapidly as if trying to get out of the way & that Luckless advanced rapidly."


George H. Pettigrew:  didn't see start of difficulty.  Ditto from there.


Miss Mary Bowlin:  lives opposite Middleton's in Norgrove's house on the same lot with his house on the Main St.  On the day of the shooting, pris. came to her house.  She was upstairs.  JE said "mam, I have shot a man and if they catch me, they will shoot me.  I want you to protect me."  Wit. said "I can't protect you, you had better go out."  She came down stairs & pris. followed & said again "I want you to protect me, I am a sothern soldier & fought in the southern army, won't you let me go into the cellar."  She said that he might "and started to open the door to let him go out and just them Mr. [William N.] Bumfin looked through the window & saw him.  The prisoner then sat down and said "I surrender."  She then went upstairs "and saw no more."


William N. Bumfin:  found pris. at house of Miss Mary Bowlin.  "He sung out 'I surrender, don't let them kill me.'"  "The crowd, being very much incensed, several persons struck the prisoner with their fists, he remonstrated, said he was in the hands of the law, & desired to be protected, which the witness did all he could to do - witness thought Jerry Kelly was one of the persons who struck him.  that all the way from the place of arrest to the court-house, he begged not to be hurt."  Crowd "incensed," but carried him to the jail.  On the way, JE saw a man with a gun and "cried out don't shoot."  When told WL was dead, JE said that he "would give his sisters all he had & start the world a walking."  Then learned WL was not yet dead -- JE feared that "some one would come during the night and take him out and shoot or hang him, begged witness to stay with him 24 hours, saying that he would give him all he was worth if he would do so."  JE said that wit., being "a police officer of the town, . . . would have more influence in keeping off the crowd if they came, than any one else."  Wit. told JE he was as safe in jail "as he would be in his mother's chamber, so far as any violence was concerned."  JE said that "if any one had have gone into Macon Georgia and done as he had done, he would have been shot or hung before reaching the jail or taken out afterwards and either shot or hung or killed in some other way."  Wit. remarked that "he was not down south now & that nothing of that kind was ever done in theis country."  Wit. finally agreed to say with JE & watch the street that night, even though wit. was "well assured however that there would be no necessity for it."



NOTE:  great on the cowardice of the honorifically violent.  Also great on the self-image of Virginians -- they aren't Georgians when it comes to lynching and lawlessness.


Dr. Henry G. Davidson:  examined WL.  Had "no doubt" WL died of the wound inflicted.


Joshua S. Deaver, Henry E. Norgrove, James J. Bowlin [sp?], William Pole, E. S. White, Robert McAliar:  all testified.  No new information.


Rockbr. Co. Judgments, Sep 1866.  Murder.  *** John L. Ellis shoots William Luckess.  fG of involuntary manslaughter.  Insanity defense.  $182 fine

Newspaper:  


LGB, 8/1/1866:  FATAL AFFRAY:  WL, the victim, quiet and inoffensive, a good soldier.  Ed. says that the Lynchburg News of 7/28 is full of misinformation.


LGB, 8/15 & 9/19 & 26/1866:  trial.


LG 1/30/1867:  trial pending at next Cir. Ct.


LG 5/1/1867:  fG of invol. mansl.  $182 fine.  Defense of self-defense & insanity.


LG 11/13/1867:  jailed since his trial under a capias pro fine.  Last Th., his case carried by Gov. Letcher before Judge Sheffey on a writ of habeas corpus.  The judge discharged JLE from all further imprisonment.

Census:  

1860C:  William Luckless (23, Lexington)

1860C:  no John L. Ellis

Genealogy:  

Accused:  

John Lafayette Ellis 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


21

Literate:

y

Marital Status:  
s

Children:

n

Occupation:

student

Town:


Griffin, GA (had come to register at the college or institute some days before).  "a perfect stranger" in the community.

Birthplace:



Religion:




Organizations:
in Ga. Regiment in the Army of N. Va. during lst 2 yrs of the war, & afterwards in Wheeler's cavalry.

Victim:  

William Luckess

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


28

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Lexington (for past 12 to 15 yrs)

Birthplace:

b. ROC

Religion:




Organizations:

memb. of Co. C. lst Va Cavalry during the war, a good soldier.

1866, Oct. 7





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
Sun

Holiday?:



Time of day:
8pm

Days to death:  1


HOM:  John C. Johnston m. Patrick Thompson


Weapon:  pistol shot.  d. 10/8.


Circumstances:  corner of Main & Franklin streets, Lexington.


Inquest:  verdict:  "felonious homicide" by JCJ.


Court proceedings:  SE 10/26/1866:  called court.  "felonious homicide."  Opinion:  that JCJ "be not further tried."  disch.

Legal records:  

Rockbr. Co. COB 1865-1867:  234-235, 254.


254:  11/1866:  INQUEST:  Dr. Henry G. Davidson, $25 account for inquest on Patrick Thompson.


Rockbr. Co. Judgments, Oct-Dec 1866.  Murder.  John C. Johnston shoots Patrick Thompson, freedman.   Dism.

Newspaper:  


LGB, 10/10/1866:  "another homicide in our usually quiet village."


LGB, 10/17/1866:  JCJ arrested near Fisherville, Augusta Co.  Jailed.  LGB 10/31/1866:  fNG.

Census:  

None by these exact names.

Genealogy:  

Accused:  

John C. Johnston 

Ethnicity:

[Irish]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:

y

Marital Status:  
s

Children:

n

Occupation:

law student

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Patrick Thompson

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

"freedman" [laborer]

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1866, Nov. 14





Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
W

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  James L. Watson m. William Medley


Weapon:  shot


Circumstances:  near the mouth of the North River


Inquest:  


Court proceedings:  SE 11/14/1866:  EXAM:  "feloniously and unlawfully killing" -- ordered that he "be not further tried."  Disch.  //  rearrested by Military authorities & carried to Richmond under the Civil Rights Act.

Legal records:  
Rockbr. Co. COB 1865-1867:  266-7


Rockbr. Co. Judgments, Oct-Dec 1866.  Murder.  James L. Watson shoots William Medley, freedman.  Dism.

Newspaper:  


LGB 11/21/1866:  JLW "one of our most highly esteemed and respectable citizens."  JLW surrendered himself to Justice James Cambell.  LGB 11/28:  exam. court.  "impelled by the noblest sentiments and an imperious sense of duty in the vindication and protection of his family," which led to the death of the victim by "misadventure."  Result "has given universal satisfaction."  "No question of difference of races was at all involved in the matter."  "several highly respectable and ntelligent colored witnesses who bore evidence to the uniform and cheerful kindness and humanity of Dr. Watson towards negroes, bond and free, for a period of twenty years."  LGB 12/12/1866:  arrested by milit. authorities under the Civil Rights act & carried to Richmond.

Census:  

1860C:  no Medleys.  Three in Botetourt:  182, 305, 212.

1860C:  James L. Watson:  74 (Natural Bridge Twp.)

Genealogy:

Accused:  

Dr. James L. Watson 

Ethnicity:

[Scots]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

physician

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William Medley

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

"freedman" -- former slave of estate of Thomas G. Burks, dec.

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1867, Dec. 27





Rockbridge Co.

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
F

Holiday?:



Time of day:
night

Days to death:  13


HOM:  unk. person m. Lean Madison


Weapon:  shot in chest.  died of pneumonia, a complication of the wound, on 1/9.  


Circumstances:  


Inquest:  i.d. 1/9.  Dr. Davidson, co. coroner, "held an inquest" & examined many witnesses, black and white.  Verdict:  "That Lean Madison, came to his death from pneumonia supervening upon a gunshot wound through the chest, received on the night of the 27th day of December 1867, at the hand of some person to this jury unknown."


Court proceedings:  fled
Legal records:  

LG 1/16/1868:  inquest.

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Lean Madison

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1868, June 2





Rockbridge Co.

P


NOTE:  recheck location.  in the local Rockb. column.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
T

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  John Baldock m. Adolphus Belew


Weapon:  stabbed in the neck with a knife, severing the jugular vein and the carotid artery


Circumstances:  in Arnold's Valley


Inquest:  


Court proceedings:  JB "promptly surrendered himself to Justice James Campbell, and from the facts laid before him, was b ailed to appear on another day.  He has since been committed to Jail."  9/1868t:  Cir. Ct.  con't.  to be tried at another term.  Then tried anyway at that term.  fNG.

Legal records:  
Newspaper:  


LG 6/10/1868:  "Freedman Killed."  see notes above.


LG 9/16 & 23/1868

Census:  

Genealogy:

Accused:  

John Baldock 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Adolphus Belew

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1869, June 5





Rockbridge Co.

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  SEXUAL ASSAULT

Intox?:  

Day of week:
Sat

Holiday?:



Time of day:
evening

Days to death:  0


HOM:  Jesse Edwards m. Miss Susan Hite


Weapon:  


Circumstances:  victim "started form Wm. Cambell's on South River, to preaching at Inglesky's school house."  [road]


Inquest:  


Court proceedings:  arrested.  JE taken from jail and lynched.

Legal records:  

Virginia Gazette, 6/_/1869:  Apr-Jun 1869:  Murder / LYNCHING  (from Virginia Gazette, Jun 1869).  Susan Hite murdered (and allegedly raped); Jesse Edwards arrested.  Jesse Edwards taken from jail and lynched (hanged & shot 4 times) 12 Jun 1869 by “persons unknown”

Newspaper:  


GB 6/9/1869:  "HORRIBLE CRIME" -- "fiendish" murder of a young lady by a "negro boy."  She was not seen since she left Mr. Campbell's.  Suspicion fell on JE, who fled when questioned.  Captured.  Jailed.  Confessed.  Body not yet found.

Census:  

1860C:  many Hites:  VA 236, 246, 282, 334, 237, 245, 236, 73, 246, 335, 295.

1860C:  no Jesse or Thomas Edwards.

Genealogy:  

Accused:  

Jesse Edwards

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

former slave of Mr. ___ Cummins

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Susan Hite

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


adult
young lady

Literate:




Marital Status
:
s

Children:




Occupation:

daught. of John Hite

Town:


living on South River, Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1869, June 12





Rockbridge Co.

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  LYNCHING

Intox?:  

Day of week:
Sat

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  unk. white persons m. Jesse Edwards


Weapon:  [phys] hanged


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  none

Legal records:  

Virginia Gazette, 6/_/1869:  Apr-Jun 1869:  Murder / LYNCHING  (from Virginia Gazette, Jun 1869).  Susan Hite murdered (and allegedly raped); Jesse Edwards arrested.  Jesse Edwards taken from jail and lynched (hanged & shot 4 times) 12 Jun 1869 by “persons unknown”

Newspaper:  


LGB 6/16/1869:  "LYNCH LAW" -- 1am F night, a party of 3 disguised men came to co. jail.  Tricked the jailer by claiming that had brought in a horse thief to jail -- when jailer pulled out his keys, they seized them & took charge of JE.  Midday Sat., JE's body found on the road side near Timber Ridge, 6 mi. from Lexington, hung to a chestnut tree, 4 bullet holes.  //  ed. says that JE confessed the rape murder.

Census:  

1870C 1675:  Thomas Edwards (528)

Genealogy:

Accused:  

___
[unk. persons]

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Jesse Edwards

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

former slave of Mr. ___ Cummins

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1871, June 30



Buffalo Twp., Rockbridge Co.

CT

P


NOTE:  census done

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  COMPLEX / HONOR

Intox?:  

Day of week:
F

Holiday?:



Time of day:
morning

Days to death:  0


HOM:  George Dock m. George Ackerly


Weapon:  stabbed


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  ind. for murder.  fG.  12 years in penitentiary; 5 years on second trial (change of venue refused).  //  10/1876:  pardoned by the governor while serving a 12 yr. sentence for murder in the second degree.  [[confusing here about the length of the sentence]]

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, Jul-Sep 1872:  County Court:  Murder.  George Dock (freedman) stabs George Ackerly, white (30 Jun 1871).  fG; 12 years in penitentiary; 5 years on second trial (change of venue refused).

Newspaper:  


LG 7/7/1871:  HOM in VA:  F morning last, GA, "worthy citizen," k. by negro man.  Had an altercation.  Mr. GA lived with Mrs. Zollman, a widowed sister.  On the night before, some men had come to the house to help her daughter elope with a man, "whom she objected to her marrying."  The negro man, who also lived on Mrs. Z's farm, seems to have been party to the elopement & had carried away the young woman's clothes that night.  The next morning, "the designs of the lovers having in the meantime been frustrated," GA, being "incensed at the part taken by the negro man in the affair," went down to the negro man's house with purpose of "correcting him for his interference."  The man says that GA tried to strike him in the face.  GD, whittling at the time, "threw up his hand toward off the blow" & common pocket knife struck GA in the breast.  A single cut.  GA after the stab walked around the house "apparently unconscious he was hurt", then returned & said, "you have cut me," & sank to the floor.  The man sent some of his family for assistance.  In a short time, Mr. Reid arrived, but GA said only a few words.  Said nothing except that he was glad R had arrived & that R had taken off GA's shoes.  Died.  The affair "peculiarly unfortunate" because GA "bore a first rate reputation" & the negro "is also represented to be a quiet, peaceable and industrious man."  Negro made no attempt to escape.  


LG 8/11/1871:  indicted.  Two day trial.  fG.  5 yrs.


LG 2/9/1872:  GD to have a new trial.  Court of Appeals reversed the decision of the County Court.  Has been confined in Lexington jail ever since his arrest.


LG 4/26/1872:  Circuit Court:  the lower court "confirmed" the earlier verdict.  The case was appealed to the Supreme Court at Richmond.


LG 10/27/1876:  pardoned by the governor.

Census:  

1870C 1675:  George W. Ackerley (39, m, w, laborer, b. Va., Buffalo Twp., p432 -- in hhld of Mary M. Zollman (38, w, f, keeping house, $5000 re & $400 pe, & her 3 daught. (6 to 15)).  Also pp. 446, 419, 514, 526, 514, 540.  All white.

1870C 1675:  NOTHING:  Dock:  495 (Annis Dock 9, b, f, in school, living with J. W. Zollman (21, w, m, farmer, $6120 re $707 pe, & his wife & infant child, in Lexington Twp.), 525 (Virginia, 9, mulatto, f, at home, in hhld of Anderson Garland, laborer, & his wife) 

Genealogy:

Accused:  

George Dock 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m

Children:

yes

Occupation:

[sharecropper] laborer or tenant farmer for Mrs. Zollman (GA's widowed sister)

Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

George Ackerly

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


40

Literate:

y

Marital Status:

s

Children:

n

Occupation:

laborer for Mrs. Zollman [his widowed sister]

Town:


Buffalo Creek Twp., ROC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1871





Arnold's Valley, Rockbridge Co.

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  W. M. [William, aka Bill] Sprouse m. Thomas Beard


Weapon:  shot with an army gun


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  Fled.  Quarterly Court, 8/1871t:  charged in absentia with murder.  Indicted for murder.  dism.

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, Jul-Dec 1873:  County Court:  Murder.  W. M. Sprouse shoots Thomas Beard (w/ an “army gun”).  Dism.

Newspaper:  


LG 8/11/1871:  Wm. Sprouse indicted for murder of Beard.


LG 5/17/1872:  "LEG BAIL.  A notorious scamp, Bill Sprouse, who killed Beard, the father of Lucien Beard, the Horsethief, last year in Arnold's Valley, was seen lurking about the Short Hill last week, and a party made an effort to capture him.


They took position in the bushes near the house about daylight in which Sprouse was sleeping.  The dogs, however gave him the alarm.  He fled, closely followed by some of the party.  The captain of the squad mistook in the foggish morning one of his men for the fugitive, and fired two shots, but happily without effect.


Sprouse got away."


LG 3/21/1873:  Lucien Beard re-captured a short time ago in Pierce City, Missouri & returned to Richmond.  Jailed in city jail "awaiting the result of an appeal ot the Supreme Court on his behalf."

Census:  


1870C 1675:  Thomas Beards in Augusta (r1634, 417 & 441); in Rockbridge, 442, 460, 534, 477, 551, Susan (574), 436, 571, 601.  All but Susan are white.


1870C 1675:  NOTHING:  no W. M.:  Samuel Sprouse (55, m, w, b. Va., Buffalo Twp., p418)

Genealogy:


TB:  father of Lucien Beard, the horsethief.

Accused:  

W. M. Sprouse 

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Thomas Beard

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1872, Sept. 





Rockbridge Co.

P


CHECK:  a homicide?  uncertain.  Not in vital records.
Class:   do not count yet

Crime:   AIK or AGA / poss fatal

Rela:    NONDOM

Motive:  over testimony in lawsuit

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
daytime

Days to death:  [10]


HOM:  Sophy Jordan m. Mahala Michie


Weapon:  axe


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  jailed.

Legal records:  
Newspaper:  


AGA or AIK / POSS HOM in VA:  ROCKB:  LG 9/20/1872:  Sophy Jordan (colored woman) jailed M last "for cutting" another colored woman, Mahala Michie, in the breast w/ axe.  Quarrel "grew out of some legal proceedings about the stealing of a dress, in which Sophy was a witness."  A few days ago MM & 2 other "parties to the controversy called on Sophy with hostile intentions."  SJ defended herself with an axe "with the above result."  MM "seriously and dangerously cut, and it is reported among the colored people of the town that she has died of the injury.  Sophy lived on the farm of Col. J. H. Paxton.  It is said that she has always sustained a good character."

Census:  

Genealogy:

Accused:  

Sophy Jordan 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Mahala Michie

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1873, Sept. 27




Natural Bridge, Rockbridge Co.

CT

P


CHECK:  are the two separate Rockbr. Co. Judgments for the same case?  are James V. and James P. Christian the same person?  Assume the same for now.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  DEBT / HONOR

Intox?:  

Day of week:
Sat

Holiday?:

n

Time of day:
daytime

Days to death:  0


HOM:  A. F. G. May m. James P. Christian


Weapon:  shot with pistol


Circumstances:  at Natural Bridge [office of Justice Small]


Inquest:  


Court proceedings:  charged with murder.  Jailed.  Released on $500 b. to appear before Circuit Court at 2/1874t.  pNG.  fNG.

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, 1873.  Murder.  A. F. G. May shoots James V. Christian with a pistol.  fNG


Rockbr. Co. Judgments, 1874:  Circuit Court:  Murder.  A. F. G. May shoots James P. Christian (w/ a pistol).  fNG

Newspaper:  


LG 10/3/1873:  "The parties had met to settle an account before Justice Small.  Some question of veracity was raised between the litigants.  Christian charged May with telling 'a damned lie.'  May retorted the charge, when Christian moved toward him in a menacing manner.  May warned him off, but he continued to advance.  May drew a Colt's revolver and fired."  Shot C in abdomen, but no immed. indication that he was shot or that shot would prove mortal.  C "continued his advance on May and seized him, when bystanders interfered and separated them."  C "turned about, complained of a sick stomach, walked toward the door, fell, and died in a few minutes."

Census:  


1870C 1675:  NOTHING:  Christian:  478 (no), 526 (no), 582 (no), 565 (no), 534 (no).  White & black.


1870C 1675:  May:  many in Rockingham, Augusta, & Botetourt, but none in Rockbridge.

Genealogy:

Accused:  

A. F. G. May 

Ethnicity:

[English]

Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

James P. Christian

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1873, Dec. 31





Rockbridge Co.

CT

P


CHECK:  is there testimony in the coroner's verdict?  a description and date of the crime?


NOTE:  census done

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  [QUARREL]

Intox?:  

Day of week:
W

Holiday?:



Time of day:
night

Days to death:  0


HOM:  Elijah Fielding m. Samuel Curry [newspaper says vice versa]


Weapon:  stabbed.  SC "stabbed and killed" EJ.


Circumstances:  at a colored dance on Mr. Alfred McCormick's place.  "Fielding was on Curry when the knife was used."


Inquest:  coroner's report, 1/27/1874:  


Court proceedings:  murder.  fNG.

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, 1874.  Murder.  Elijah Fielding stabs Samuel Curry.  Coroner’s report 27 Jan 1874.  fNG

Newspaper:  


Lexington Gazette and General Advertiser, 1/2/1874:  at a colored dance on Mr. Alfred McCormick's place, SC "stabbed and killed" EJ -- both blacks.  W night.  "Fielding was on Curry when the knife was used."

Census:  

1870C 1675:  



p. 553:  Elijah Fielding (18, b, m, at home, b. Va, cannot read or write, in hhld of David Fielding (60, b, m, farmer or laborer) & Cornelia Fielding (32, b, f, keeping house) & 4 other brothers & sisters (ages 14 to 5)

1870C 1675:  



NOTHING on CURRY:  Curry:  pp. 607 (David, 51, w, m, wealthy farmer & his wife & children), 516 (Sarah, 70, w, f, living w/ John Crawford's family)

Genealogy:

Accused:  

Elijah Fielding 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


21

Literate:

n

Marital Status:  
s

Children:

n

Occupation:

laborer

Town:


South River Twp., ROC

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Samuel Curry

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1874, May





Rockbridge Co.

P

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL at CAKE WALK / BYSTANDER KILLED

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  unk. man m. unk. woman


Weapon:  kerosene lamp thrown & burst


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  np
Legal records:  
Newspaper:  


Lexington GAZETTE AND CITIZEN 5/22/1874:  DISASTEROUS "CAKE WALK":  at a cake walk to raise funds for a colored church near Mr. D. C. E. Brady's, "some dispute arose between the contestants, a row ensued, resulting in the death of a colored woman by the explosion of a lamp thrown by one of the brethren."  4 arrested & brought before Justice G. B. McCorkle for trial.  Evidence showed death caused by accident:  all four $250 b. to keep peace for 6 months.  Only one was able to give security, so other three jailed.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



[1874]





Rockbridge Co.

CT


no newspaper -- checked.


NOTE:  census done -- both parties.

Class:   possible

Crime:   HOM / MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  James Miller m. Alexander Ingram


Weapon:  beat with a rock


Circumstances:  


Inquest:  


Court proceedings:  charged with murder.  Dism.  He did beat him but the “thrashing . . . had nothing to do with” his death.

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, Jan 1875.  Murder.  James Miller “kills” Alexander Ingram with a rock.  Dism.  He did beat him but the “thrashing . . . had nothing to do with” his death.

Newspaper:  

Census:  

1870C 1675:  Alexander Ingram (58, m, w, b. Va, Walker's Creek Twp, hhld head, "laborer or farmer," no property.  His wife, Eliz. (56) keeping house -- & 7 children (ages 4 to 18) at home, p584)

1870C 1675:  James Miller (85, m, w, b. Va., Natural Bridge Twp., p540), 

James M. (24, m, w, laborer, $238 pe, w/ wife Rachel (24) & 2 ch. (1 & 3), b. Va, Walker's Creek Twp., p587)

James M. (43, m, b, laborer or farmer, $100 pe, cannot read or write, & wife Martha (40) & their 7 children (ages 2 to 24), b. Va., Walker's Creek Twp., p578).

Genealogy:

Accused:  

James Miller 

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m

Children:

yes

Occupation:

laborer or farm laborer

Town:


Walker's Creek Twp., Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Alexander Ingram

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

m

Age:


[62]

Literate:

[y]

Marital Status:

[m. Elizabeth]

Children:

[yes, two daughters, 22 & 18]

Occupation:

[farm laborer]

Town:


[Walker's Creek Twp., ROC]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1875, Jan. 8





Rockbridge Co.

CT

P


CHECK:  census possibilities clear

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: FEUD b/w assailant & victim's father.  DS & JJ live on adjoining farms, separated by a line fence along a creek.

Intox?:  

Day of week:
F

Holiday?:



Time of day:
night

Days to death:  [10]


HOM:  [Mr.] D. T. Z. Swisher m. [Mr.] James Jarvis


Weapon:  stabbed with small two-bladed knife with short blades.  Words came to blows, "and finally a knife was used."  2 cuts in body, one of them "considered serious, if not mortal."  Dr. Samuel Morrison cared for the wounded man.


Circumstances:  "at [Mr. George] Smith's shop [near Kennedy's mill] on Walker's Creek, last F night.  "Smith's is a place of resort for the people in the nieghborhood, to meet together and spend some hours in the evenings in social talk."  S & J "had some words about a difficulty which had occurred some time before between Mr. Swisher and the father of young Jarvis."  JJ alleged that DTZS had shot one of his father’s horses. 

Inquest:  


Court proceedings:  charged with murder.  fNG first two counts; Guilty manslaughter first degree; 3 years penitentiary.  [newspaper says fG of murder in second degree]

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, Jan 1875.  Murder.  D. T. Z. Swisher stabs James Jarvis.  fNG first two counts; Guilty manslaughter first degree; 3 years penitentiary.

Newspaper:  


LEXINGTON GAZETTE AND CITIZEN, 1/15/1875:  STABBING AFFRAY:  at Smith's shop on Walker's Creek, last F night.  "Smith's is a place of resort for the people in the neighborhood, to meet together and spend some hours in the evenings in social talk."  S & J "had some words about a difficulty which had occurred some time before between Mr. Swisher and the father of young Jarvis."  From words came blows, "and finally a knife was used."  2 cuts in body, one of them "considered serious, if not mortal."  Dr. Samuel Morrison cared for the wounded man.


LGC, 1/29/1785:  Jarvis d. last week.  S not yet arrested & his whereabouts unknown.


LGC, 4/2/1875:  S returned & voluntarily surrendered.  Released on $3000 b.  Claims self-defense.  Ed. -- "as we lack full information we do not express any opinion upon the matter."


LCG 5/14/1875:  the trial.  Complete testimony.  


TEST:  George Smith:  dec. came to wit.'s shop on evening of 1/8 & asked if wit. had seen pri.  Wit. told dec. he had seen DS that morning walking across the field "with a gun on his shoulder.  The deceased said Swisher had shot one of his father's horses."  JJ wondered if DS was at home, & wit. told him "not to go over there, and said to him if you go over there and Swisher kills you, you will be paid for it if you go over and raise a disturbance."  Dec. then spoke to Joseph Swisher [wit. does not know what about].  About sundown.  JJ "made no threat."  Dec. & his brother [Jacob aka Jake] (who is deaf & dumb) came again that night c. 7pm.  Shortly after, DS came & spoke to the brothers.  DS "said to Mr. Carr I came after you; meaning that he wanted him to go after the Doctor for his wife.  There had been ajoke about this.  They talked good humoredly for a while, though I thought deceased was irritated.  Deceased said to prisoner: 'What is all this fuss about shooting the horse?'  Prisoner sad: 'If you had been bothered as long as I have, you would have shot them before I did.'  Deceased said it was a low-lived trick."  [DS said "Tell your father to pick a man and I'll take one, and settle it."  JJ said "Yes."]  DS proposed to arbitrate the matter & said "he would pay whatever was agreed on.  He told him that was fair, but that it was a low-bred trick, and that he had to come up to taw or somthing like that."  DS "then raised up and told deceased that he need not think to scare him--that if he wanted any thing h could get it."  DS then started out.  JJ said he would go.  Wit. followed them out through the door.  "Some words were passed. I  told them f they were going to fight to go off my premises."  They did.  Wit. spoke to brother of JJ & "told him if they had a fight to let them have it fair."  Wit. went along to see the fight.  DS siad to JJ "not to try to scare him, that he did not fear him, that he was not afraid of a half dozen.  Swisher said I want you to understand that I am not to be scared by no such low-lived ___ as he was.  Deceased then struck prisoner with his fist."  Clinched.  JJ jumped back & said "Mind what you are sticking into me."  JJ then said to his brother "He has cut me all to pieces--kill him, Jake, if you can."  DS "broke and run away."  //  parties nearly the same size, but DS slightly larger.  fight occurred 112' from house.  4 cuts found in JJ's coat.  CROSS-EXAM:  earlier that evening, JJ said that DS "deserved a beating" for shooting the horse.


TEST:  Mr. E. Karl & Jacob Jarvis:  ditto, saw the difficulty.


TEST:  James Swisher, for the defense, present that night.  Claims that JJ had a knife & sharpened it & had used the knife during the fight [pros. said the cuts on DS were from DS's own knife.]  wit. suggests that JJ meant to fight & to stab DS.  JJ told wit. that one of his horses had been shot & that he would "show" DS "he could not rule the creek; I told him prisoner would ut him, he said prisoner would never cut him:  he picke dup a whetlock and commenced whetting his knife; said it was a rough one."  Wit. lives 1 mi. from DS & JJ.

Census:  

1870C 1675:  James H. Jarvis (33, m, w, b. Va, Kerr's Creek Twp., p435); 594, 452, 567, 453.  All white.

1870C 1675:  D. Swisher (31, m, w, b. Va, Walker's Creek Twp., 597), David (58, m, w, b. Va., Buffalo Twp., 415), John H. (403).  All white.

Genealogy:

Accused:  

D. T. Z. Swisher 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

James Jarvis

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


22 or 23

Literate:




Marital Status:

s

Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1876, July 



Brownsburg, Rockbridge Co.

P


NOTE:  during the week preceding 7/14

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  FEUD over STOLEN CLOTHES
Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  John Thompson m. John Dobbins


Weapon:  pistol shot


Circumstances:  near Brownsburg.  "the difficulty grew out of a trial had in the County Court at its last term."


Inquest:  


Court proceedings:  8/1876t of Co. Ct.:  indicted for murder.  Unknown outcome.
Legal records:  

LG 7/14/1876:  article.  [checked back to 5/5/1876 for co. court proceedings.  Nothing.]


LG 8/11/1876:  ind. noted.


LG 10/13/1876:  THE SAME PERSON???  "On Saturday [10/7] Justice Figgat tried Silden Humbles for stealing clothes from the clothesline of Mr. John Thompson, who lives near Timber Ridge, and sentenced him to ninety days in jail, and an equal length of time in the chain-gang."

Newspaper:  

Census:  

Genealogy:

Accused:  

John Thompson

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:

John Dobbins

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m
Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1878, Jan. 31





Goshen, ROC

CT

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  FEUD over burning rails belonging to a neighbor

Intox?:  

Day of week:
Th

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Elijah Gilmore m. Fred Watson


Weapon:  pistol shot to bowels.


Circumstances:  at Goshen


Inquest:  


Court proceedings:  charged with murder.  fG, murder 2nd degree; 5 years in penitentiary.

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, 1878.  Murder.  Elijah Gilmore shoots Fred Watson.  fG, murder 2nd degree; 5 years in penitentiary.

Newspaper:  


Lexington GAZETTE AND CITIZEN, 2/8/1878:  at Goshen, affray. "Watson charged Gilmore with burning rails belonging to a neighbor, and during the fight whch ensued, the latter drew a pistol and fired."  The ball did not penetrate Watson's body, but produced a concusion "over the bowels" which caused the death. 


LGC 3/8/1878:  fG.  4 yrs.

Census:  


1870C 1675:  Gilmore:  Addison (p539 w), Andrew (538 w), Anthony (426 b), E. (579 b), Fleming (413 b), Henry (413 b), John (571 b), Martha (417 mulatto), S. D> (572 w), Thomas (416 mulatto), Virginia (416 w), William (427 w), William C (449 w)


1870C:  Watson:  Bolden (550 b), Henry (470 b), J. (488 w), J. (490 w), J. J. (465 w), John (482 w), Patrick (473 b), Rachel (470 b), W. (490 w), 

Genealogy:

Accused:  

Elijah Gilmore 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Fred Watson

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1878, Nov. 12





Lexington, Rockbridge Co.

CT

P


NOTE:  census finished.  Nothing.

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:
T

Holiday?:



Time of day:
9:45 pm

Days to death:  0


HOM:  E. G. Nelson m. Preston Montgomery


Weapon:  pistol shot, d. during the night.


Circumstances:  on Main St. in Lexington


Inquest:  verdict:  by shot fired by E. G. Nelson.


Court proceedings:  indicted for murder.  Fled.  EGN "not found."

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, 1878.  Murder.  E. G. Nelson indicted for murder of Preston Montgomery.  Bench warrant; Nelson "not found".

Newspaper:  

Lexington GAZETTE AND CITIZEN 11/15/1878:  shot.  EGN fled.

Census:  

1870C r1675:  NOTHING:  Nelson:  Anna (p499 16, f, b, at home, in hhld of R. Hughanks (61, b, m, laborer), James (p503 25, w, m, laborer, hhld head), Joseph (p571 25, b, laborer, w/ his wife & child in hhld of Wm Beard, a white farmer w/ considerable property), M. F. (p469 13, f, b, in hhld of J. R. McNutt, a white merchant), W. M. (p493 19, w, m, student at Washington College)


1870C:  Montgomery:  Andrew (p429 2), Andrew J. (p427 w), Anna (p448 w), E. (p503 w), Ella (p514 w), Emil (p493 w), dozens -- all white.


No E. G. Nelson in 1880 VA census

Genealogy:  
Accused:  

E. G. Nelson 

Ethnicity:



Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Preston Montgomery

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1879, Nov. 1





Lexington, Rockbridge Co.

CT

P

FILE


NOTE:  xeroxed complete testimony from file.

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL

Intox?:  

Day of week:
Sat

Holiday?:



Time of day:
evening

Days to death:  0


HOM:  T. J. S. Coiner m. Lewis F. Johnson 


Weapon:  beaten to death on the head w/ a croquet mallet.  Broke skull.  d. few hrs.


Circumstances:  at the College Hotel over a game of croquet.


Inquest:  i.d. 11/2/1879, G.P. Chalkley, j.p.


Court proceedings:  charged with murder.  fG, involuntary manslaughter; $250 fine.

Legal records:  

Rockbr. Co. Judgments, 1879.  Murder.  T. J. S. Coiner beats Lewis F. Johnson to death w/ a croquet mallet.  fG, involuntary manslaughter; $250 fine.

Newspaper:  


LGC 11/6/1879:  "cast a gloom over the entire community and is regretted by none more than by Mr. Coiner himself, who was on terms of friendship with his fellow student whom he has slain.  A momentary passion has deprived one promising young man of life and placed another in the hands of the law to be tried for murder."

LG 7/20/1898:  HOM in VA:  Augusta Co.:  Stuart Coyner of Augusta Co., who while a student at W & L U struck & killed Lewis F. Johnson of McKinney, TX, a fellow student, with a croquet mallet & killed him while playing a game at the Blue Hotel, and who shot and killed M. Brown of Augusta county, in the main building on the fairgrounds at Staunton some years ago, died at the Southwestern Hospital at Marion, Va;., on July 12th.

Census:  

1870C:  Coiner:  thirty in Augusta Co., none in Rockbr.  All of them white.

1870C:  Lewis Johnson:  30, m, b, b. Va, Lexington, m593 r1675 p473

Genealogy:
	Thomas J. S. KOINER
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1863> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	17 

	 
	 
	Occupation
	 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Adaline M. KOINER

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	District 19, South River, Augusta, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255354

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1354

	 
	 
	Page Number
	249B 


Accused:  

T. J. S. Coiner 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


[16]
Literate:




Marital Status:  
[s]
Children:

[no]


Occupation:

student at the University; gent.

Town:


Augusta Co.

Birthplace:

[VA]
Religion:




Organizations:



Victim:  

Lewis F. Johnson 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

student at the University; gent.

Town:


TEXAS

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1880, Mar.



Brownsburg Twp., Rockbridge Co.

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [0]


HOM:  unk. person m. Henry Witherspoon [aka Henry Spoons]


Weapon:  [handgun] newspaper:  "skull had been broken by a blow on the back of the head, and two pistol shots had been received in the face; one below the eye and one on the temple, either of which would have been fatal."  inquest:  pistol shot behind the left ear; pistol shot through the upper lip, "passing from right to left"; 2 stabs with a knife behind the left ear on the upper neck; a "transverse cut in the integuments of four inches at the base of the skull'; "the base of the skull (in extent equal to the cut in the integument) broken and comminuted, evidently produced by a blow from a blunt, dull body, as the poll of an axe"; large bruise on the left shoulder from behind.


Circumstances:  body found on the bank of the creek on the farm of Joseph McCormick, about 400 yards above William Lucas' mill.  E. B. Bosworth, acting coroner of Rockbridge Co.


Inquest:  yes, i.d. 4/11/1880.  Verdict:  murder.  "violent death by the hands of some person or persons unknown."


Court proceedings:  fled
Legal records:  
Newspaper:  


LG 4/15/1880:  "A MURDER NEAR BROWNSBURG.--Some four weeks ago a negro man named Henry Witherspoon disappeared from Brownsburg, and nothing had been heard from him until last Sunday, when a young man named McCormick found his body lying in a stream, near Kennedy's Mill, now Lucas' Mill, about one mile from New Providence Church.



Mr. Bosworth, the magistrate in that neighborhood, was notified and a coroner's jury was empanneled. . . .  It is supposed that Witherspoon had become involved in a quarrel, as he was a man of violent temper, at a house in the neighborhood, and that he had been murdered and his body dragged to the creek and thrown in."



Testimony at the inquest not yet available to the ed.

Census:  

Genealogy:

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Henry Witherspoon

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1880, Apr.



Brownsburg, Rockbridge Co.

P

Class:   do not count
Crime:   LEGAL CHIARIVARI / no homicide

Rela:    

Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


SUSPECT(s):
unk. persons

VICTIM(s):
Mary E. Lots


Weapon:  


Circumstances:  in Brownsburg neighborhood.


Inquest:  yes, i.d. "last week" from 4/29.  Verdict:  "from natural causes and all parties suspected were fully exonerated."  E. B. Bosworth, acting coroner.


Court proceedings:  
Legal records:  
Newspaper:  


LG 4/29/1880:  Coroner's jury.  "A death in the Brownsburg neighborhood the present week has excited considerable interest and some feeling. . . . suspicion of foul play."

Census:  

Genealogy:

Accused:  



Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Mary E. Lots

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f

Age:


adult
"a young woman"

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Rockbr. Co.

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1881, Oct. 18




ROCKBRIDGE

P
CT
Class:   certain
Crime:   HOM
Rela:    NONDOM
Motive:  UNK
Intox?:  

Day of week:
T
Holiday?:


Time of day:


Days to death: [0]

SUSPECT(s):
George R. Smith

VICTIM(s):
William Bolen


Weapon:  gun

Circumstances:  GRS claimed self-defense

Inquest:  


Indictment:  murder

Term: 


Court proceedings:  4/1882, Co. Ct.:  fNG
Legal record:

COB 1881-3:  11/1881t:  55:  MURDER:  George R. Smith, tb.  12/1881t:  78-9:  MURDER:  GRS, $1000.  Witnesses bound:  96:  ditto.  2/1882t:  121-2:  MURDER:  GRS.  3/1882t:  146:  MURDER:  GRS, con’t.  4/1882t:  167:  MURDER:  GRS, con’t; 168-70, 172, 174:  GRS trial.  fNG.
Newspaper:  

LG 10/20/1881:  HOM in VA:  Rockb:  “Smith, a shoe-maker on Walker’s Creek, shot and killed a man named Bolling on Tuesday of this week.  Smith is under arrest, and claims that the shooting was in self-defence.  We have learned none of the particulars.”

LG 3/16/1882:  Co. Ct.: HOM in VA:  Rockb:  George R. Smith charged with killing William Bolen, continued until next term “on account of the absence of on of defendant’s witnesses.”


LG 4/6/1882:  jury sworn, trial underway.


LG 4/13/1882:  Co. Ct.  Tried and fNG.

Legal records:  

Census:  
	George R. SMITH
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1848> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	32 

	 
	 
	Occupation
	Shoemaker 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	George R. SMITH

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	158D 



Two WB’s in the adjacent county in 1880 VA census

	
	Wm. BOLEN
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1824> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	56 

	 
	 
	Occupation
	Farmer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Wm. BOLEN

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	District 19, South River, Augusta, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255354

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1354

	 
	 
	Page Number
	260C 


	Wm. BOLEN
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1847> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	33 

	 
	 
	Occupation
	Carpenter 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	James BOLEN

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Riverhead, Augusta, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255354

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1354

	 
	 
	Page Number
	203B 


Genealogy:

Accused:  

George R. Smith
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


33
Literate:



Marital Status:  
m
Children:



Occupation:

shoemaker
Town:


Walker’s Creek
Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Victim:  

William Bolen
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:



Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



1881, Dec. 25




Lexington, ROCKBRIDGE

P
CT
NOTE:  the suspect may not have been the murderer, which would leave the race of the assailant in doubt.

Class:   certain
Crime:   HOM
Rela:    NONDOM
Motive:  probable ROBBERY
Intox?:  

Day of week:
Sun
Holiday?:
Christmas
Time of day:
early am
Days to death:  0

SUSPECT(s):
Harvey Morrison

VICTIM(s):
William Fox


Weapon:  [blunt] blow to the head

Circumstances:  found dead at the railroad cut near Col. Preston’s grounds.  Found with his pockets turned out – probable robbery.

Inquest:  i.d. 12/25/1881:  Coroner Dold.  Verdict:  murder by person(s) unknown.

Indictment:  murder

Term: 2/1882

Court proceedings:  5/1882, Cir. Ct.:  fNG
Legal record:

COB 1881-3:  2/1882t:  122:  MURDER:  Harvey Morrison, tb.  135:  HM pNG, elected to be tried by Circuit Court.

Newspaper:  

LG 1/5/1882:  HOM in VA:  Rockbridge County:  “A CHRISTMAS MURDER. – The usual quite and good order of Lexington was disturbed on Sunday morning, the 25th of December, by the announcement that a dead man was lying at the railroad cut, in the rear of Col. Preston’s grounds.  The announcement at once attracted a large number of citizens of all colors, ages and sexes too.

There was a good deal of delay in summoning a coroner and jury; and in the meanwhile the crowd continued to increase and speculations were indulged in as to how the man came to his death.

As the body was in charge of an officer, the nature of the death wound could not be ascertained, but it was apparently a pistol shot, and so the verdict of the crowd generally settled down to the idea that the man had been shot and robbed, as his pockets were all turned wrong side out.

About 10 o’clock Coroner Dold appears with the following jury;--G. W. Pettigrew, C. E. Deaver, G. B. Larrick, J. G. Swartz, Jas. Hazlewood, J. T. Wilson.

Dr. H. G. Davidson had been summoned as Medical Expert.  The body was examined and a verdict rendered that the deceased, Wm. Fox, came to his death from a blow upon the head inflicted by party or parties unknown.

The young man, Fox, was an Augusta man from near Midway and was employed on Harman’s work upon the Valley Railroad at Lexington.  A colored man has been arrested upon suspicion and is now in the county jail.

Pending an investigation we forbear further comments at the present time.  No doubt the guilty party or parties to this horrible murder will soon be unearthed and have meted out to them the just penalty of their foul deed.  It is intimated that more than one had part in it, and that it was a deliberately planned robbery.”

LG 1/12/1882:  Harvey Morrison, charged with murder of Wm. Fox, “had a preliminary trial before Squire Chaulklby on Tuesday last, and was sent on to the grand jury for indictment.  Detective Wreny [illegible] of Richmond, worked up the case.

LG 1/19/1882:  “The detectives here last week created great consternation amongst the colored people.  It was believed by a large number of them that they possessed supernatural powers, and could tell a person’s thoughts.”


LG 2/9/1882:  HM indicted for murder.


LG 5/11/1882:  Circuit Court engaged in his trial.


LG 5/18/1882:  fNG

Census:  


1880 census:  no Harvey Morrison nearby


In Rockbridge County

	William B. FOX
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1824> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	56 

	 
	 
	Occupation
	Works On Farm 

	 
	 
	Marital Status
	W <Widowed> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	William B. FOX

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	South River, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	216C 



In Augusta County

	William FOX
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1859> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	21 

	 
	 
	Occupation
	Works On Farm 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	David J. FOX

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Pastures, Augusta, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255354

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1354

	 
	 
	Page Number
	174C  


Genealogy:  
Accused:  

Harvey Morrison
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Victim:  

William Fox
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:



Children:



Occupation:

employed on Harman’s work upon the Valley Railroad at Lexington
Town:


near Midway, Augusta Co.
Birthplace:

[VA]
Religion:



Organizations:



1882, June 13




ROCKBRIDGE

P
CT
Class:   certain
Crime:   HOM
Rela:    MARITAL HUSBAND by RIVAL
Motive:  ADULTERY / ELOPEMENT
Intox?:  

Day of week:  [T]


Holiday?:


Time of day:


Days to death:  0

SUSPECT(s):
George “Washington” Rodgers, Ellen Peters, and Annie Wood

VICTIM(s):
James Peters


Weapon:  shot in back of head [gun]

Circumstances:  On the road from North Mountain to Lexington.  JP took out papers against GWR & his wife for adultery, caught up with them after they had eloped, and tried to serve adultery papers on them.  GWR killed him.

Inquest:  i.d. 6/14/1882:  Coroner Dold.  Verdict:  the 3 suspects committed willful murder.

Indictment:  murder

Term: 8/1882

Court proceedings:  10/1882:  Cir. Ct.:  __
Legal record:

COB 1881-3:  8/1882t:  241:  MURDER, tb:  George Washington Rodgers, Ellen Peters, Annie Wood.  243:  GWR et al.  Elected to be tried by Circuit Court.  Witnesses for Commonwealth bound for $100 each:  George W. Miller, Samuel Vess, Jonathan W. Sprouse, W. H. Ramsey,. Jonathan Woodson, Clarence Watson, and Cyrus Miller.

COB 1881-3: 2/1883t:   332:  POST-MORTEM EXAM on James Peters, bill of Dr. E. A. Gibbs.

Newspaper:  

LG 6/15/1882:  HOM in VA:  Rockb:  “ANOTHER MURDER.—Mr. Miller, who lives on upper Kerr’s Creek, at the foot of North Mountain, on his way to town discovered a man lying on the side of the road on Wednesday morning last.  Upon examination he found that the man had evidently been murdered, being shot in the back of the head.  He was a colored man and well dressed, and the suspicion is he was murdered for the purpose of robbery.  Mr. Miller notified Coroner Dold, who went to make an investigation and hold an inquest.  We have learned no particulars.”

LG 6/22/1882:  “THE MURDER CASE.”  Coroner C. M. Dold summoned a jury.  Verdict:  i.d. 6/14/1882, charged “George Washington Rogers, and a negro woman, and negro girl accompanying him, . . . with the willful murder” of James Peters. 

“Chief of Police Perry upon information received on Wednesday evening stating that the alleged murderer had come on to Lexington, went to work to find out what route the party had taken.  He traced them on the train on the Richmond & Alleghany Railroad, they having taken the train at the river depot.

At Williamsons they hired to work in the coal mines at Frederick, Kanawha county, W. VA., and took a train for their destination.

A telegram to Mr. Bryan, Agent of Chesapeake & Ohio, from Officer Perry, resulted in the arrest of the party at Cannelton, Kanawha county, W. Va.”   Now in jail in Lexington.

“Upon the person of the murdered man was found a warrant for the arrest of Rogers upon the charge of unlawful cohabitation.  The evidence at the inquest goes to show that Rogers had enticed Peters’ wife form him and was living with her in disregard of law.  Peters had been to a magistrate and secured the warrant, and it is supposed met the accused party, when an altercation occurred resulting in his death from a pistol shot in the back of the head.  A marriage certificate found upon the person of Peters shows that he and Ellen Woods were married in 1875 by Rev. G. B. Strickler, of Augusta County, Va.”

LG 7/10/1882:  County Court:  [George] Washington Rodgers, Ellen Peters, and Annie Wood indicted for murder.  They “elected to be tried in the Circuit court.”

LG 10/19/1882:  now being tried at Circuit Court.

Legal records:  

Census:  


1880 census:  no GWR, AW, EP, or JP in Rockbridge
Genealogy:

James and Ellen Woods were married in 1875 by Rev. G. B. Strickler, of Augusta County, Va.

Accused 1:  

George “Washington” Rodgers
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:


AUG
Birthplace:



Religion:



Organizations:



Accused 2:  

Ellen Peters

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:



Marital Status:  
m. James in 1875
Children:



Occupation:



Town:


AUG

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Accused 3:  

Annie Wood

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

“girl”
Literate:



Marital Status:  
s

Children:

n
Occupation:



Town:


AUG

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Victim:  

James Peters
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:

m. Ellen in 1875
Children:



Occupation:



Town:


AUG
Birthplace:



Religion:



Organizations:



1883, July 23




ROCKBRIDGE

P
CT
Class:   certain
Crime:   HOM
Rela:    NONDOM
Motive:  QUARREL over MONEY / THIRD PARTY INTERVENTION
Intox?:  

Day of week:
M
Holiday?:


Time of day:
evening
Days to death:  0

SUSPECT(s):
Robert “Bob” Hughes

VICTIM(s):
Hezekiah Jackson

Weapon:  pistol [handgun].  
Circumstances:  RH and George Miller “engaged in an altercation on Main Street on Monday evening last about some money.  After wrangling over the matter for some time Bob Hughes invited Miller to go with him to Bloody Island (a famous resort for pugilists back of the University) to settle their differences.



Geo. Miller declined the invitation when Hezekiah Jackson (col’d) said if anybody invited him out he would accommodate him.  Bob then told Hezekiah if he wanted to take it up he would go with him.”  RH shot HJ near Cave Spring, just outside Lexington.

Inquest:  


Indictment:  murder

Term:  8/1883
Court proceedings:  to be tried in Circuit Court.  10/1883t:  fG of M-2.  The jury was divided 10 to 2 over a verdict of M-1.  18 yrs. in prison.

Legal record:

COB 1881-3:  8/1883t:  455:  MURDER:  Robert Hughes, tb.  456-7:  RH:  witnesses for Commonwealth bound, $100 each:  George Briggs, Jno. Jones, Wm Hall Edw Evans, CVhas Williams, Thos A Robertson, Thos Sweeney.  To be tried in Circuit Court.

COB 1881-3:  8/1883t:  477:  INQUEST:  C. M. Dold, coroner, on Hezekiah Jackson.  $3.  [NOTE:  A HOM]

Newspaper:  

LG 7/26/1883:  HOM in VA:  Rockbridge:  Lexington.  “A QUARREL WHICH RESULTED in murder.—Two negro men, George Miller and Bob Hughes, engaged in an altercation on Main Street on Monday evening last about some money.  After wrangling over the matter for some time Bob Hughes invited Miller to go with him to Bloody Island (a famous resort for pugilists back of the University) to settle their differences.


Geo. Miller declined the invitation when Hezekiah Jackson (col’d) said if anybody invited him out he would accommodate him.  Bob then told Hezekiah if he wanted to take it up he would go with him.  They started, accompanied by a gang of negro boys, and went as far as the chapel of the University, where they halted, and Bob Hughes went to his father’s house near the Blue Hotel and soon returned, and the party again took up the line of march for Bloody Island.


Policeman Perry started in pursuit of the party, and saw them just as they were passing the Newcomb Hall.  He called to them to halt.  They looked back, but quickened their pace and were soon out of sight over the hill.  Perry soon heard pistol shots, and upon reaching the brow of the hill saw Hughes stooping over Jackson, who was lying on his face on the ground.  He called to Hughes to come to him.  He started as if intending to obey the order, but as soon as he struck the ravine he turned down the creek, crossed over the dam and disappeared in the direction of ‘Cave Spring.’  When Perry came to the place where Jackson was lying, he asked him if he was hurt.  Jackson attempted to raise his head from the ground, but expired in the effort.


Parties who witnessed the shooting say that Hughes fired the first shot just as they crossed the fence near the University wood house, and the two other shots in quick succession.


After emptying his pistol he seized a rock and throwing it, struck Jackson, who was running from him, in the back, knocking him down, and after he fell kicked him in the side.


A party consisting of Sheriffs Witt, Houston and Saville, policeman Crigler, Wm. Hutcheson, Charlie Witt and Thomas Kerr went in pursuit of Hughes.  They tracked him to Millboro Mountain.  Guards were placed on every path leading across it, and a short while after dark on Tuesday evening he was caught about three miles beyond the Alum Springs.  He offered no resistance, and was brought to Lexington and lodged in jail.”

LG 8/16/1883:  CO CT:  Robert Hughes for murder.  Elected to be tried in Circuit Court.

LG 10/11/1883:  Circuit Court:  “attracted a great deal of attention and the Court-room was crowded each day of the trial.”  Hon. Wm. A. Anderson for the defense, D. E. Moore for the commonwealth.  fG of M-2.  The jury was divided 10 to 2 over a verdict of M-1.  18 yrs. in prison.

Legal records:  

Census:  

1880 census:  a possibility, but may have been too young to be the assailant

	Robert HUGHES
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1864> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	16 

	 
	 
	Occupation
	At School 

	 
	 
	Marital Status
	 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	Lewis HUGHES

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Lexington, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	15A 


Genealogy:

Accused:  

Robert “Bob” Hughes

Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Victim:  

Hezekiah Jackson
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:



Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



1885, Apr. 10




Timber Ridge, ROCKBRIDGE

P

Class:   uncertain or hoax / do not count
Crime:   possible HOM / probable CAS RR

Rela:    NONDOM
Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:
evening
Days to death:  0

SUSPECT(s):
Wyatt Marks and Clay Breedlove
VICTIM(s):
H. Addison Withers

Weapon:  [phys or blunt]

Circumstances:  near Timber Ridge.  “The B&O train ran over AW & “mangled the body, and it was thought at the time that the train killed the unfortunate man.  Suspicion at the time strongly pointed to foul play and it was thought he had been murdered and put on the track to deceive the public.”

Inquest:  yes, C. M. Dold, coroner

Indictment:  


Term: 


Court proceedings:  
Legal records:

COB 1883-5:  7/1885t:  452:  INQUEST:  C. M. Dold, coroner, on H. Addison Withers.  $12.  [A SUSPICIOUS DEATH – POSSIBLE HOM]

Newspapers:  

LG 5/13/1886:  possible HOM in VA:  Rockbridge:  Sheriff Witt & his deputies, & Officer Crigler, went to Timber Ridge on 5/10 & arrested Wyatt Marks on a warrant from Justice of the Peace Champ, for murder of A. Withers near Timber Ridge last April.  The B&O train ran over AW & “mangled the body, and it was thought at the time that the train killed the unfortunate man.  Suspicion at the time strongly pointed to foul play and it was thought he had been murdered and put on the track to deceive the public . . . .  It is now said that he was killed and afterwards put on the track.  What evidence the authorities posses to make the arrest, we are not able to say, but they are in possession of information which if it can be corroborated will be of a convicting nature.  Other arrests will be made.


Sheriff Wilson left T evening for Roanoke to bring back Clay Breedlove, also charged with the murder of AW, “who was arrested in that city some days ago.”  Now in Lexington jail.


LG 5/20/1886:  preliminary trial of M & B for murder of Ad. Withers.  Admitted to $500 bail each.  The Chief of Police of Roanoke, who arrested B, “came here to testify that Breedlove made a confession when arrested.”  Not all witnesses were present:  “A party in Roanoke was telegraphed for.”  Case adjourned until Thursday.  “A number of witnesses were examined, but no criminating evidence produced against the accused.”

LG 5/27/1886:  alleged murder committed on 4/10/1885.  Justice Champ & Updike presided a preliminary hearing.  Hartless, the witness “who swore out the warrant against the accused,” was located in Amherst Co. & brought to testify.  “the case hinged upon his evidence.”


H testified “much to the amusement of the court and the large crowd who were in attendance.”  H said that “when he swore out the warrant he was drunk and did not remember what he swore to, he would not deny that he had told gentlemen here that he saw Marks and Breedlove murder Withers, but that he was so drunk that he was not to be held responsible for what he had said.  He disclaimed any knowledge of anybody killing Withers, said he saw Withers in company with Breedlove and Marks in the evening, and that those two gentlemen were assisting Withers along by the arm, Withers being too drunk to make it by himself.  He did not say that he saw Marks and Breedlove put Withers body on the track.  His first hearing of Withers being murdered, was two weeks after the body was run over, and prior to that time he had never suspicioned that he was murdered.  Had no personal knowledge of the murder or any information to lead him to believe that Marks and Breedlove committed the deed. . . . 


Hartless gave the examining counsel some pretty sharp replies when he was asked to make himself out to be a liar.  This attempt on the part of counsel was unsuccessful, and created considerable laughter in the court.”


“Just as predicted some days ago, the case will not amount to anything.”  Discharged and acquitted by the j.p.’s.

Sources:  

Census:  


1880 census:  no CB or HAW in VA
	Wyatt MARKS
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1838> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	42 

	 
	 
	Occupation
	Farmer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Wyatt MARKS

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	South River, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	207B 


Genealogy:

Accused 1:  

Wyatt Marks
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


47
Literate:



Marital Status:  
m
Children:



Occupation:

farmer
Town:


VA
Birthplace:



Religion:



Organizations:



Accused 2:  

Clay Breedlove

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Victim:  

H. Addison Withers
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:



Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



1885, Oct. 13




Lexington, ROCKBRIDGE

P
Class:   certain
Crime:   HOM
Rela:    LEGAL SUSPECT by OFFICER
Motive:  RESISTING ARREST
Intox?:  

Day of week:
T
Holiday?:


Time of day:


Days to death:  0

SUSPECT(s):
Policeman John Spillan

VICTIM(s):
Mr. James Johnson


Weapon:  pistol, two shots, one striking Mr. Johnson in the head the other going through his heart.  Mr. Johnson died immediately.

Circumstances:  on Main street, near the Point, Policeman John Spillan attempted to arrest Mr. James Johnson, who he claims was creating a disturbance.  Mr. Johnson resisted arrest, wrenched the policeman’s billy from his hand and struck him some severe blows.  In the fight Policeman Spillan drew his pistol and fired.

Inquest:  yes, by Coroner Dold

Indictment:  no, self-defense

Term: 


Court proceedings:  
Legal record:

COB 1885-7:  12/1885t:  25:  POST-MORTEM EXAMINATION:  Dr. E. A. Gibbs on James Johnston. [NOTE:  A JUSTIFIED HOM]

COB 1885-7:  5/1886t:  172:  INQUEST:  by C. M. Dold on James Johnson.  
Newspapers:  

LG 10/15/1885:  HOM in VA:  Rockbridge:  at Lexington:  “Shot by a Policeman. Last night, October 13th, on Main street, near the Point, Policeman John Spillan attempted to arrest Mr. James Johnson, who he claims was creating a disturbance.  Mr. Johnson resisted arrest, wrenched the policeman’s billy from his hand and struck him some severe blows.  In the fight Policeman Spillan drew his pistol and fired two shots, one striking Mr. Johnson in the head the other going through his heart.  Mr. Johnson died immediately.  Policeman Spillan at once delivered himself to the authorities.  Coroner Dold is holding an inquest as we go to press.  Justice Shaner, we hear, will try the case,  Mayor Haughawout declining to allow it to come before him, as an officer of the town is to be tried.

Dr. E. A. Gibbs dressed Mr. Spillan’s wounds.  Mr. Johnson was formerly the Captain of a canal boat.

VERDICT OF THE JURY.

“. . . from a pistol shot fired by someone, supposed to be John Spillan.”  Coroner Dold issued a warrant for arrest of JS, “and he will probably be tried this afternoon.”

LG 10/22/1885:  tried Th last before J. G. Updike, j.pl.  Captain Updike “after a patient and painstaking hearing . . . discharged” JS.  “The whole occurrence is to be regretted, but we hope hereafter in this community it will be well understood that no one has a right to resist an officer of the law . . . and much less to make a murderous assault on him.  We were satisfied last week that Policeman Spillan was right in the course he pursued, but forbore expressing an opinion until the case had been tried.  As soon as Mr. Spillan was discharged Mayor Haughawout returned him to duty.”

Other Sources:  

Census:  


1880 census:  no JS in VA

	James JOHNSON
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1838> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	42 

	 
	 
	Occupation
	Boatman 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	James JOHNSON

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Natural Bridge, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	66B 


Genealogy:

Accused:  

Policeman John Spillan
Ethnicity:

[Irish]
Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

police officer
Town:


Lexington
Birthplace:



Religion:



Organizations:



Victim:  

Mr. James Johnson
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


47
Literate:



Marital Status:

m
Children:



Occupation:

former canal boat captain
Town:


VA
Birthplace:



Religion:



Organizations:



1886, Mar. 2




Lexington, ROCKBRIDGE

P

CT
Class of death:   certain

Class of crime:  HOM 

Relationship:    NONDOM TAVERN CUSTOMER by CUSTOMER / out into the street

Motive:  
QUARREL

Intoxication?:  yes, victim & suspect, on whiskey

Day of week:
T

Holiday?:
no

Time of day:
night

Days until death:  1

SUSPECT(s):
Mr. J. P. Hughes
VICTIM(s):
Mr. James Ryan

Cause of death:  [phys]  “kicking Ryan on the head, stamping him in the face and chest.”  Died W night, 3/3, at 8:45pm.  Cerebral hemorrhage.

Circumstances:   “a serious row at Burke’s barroom on Washington Street.”  Both were drunk on whiskey.  Parties were separated, R started home, & H followed him.  Choked & beat R until a passerby, Mr. J. J. Rhodes, pulled him off.  R started for a police officer, but H broke free and “followed Ryan to the Court House yard and again made an attack on him, knocking him down and followed up the attack by kicking Ryan on the head, stamping him in the face and chest.”  


Inquest:   i.d. March 4:  Coroner C. M. Dold.  Verdict of the jury:  died on Wednesday, 3/3, “by and through wounds inflicted by the hands, fists, and feet of J. P. Hughes” on Tuesday, 3/2.

Indictment:  murder

Term of court:  [4]/1886

Court proceedings:  5/1886:  fG.  3 yrs.
Legal records:  
COB 1885-7:  4/1886t:  108:  MURDER:  J. P. Hughes, tb.  112-13:  JPH:  To be tried May term in county court.  5/1886t:  150, 153-5, 157, 160:  JPH.  pNG.  fNG of murder, but fG of voluntary manslaughter.  3 yrs.  Exceptions filed.

COB 1885-7:  5/1886t:  172:  POST-MORTEM EXAM:  Dr. John A. Graham and Dr. E. A. Gibbs on James Ryan.  [NOTE:  A HOM]
COB 1885-7:  11/1886t:  274:  INQUEST:  on James Ryan – W. L. Crigler, special constable.
Newspapers:
LG 3/11/1886:  HOM in VA:  Rockbridge:  T night, 3/2, “a serious row began at Burke’s barroom on Washington Street” b/w Mr. J. P. Hughes & Mr. James Ryan.  Both parties drunk on whiskey “and were in the office of the bar just prior to the beginning of the trouble.  Some one extended an offer to drink, whereupon Hughes & Ryan started for the bar in the adjoining room.  As the party were passing into the bar someone knocked Ryan down.  Shortly after this Hughes got into a dispute with Ryan which resulted in Hughes striking Ryan two licks.  Mr. Burke came forward and separated the parties and started Ryan home.  As he (Ryan) went out the door Hughes kicked him.  This action on the part of Hughes caused Mr. Burke to put Hughes out doors.  At this stage of affairs the serious trouble began;--Hughes attacked Ryan, knocked him down and was choking him when Mr. J. J. Rhodes, who was passing pulled Hughes off of Ryan and held him for a short time.  Ryan started for a policeman, and shortly afterwards Hughes succeeded in getting loose from Rhodes and followed Ryan to the Court House yard and again made an attack on him, knocking him down and followed up the attack by kicking Ryan on the head, stamping him in the face and chest.”  H was arrested & jailed; R taken to the jail for medical treatment.  W morning at Mayor’s Court, H tried for A&B on JR.  fG.  $20f.  Then dismissed from custody.

But on Wednesday night after 8pm, JR got worse & died at 8:45pm.  Captain Perry, Chief of Police, went to H’s “place of business” and arrested him.  Postmortem on Thursday morning by Dr. J. A. Graham, assisted by Dr. E. A. Gibbs.  Coroner C. M. Dold summoned a jury.  Went into session at 11:45am on Thursday.  Testimony:


Thomas Burke, proprietor of the barroom:  testified to the above facts.

Major R. J. Fletcher:  “who gave a very interesting account of the affair as much as he saw of it.”

J. J. Rhodes:  as above, what he saw “to the point where” H followed R “into the court yard.”

C. H. Burgess:  what he saw “at a point between the court house and the clerk’s office.”

Haden Holmes (colored):  “a full history of the difficulty, from its start to its finish.”

Wm Mack, “a colored boy,” on H’s attack on R in the courtyard.

Dr. J. A. Graham:  his original diagnosis when he saw Ryan at the jail was apoplexy.  Post mortem:  “no injuries to the organs of the chest or abdomen.  Some slight wounds on the scalp and face, and the cause of death was Hemorrage at the brain.”

Verdict of the jury:  died on Wednesday, 3/3, “by and through wounds inflicted by the hands, fists, and feet of J. P. Hughes” on Tuesday, 3/2.

JR, about age 50, a widower with 3 small children – “On the afternoon of the 4th, we noticed a hearse and a single carriage slowly making its way towards the cemetery. . . .  The jack contained the three daughters of the man who had been so suddenly called before his maker.”  “The early burial of the deceased was a surprise to all, and had it been generally known, a large number of people would have attended the funeral.”

LG 3/11/1886:  waived trial before a magistrate & awaits indictment by grand jury.  F. T. Glasgow, counsel for JPH, “will ably defend him.”  Not decided yet if county or circuit court will hear the case.

LG 5/6/1886:  trial, County Court on Tuesday.  “no new evidence has been brought out.”  Wm. A. Anderson & F. T. Glasgow for the defense.  Comm. Atty. Moore for prosecution.  Testimony continues.

LG 5/13/1886:  fG.  3 years.  Appealed to the Circuit Court.

LG 6/10/1886:  The Circuit Court will hear the motion for a new trial in September.

LG 9/23/1886:  Circuit Court denied petition for a new trial.  Says the evidence was sufficient for a conviction for M-2 & an 18 year sentence, rather than the voluntary manslaughter verdict returned by the jury.

LG note date, torn issue:  “THE HUGHES CASE – Judge W. McLaughlin of the Circuit Court has granted a supersedens in the J. P. Hughes case, and will hear the motion for a new trial at the September term of the Circuit court.

It will be remembered, Hughes was convicted in the county court of the murder of James Ryan, and was sentenced to three years in the penitentiary, but Judge Houston made a 30 day stay of the execution of the sentence to give the prisoner a chance to apply for a new trial.”

Other sources:  
Census:  

1880 Census

A possibility, if the middle initial is not correct:

	
	J. Frank HUGHES
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1836> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	44 

	 
	 
	Occupation
	Farmer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	J. Frank HUGHES

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Buffalo, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	121D  


Genealogy:  

Suspect:  

J. P. Hughes
Ethnicity:

[Irish]
Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

James Ryan
Ethnicity:

[Irish]
Race:


w
Gender:

m
Age:


50
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
widower
Children:

3 small children
Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1886, Apr. 8




near Wilson’s Springs, ROCKBRIDGE

P

CT
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
UNK
Intoxication?:  

Day of week:
Th
Holiday?:


Time of day:


Days until death:  6

SUSPECT(s):
Alexander Colbert
VICTIM(s):
Peter King

Cause of death:  [gun] shot on 4/8, died from his wounds W, 4/14

Circumstances:   in Goshen Pass near Wilson Springs

Inquest:   


Indictment:  murder

Term of court:  5/1886:  Co. Ct.

Court proceedings:  7/1886:  fG.  5 yrs.
Legal records:  
COB 1885-7:  5/1886t:  142:  MURDER:  Alexander Calvert, tb.  61-2:  AC:  con’t.  6/1886t:  188:  MURDER:  AC.  Witnesses for commonwealth bound for $100 each:  Sandy Condon, Jno. A. Hyman, Jno. E. Ayers, Jos. C. Bell, Jno. W. Hand, J. P. Ayres, D. O. Wilson, and Wm. Agnes.  7/1886t:  215, 219-22:  MURDER:  AC.  pNG.  fG M-2.  5 yrs.

Newspapers:
LG 4/15/1886:  HOM in VA:  Rockbridge:  [a torn article]:  seems to say that Special Constable Heitzer, with Sandy Con___, arrived in town on 4/10 with Alexander Colbert, charged with shooting Peter King on ___ at Wilson’s Springs.  AC in jail.

LG 4/22/1886:  Special Constable Critzer was in town on 4/18 to say that Peter King, who was shot on 4/8 near Wilson Springs by Albert Colbert, died from his wounds W, 4/14.  Colbert was jailed in Lexington on the night of 4/9 by Critzer.


LG 5/6/1886:  CO CT:  indicted for murder.


LG 6/10/1886:  con’t, on ground of newly discovered testimony.

LG 7/8/1886:  fG.  5 yrs.  Charged with killing William King [not Peter?] in Goshen Pass last spring.  Hon. William A. Anderson for the defense, Comm. Atty. Moore for the prosecution.  “Public opinion is general that the prisoner was dealt with very lightly by the jury.”  County Court.

LG _/_/18[86]  [date unclear -- Articles tell in of events in mid-June, scheduled for the 12th, 18th, etc.  & a testimonial ad dated 9/1883.]  TWO HOMS in ROCKBRIDGE COUNTY:  [no date, badly torn – CO CT for unknown term / torn issues sandwiched b/w 1884 & 1885 issues – complete runs of June available 1884 & 1885, so hard to date the article]:  HOM in VA:  Rockbridge:  “The case of Alexander Calvert who stands indicted for murder, was continued until the next term of this court, on the ground of newly discovered testimony.”  [The other case must be the Hughes-Ryan case]

Other sources:  
Census:  

1880 census:  two AC’s in Rockbridge
	Alexander COLBERT
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1840> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	40 

	 
	 
	Occupation
	Laborer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Alexander COLBERT

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	186A


	Alx. COLBERT
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1846> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	34 

	 
	 
	Occupation
	Daily Laborer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Alx. COLBERT

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Kerrs Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	149D 


	Peter KING
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1845> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	35 

	 
	 
	Occupation
	Laborer 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	L. T. LUCK

	 
	 
	Relation
	Other 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	183D 


Genealogy:  

Suspect:  

Alexander Colbert
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


[43]
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m
Children:



Occupation:

laborer
Town:




Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Peter King
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


41
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
s
Children:



Occupation:

laborer
Town:




Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


1886, Nov. 8




near Natural Bridge, ROCKBRIDGE

P
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    MARITAL HUSBAND by THIRD-PARTY (BROTHER-IN-LAW)
Motive:  
POSSESSIVE / INTERVENTION to PROTECT WIFE
Intoxication?:  yes, victim
Day of week:
M
Holiday?:
no
Time of day:
7:30pm
Days until death:  0

SUSPECT(s):
Charles Berry
VICTIM(s):
Thomas G. Burks

Cause of death:  [gun] shot & killed instantly

Circumstances:   TGB had been married to CB’s sister since August, but he was “dissipated” and she had left him.  He went to her parents’ home & demanded she return to him, and she refused.  TGB threatened her with a pistol, & her brother shot TGB to protect his sister.  CB said he had “no remorse of conscience.”

Inquest:   Verdict:  justified homicide

Indictment:  no:  Justices Wilson & Updike, preliminary hearing, 11/1886:  justified homicide

Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
COB 1885-7:  1/1887t:  306-7:  INQUEST:  in case of T. G. Burks – J. H. Webb, constable, called the jury.
COB 1885-7:  4/1887t:  364-5:  INQUEST:  on Thomas G. Burks by Jas. A. Wilson, j.p.  [NOTE:  A HOM]

Newspapers:
LG 11/11/1886:  HOM in VA:  Rockbridge:  from “Our Regular Correspondent” at Natural Bridge.  Dtl Natural Bridge, 11/9:  “JUSTIFIABLE”:  Thomas G. Burks shot & killed instantly by Charles Berry near Natural Bridge, 7:30pm, last evening [Monday].  “Burks who had married in the Berry family, Aug. 18th had gone to the Berry house for his wife, she refused to follow him and he drew his pistol and threatened her life and while in the act of pulling the trigger—young Berry fired, killing Burks instantly.  Burks came from one of the best family [sic] in Va. And in spite of his dissipation was well thought of in this community. . . .  He had been drinking lately and no doubt was under the influence of whiskey when killed.”

CB (19) “seems very cool.”  Said to the correspondent that he “done it in defence [sic] of his sister’s life and had no remorse of conscience.”  He surrendered to Justice Wilson.

TGB had married CB’s sister, “a promising girl of sixteen, much against young Berry’s will.  Burks failing to support his girl-wife, young Berry made him leave his house.  To-day Burks returned, drinking and threatened the life of his wife if she did not go with him.  This she positively refused to do.”  Ditto from there.  “Public sentiment favors Berry, as Burks was considered a desperate character.”  “But for his [CB’s] prompt action . . . the innocent girl-wife would have been a corpse now.”

LG 11/18/1886:  dtl Natural Bridge, 11/11:  CB discharged by Justices Wilson & Updike for killing TGB.  In conformity with the verdict of the coroner’s jury.

Other sources:  
Census:  

1880 census:  
	Charles A. BERRY
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1867> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	13 

	 
	 
	Occupation
	At Home 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	William C. BERRY

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Natural Bridge, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	55C 



In adjacent Botetourt County

	Thomas G. BURKS
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1852> 

	 
	 
	Birthplace
	VA. 

	 
	 
	Age
	28 

	 
	 
	Occupation
	R. R. Engineer 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Wilbur F. GOODWIN

	 
	 
	Relation
	Other 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA. 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA. 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Fincastle, Botetourt, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255356

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1356

	 
	 
	Page Number
	81A 


Genealogy:  

MENTAL ILLNESS in the Burks family?

LG 1/25/1886:  ATT SUI in VA:  Rockbridge:  for more than 2 months, Charles Burks, “a well known printer, a native of this county,” has been confined in the county jail, awaiting an opening in the asylum.  On 11/10 W. H. Culler, from the Staunton Asylum, took him to the asylum for treatment.  Suffers from “nervous prostration and melancholy.”

“Burks served his time in this office and is quite a young man.  Last summer he made the second or third attempt at suicide.  Burks is a brother of Thos. G. Burks, who was killed at Natural Bridge last week.”
Suspect:  

Charles Berry
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


19
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
[s]
Children:

[n]
Occupation:



Town:




Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Thomas G. Burks
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


[34]
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m
8/18/1886
Children:

n
Occupation:

[railroad engineer]
Town:




Birthplace:

[VA]
Religion:



Organizations:



Personal history:  


1887, March 4




Irish Creek, ROCKBRIDGE

P
CT
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    MARITAL RIVAL by HUSBAND
Motive:  
JEALOUSY / POSSESSIVE / SELF-DEFENSE
Intoxication?:  [no]
Day of week:
F
Holiday?:
no
Time of day:
night
Days until death:  0

SUSPECT(s):
W. A. Grant
VICTIM(s):
Archie Painter

Cause of death:  rifle [long gun].  Killed instantly.

Circumstances:   on the head of Irish Creek back of Vesuvius Station on the Shenandoah Valley Railroad, and near the Freeman farm.  
Inquest:   i.d. 3/6 at Mad Taylor’s, before J. W. Campbell, coroner.  Verdict of coroner’s jury:  WAG shot AP Friday night, March 4, on the headwaters of Irish Creek, from a rifle ball shot by WAG, “according to his own statement.”  A short time after WAG’s marriage to Miss Hamilton, AP “began to pay attention to Grant’s wife, and became very annoying in his conduct, for which Grant took occasion to remonstrate, Painter became highly insulted, and threatened to whip Grant, but nothing came of the threat.  Sometime after this Painter’s attention to Grant’s wife assumed such a shape that it caused a dispute between Grant and his wife, and the result was a separation.  When it took place gossip made all manner of reports of the affair, and it became current rumor that Painter had secured a pistol and had threatened to shoot Grant.  Of course this reached Grant’s ears, and it is supposed he kept a lookout for Painter.”  Seem to have been on the lookout for each other.
At the confrontation, WAG was armed with a rifle & AP with a pistol.   Both tried to shoot, & WAG beat AP to it.

Indictment:  murder

Term of court:  


Court proceedings:  4/1887:  fG.  1 yr.  Petition for new trial granted.  7/1887:  2nd trial:  fNG
Legal records:  
COB 1885-7:  4/1887t:  352, 358:  MURDER:  William A. Grant, tb // 370-2:  fG voluntary manslaughter.  1 yr.  //  6/1887t:  421-2:  Witnesses bound for $100 each.  For Commonwealth:  Jno. R. Wright, Chas. E. Coffee, Hamilton R. Crist, Eli Painter, Paul Painter, Marcellus Hamilton, Mack Cash, John Painter, George Painter, Wm Hite, Jno Hamilton, Claiborne Hamilton, Bach. Marfale, Elizabeth Taylor, Wm Cash, Jas. F. Clark, Peach Cash. Naomi Hamilton, Jacob Hamilton, Jno W Campbell, T J Cash, T M Hite, Elizabeth Cash, Sidney B Fitzgerald, and Mack Painter.  For defense:  M. H. Taylor, Mack M. Cash, Jacob L Hamilton, Marcellus Hamilton, Bach. Marsale, Jos. W. Cash, C P Moran, Wm M Crist, Wm J Hite, L A Moran, Nelson C Grant, and W N Humphries.  //  7/1887t:  454-6:  2nd trial begins.
COB 1887-9:  7/1887t:  1:  MURDER:  William A. Grant.  2nd trial:  fNG.

COB 1885-7:  4/1887t:  365, 373:  INQUEST / POST-MORTEM EXAM:  on Arch. Painter by Jno. W. Canifabell {Campabell?], j.p.  Exam by Dr. W.. H. Thomas.

Newspapers:
LG 3/10/1887:  HOM in VA:  Rockbridge:  “He Killed the Destroyer of His Domestic Happiness.  The Just Fate of a Man who took Liberties with Another Man’s Wife.  The Deed Done in Self-Defence.  Deputy Constable T. J. Campbell from the headwaters of Irish Creek, this county, arrived in town Saturday about 11:30am having in charge W. A. Grant, for the murder of Archie Painter last night on the head of Irish Creek back of Vesuvius Station on the Shenandoah Valley Railroad, and near the Freeman farm.”

Facts obtained from a Mr. Grant, a relative of the prisoner, & from the Deputy Constable, by a Gazette representative:

WAG, son of Samuel Grant, of the Irish Creek neighborhood, “was married a short time since to a Miss Hamilton.  A short time after the marriage, Archie Palmer, the murdered man, began to pay attention to Grant’s wife, and became very annoying in his conduct, for which Grant took occasion to remonstrate, Painter became highly insulted, and threatened to whip Grant, but nothing came of the threat.  Sometime after this Painter’s attention to Grant’s wife assumed such a shape that it caused a dispute between Grant and his wife, and the result was a separation.  When it took place gossip made all manner of reports of the affair, and it became current rumor that Painter had secured a pistol and had threatened to shoot Grant, whose domestic happiness he had destroyed, on sight.  Of course this reached Grant’s ears, and it is supposed he kept a lookout for Painter.  Friday night, between sundown and dark, Grant, who was armed with a rifle, met Painter, armed with a pistol, and the old grudge on the one part and injured honor on the other with Painter’s known threat, the two men prepared to shoot, Grant getting the drop on his man, shooting him through the body, killing him instantly.”

G surrendered to magistrate Campbell, who sent him to Lexington to await action of the grand jury in April.  Coroner’s jury called -- & G waived preliminary hearing before Judge Baker.  Jailed.  G “tells a straightforward story of the affair and says he committed the act in self defence; there were no witnesses to the murder.”

P, “the unfortunate victim of his unwise conduct, is a single man.”  G had a wife but no children.  “public opinion is with Grant, whose honor had been injured by his victim.”  Hon. W. A. Anderson counsel for defense.

Verdict of coroner’s jury:  WAG shot AP Friday night, March 4, on the headwaters of Irish Creek, from a rifle ball shot by WAG, “according to his own statement.”.  Inquest on 3/6 at Mad Taylor’s, before J. W. Campbell, coroner.


LG 4/7/1887:  COI CT:  indicted for “killing” AP.  pNG.  Trial next M.

LG 4/14/1887:  trial.  Comm. Atty. Moore for prosecution, Hon. Wm. A. Anderson for defense, who “threw his whole soul into the case,” arguing self-defense.  fG by jury of manslaughter.  1 year in penitentiary.  Defense asked for new trial, saying the verdict was “contrary to law and the evidence.”  Judge Houston set aside the verdict & granted a new trial.

LG 7/7/1887: CO CT:  trial underway.

LG 7/14/1887:  2nd trial:  fNG.  Editor enthusiastic about the verdict:  “establishing, once and forever, in this section that principle of honor so essential to the support of virtue in all its pureness, and the frowning down of disgraceful and dishonorable purposes in all their forms.”  “a great unwritten law of the land, sanctioned by the intelligent, honor-loving and upright people of the civilized world and the cardinal principles of society, was at stake upon its vindication of right.”  Painter was “alone responsible” for his death.  P had “dishonored” G’s wife & had threatened G’s wife.


“The Painter boys, brothers of the unfortunate man killed, at the end of the trial, came forward and congratulated Mr. Grant and said they held no ill-feeling against him, which to all must appear as the proper spirit in which to accept this just verdict of an intelligent jury.”

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no match for WAG in Va; no match for AP near Rockbridge
Genealogy:  

WAG:  son of Samuel Grant, of the Irish Creek neighborhood, “was married a short time since to a Miss Hamilton.”
Suspect:  

W. A. Grant
Ethnicity:

[Scots]
Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m. a short time to Miss Hamilton
Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Archie Painter
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1887, Nov. 27




Lexington, ROCKBRIDGE

P
CT
NOTE:  It seems that CM was jealous and did not want MJ to go off with WJV, even though it appears that CM was living with Martha Churchman [aka Morriss], not MJ.  It appears that MJ and JB were working as prostitutes, but it does not appear that they were working in any way for CM – appear to have been working for themselves.

Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    [ROMANCE RIVAL by RIVAL]
Motive:  
[JEALOUSY]
Intoxication?:  yes, victim; possibly suspect as well
Day of week:
Sunday
Holiday?:
no
Time of day:
early am Sunday morning – just after midnight
Days until death:  0

SUSPECT(s):
Charles Morriss (aided and abetted by Jennie Brown, Harry Brown, and Mag Johnson)
VICTIM(s):
Professor Walter J. Wev

Cause of death:  [blunt]  “two large rocks, blood-stained” -- “a fearful wound on the left side of the head, the left eye badly bruised and the back part of the skull fractured.”  Died several hours after the attack, circa 10am.

Circumstances:   “on an isolate lot belonging to the estates of Davidson and Lea, on the southern suburbs” of Lexington confrontation precipitated by actions of victim on Saturday, 11/26.  Clear from testimony that he was out drinking at bars from 6pm on & buying liquor for “colored” women, including Jennie Brown.  Mag Johnson asked a couple of friends if she could go to their homes that night with W, but they said no.  MJ was in company with CM.  CM told Miller Palmer (colored) “I saw Mag with a white man tonight and sent her home, but she has gone again, and if I catch them I intend to hurt them.”
Inquest:   i.d. 11/27, Coroner Dold.  Inquest verdict:  W. C. J. Wev killed “by a blow with a stone in the hands of Jennie Brown,” Harry Brown, Charles Morriss, and Mag Johnson accessories.

Indictment:  CM:  M-2.  Others:  aiding and abetting.

Term of court:  [12]/1887
Court proceedings:  2/1888:  CM: fG of M-2, as charged in the indictment.  16 years in prison.  Others:  n.p.

4/1888:  Co. Ct.:  Harry Brown tried for perjury.  Hung jury.  Case con’t.

Legal records:  
COB 1887-9:  1/1888t:  85:  MURDER:  Charles Morris and Jennie Brown, tb.  86:  asked to be tried separately.

COB 1887-9:  1/1888t:  85:  ACCESSORIES BEFORE THE FACT TO MURDER:  Harry Brown and Mag Johnson, tb.  //  89:  asked to be tried separately.

COB 1887-9:  1/1888t:  85:  PERJURY:  Harry Brown, tb.  2/1888t:  112-13:  PERJURY:  HB:  $300 bond to appear.  4/1888t:  136-7:  PERJURY:  HB.  Hung jury.  $100 bond to appear.  143:  n.p.

COB 1887-9:  2/1888t:  101, 104, 106-7:  MURDER:  trial of CM.  fG M-2.  16 yrs.  109-10:  exceptions filed.

COB 1887-9:  2/1888t:  112:  MURDER:  Jennie Brown.  N.p.  Discharged.

COB 1887-9:  2/1888t:  112:  ACCESSORIES to MURDER:  HN & MJ n.p.  Discharged.

Newspapers:
LG 12/1/1887:  HOM in VA:  Rockbridge:  XEROXED this one – too big!  PP. 2 & 3.

A report circulated on Sunday, circa 1pm, that Professor Walter J. Wev, member of the Military Band of VMI, had committed suicide “on an isolate lot belonging to the estates of Davidson and Lea, on the southern suburbs” of Lexington.  Many people gathered at the scene.


Mr. Warwick C. White was passing the scene on his way home at Col Alto from church, “discovered a party of colored children gathered around what he took to be a drunken man.   Mr. White made enquiries and finally visited the spot to fully satisfy himself.”  Found W dead.  Went for Chief of Police Perry, who called Coroner Dold.  A number of passersby had seen him lying there that morning & “Several little colored boys discovered the man early Sunday morning, struggling and rolling, and thought he was drunk, never thinking he was fatally wounded.”


When the authorities visited the site, “the theory of suicide was at once exploded.”  Coroner Dold summoned a jury:  “a fearful wound on the left side of the head, the left eye badly bruised and the back part of the skull fractured.”  Some distance from the body was found the hat, two large rocks, blood-stained, and with which the deed was evidently committed, close by was found a common breast-pin, as worm by women.  A pistol was fou d on the body, but every chamber was charged.”  Evidence of a struggle.  Blood stains on the fence where the body lay from “two large hands . . . showing where the murderer vaulted the fence.  For some distance up the fence blood stains were also found.”


“Hundreds of people in every station of life, visited the place and the general opinion was that it was a most heinous murder.”  Autopsy by Dr. William White confirmed the cause of death.


Reports:  seen Saturday night “at various hours . . . drinking and in company with disreputable women.”  Breast pin positively identified as Jennie Brown’s, “a negress of bad character.”  JB arrested.


‘Wev, when last seen, was at the bar of the old Irvine House on Washington street near mid-night, and he was in company with a bad woman to whom he gave whiskey.”


W came to Lexington 18 months ago to accept position at barracks of VMI as carpenter & to play in the Military band.  “He was a fine musician and an expert on the cornet.”  Played the cornet in the Presbyterian Choir & also at the rooms of the town’s YMCA.  Leader & organizer of the Citizens Band & “a popular man with the masses.”  Came to Lexington from Lynchburg, “where he followed his trade and played in the bands and orchestras of that city, where he was widely and favorably known, as a musician of much merit.”  Leaves w & 5 ch.  Funeral at residence of family, buried in VMI cemetery.


Inquest testimony:

Dr. W. S. White:  on the post mortem

Prof. Joseph A. Pennington:  Sat night left his house to go to the Institute to play for the Dancing Club.  Stopped in a Mr. Zollman’s at 6:45pm, “left a pitcher there to bring some beer on my return home, saw Mr. Wev and a colored woman drinking at the bar, then saw the colored woman go out, Mr. Wev followed her; about a minute or two minutes, I went out myself, looked down towards the butcher shop as I came out, saw them both go down together across the street.”  Witness went from there to VMI:  last time he saw W.

Clear from testimony that he was out drinking at bars & buying liquor for women, including Jennie Brown.  Mag Johnson asked a couple of friends if she could go to their homes that night with W, but they said no.  MJ was in company with CM.  CM told Miller Palmer (colored) “I saw Mag with a white man tonight and sent her home, but she has gone again, and if I catch them I intend to hurt them.”  JEALOUSY? 

Martha Churchman, alias Morriss:  Saw W drunk that night.  Etc.  Jennie Brown the next morning told her she had been shot.

Inquest verdict:  W. C. J. Wev killed “by a blow with a stone in the hands of Jennie Brown,” Harry Brown, Charles Morriss, and Mag Johnson accessories.

LG 2/9/1888:  trial in CO CT on Monday of Charles Morriss “the principal” in the murder of Professor W. J. Wev “on the suburbs of town” on 11/26/1887.  pNG.  Prosecution case as reported previously.  Defense:  an alibi – claims he wasn’t present at time of murder.  Prosecution:  Comm. Atty. Moore.  Defense:  Frank T. Glasgow assisted by B. B. Semmes.  “The trial is attracting much attention, especially from the colored people and the Court room has been crowded since the opening of the trial.”  Evidence against CM “would seem to be conclusive.”  The “general opinion” is that he will be found guilty.

Jennie Brown, charged as an accessory, appeared as a witness for the prosecution:  “Morriss was the man who hit her at the scene of Wev’s murder and that Wev was present when she was hit, and Morriss was the only other person on the scene at the time.”

LG 2/16/1888:  CO Ct:  4th day of trial.  fG of M-2, as charged in the indictment.  16 years in prison.  Editor:  “while the verdict is somewhat disappointing to some, it gives general satisfaction.  Some think it a compromise verdict.”  The jury was split on the punishment on the 1st vote:  1 for hanging, 7 for 18 years, & the other 4 scattering, one as low as 6 years.  16 years was a compromise.

Comm. Atty. David E. Moore entered nolle prosequi against Jennie Brown, Mag Johnson, and Harry Brown.  JB had been indicted “as a principal to the murder” & MG & HB as “accessories.”  Discharged.  HB released on $200 bond on his indictment for perjury.

Ed. – turns out that many citizens considered the murder premeditated & wanted harsher punishment.  “The scene of parting” b/w CM & his mother, sisters, & brother “was most pitable” when Sheriff Witt left for Richmond on Monday with the prisoner.

LG 4/5/1888:  CO CT:  Harry Brown tried for perjury.  Hung jury.  Case con’t.

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no good match for WV or JB
	Charles MORRIS
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1863> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	17 

	 
	 
	Occupation
	Laborer 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	Mont. MORRIS

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Lexington, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	16C  


Genealogy:  

Suspect 1:  

Charles Morriss
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


[24]
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
probably living with Martha Churchman, alias Morriss
Children:



Occupation:

[laborer]
Town:


Lexington
Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 2:  

Jennie Brown

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

[prostitute]
Town:


Lexington

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 3:  

Harry Brown

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult

Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:


Lexington

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 4:  

Mag Johnson

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

[prostitute]
Town:


Lexington

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Professor Walter J. Wev
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m
Children:

5 ch
Occupation:

carpenter & member of the Military Band of VMI
Town:


Lexington
Birthplace:



Religion:

Presbyterian
Organizations:

Played the cornet in the Presbyterian Choir & also at the rooms of the town’s YMCA.  Leader & organizer of the Citizens Band & “a popular man with the masses.”  
Personal history:  
W came to Lexington 18 months ago to accept position at barracks of VMI as carpenter & to play in the Military band.  “He was a fine musician and an expert on the cornet.”  Came to Lexington from Lynchburg, “where he followed his trade and played in the bands and orchestras of that city, where he was widely and favorably known, as a musician of much merit.” 
1889, Nov. 8




Brownsburg, ROCKBRIDGE

P
CT
Class of death:   certain:  3 adult
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
HONOR
Intoxication?:  no
Day of week:
F
Holiday?:
no
Time of day:
evening
Days until death:  0, 0, 0

SUSPECT(s):
Dr. Z. J. Walker
VICTIM(s):
Henry Miller

SUSPECT(s):
James, George, and William Miller (brothers) and John Reese

VICTIM(s):
Dr. Z. J. Walker and Bettie B. Walker (his wife)


Cause of death:  ZJW m. HM with a knife [sharp].  Stabbed him ten times in the side and back.  HM died almost instantly.  //  One of the Millers shot ZJW with a pistol in the body three times.  ZJW died that night.  //  JM m. Mrs. ZJW with a pistol shot to the head [handgun].  She died instantly.

Circumstances:   at a justice court held by E. B. Bosworth, who ordered ZJW to post a $500 bond for a year to keep the peace and to cease threatening the life of HM.  HM had sworn out a complaint, because ZJW menaced him and threatened to kill him.  A question of honor:  ZJW believed HM had insulted ZJW’s wife and he demanded more of an apology that HM had given:  wanted HM to admit fault, rather than apologize for a misunderstanding.


Testimony of H. L. Terrill:  “I told Miller that Walker said that he, Miller, had insulted his, Walker’s, wife.  Miller then asked me if Mrs. Walker had said that he had insulted her.  I told him she had said so.  Miller then denied having ever taken any liberties with Mrs. Walker—if he had done so it was not his intention—that he may have put his hand on Mrs. Walker’s leg, a habit he had when sitting by any one, to assist him in rising.” . . .  “I saw Miller coming into town before I left Walker’s – that was Friday before the homicide.  I told old man Miller than Walker was in a rage and what the trouble was, and I told Miller to go home and keep out of walker’s way.  Miller denied the truth of the story.  I went to Walker and told him that Miller declared his innocence and would make any apology in the world.  Notwithstanding this Walker continued to make the threats on Miller’s life.  Wednesday before the homicide Mrs. Walker sent for me and said if Miller would come forward and say he was sorry for the treatment he gave her and apologize to her she would forgive him.  I declined to go for Miller unless I was fully satisfied that Dr. Walker was disarmed.”  With assurances, he went to Miller, then returned to Walker.  “I said to Walker that Miller said if he Walker would come to his, Miller’s house, he should be treated like a gentleman and that he, Miller, would make all the apologies.  Walker said Miller must come before his, Walker’s wife, and make satisfactory explanation.  Mrs. Walker was present then—Mrs. Walker did not express any satisfaction at Miller’s message.  Then it was that Walker said ‘I’ve given him his last chance.’”


Inquest:   


Indictment:  David Miller, James F. Miller, George Miller, William Miller, and John Reese:  murder, true bill

Term of court:  12/1889
Court proceedings:  12/1889t:  JFM:  asked for trial in Circuit Court.  2/1890t:  WM:  fNG.  3/1890:  JFM fNG.  4/1890t:  DM, GM, and JR:  n.p.

Legal records:  
COB 1888-9:  12/1889t:  54:  MURDER:  James F. Miller, tb.  60-1:  con’t.  1/1890t:  91:  MURDER:  JFM:  asked for trial in Circuit Court.

COB 1888-9:  12/1889t:  54:  MURDER:  David Miller, James F. Miller, George Miller, William Miller, and John Reese, tb.  61:  con’t.  1/1890t:  91:  JFM asks for trial in Circuit Court, others in county court.  2/1890t:  128-37:  DM & WM asked to be tried together, but Commonwealth demanded separate trials, & got them.  Witnesses for Commonwealth:  H. L. Terrell, J B Lavell E B Bosworth, T W Wilbourn, J H Wilson, H A McCormick, T E Agnes, Sam’l Armentrout, Martin Potter, Wm M Buchanan, S A Deaver, D E Strain, Hom Wade, Jno. Gordon, and Luther Lewis.  For defense:  E. B. Bosworth, Wm Clemmines, Sr., Wm Clemmins, Jr., Jno T McClung, Thos Wilbourn, Thos E Smiley, J W Withrow, W B Moffett, S B Morrison, and W A Sitlington.  137-8:  WM:  fNG.  138-9:  DM, GM, and JR admitted to $1500 bond each.  Con’t.  4/1890t:  218:  DM, GM, and JR:  n.p.

Newspapers:
LG 11/14/1889:  HOM in VA:  Rockbridge:  [the first two pages of the issue are missing, which probably contained the full account of the homicides]:  Dr. and Mrs. Z. J. Walker murdered in Brownsburg Friday evening.  The suspects, James, George, and William Miller and John Reese, were taken to Lynchburg “this morning” by Sheriff R. R. Witt and Special Deputy Sheriff Wm. Crigler, As a “precaution against any possible attempt at lynching.”  Arrested late F night & brought to Lexington Sat. morning.  Special guard assigned.  \


“Three competent witnesses” testified before the coroner’s inquest that JM “deliberately” killed Mrs. W.  “The statement of that fact having aroused the deepest, but quiet indignation of the people all over the county.”  Great anger against “the man who killed a defenceless woman.”


“It was at first thought that Mrs. Walker’s death in the frightful Brownsburg homicide Friday was the result of a stray bullet wide of its mark, fired by one of the Miller boys at Dr. Walker, although the theory was advanced in contradiction of this opinion that one of the Miller boys had deliberately committed the deed.  Such a story was hard to believe, in fact the GAZETTE could not think that there was any man in Rockbridge . . . so cowardly as to deliberately murder a defenceless woman who was bending over the prostrate form of her dying husband, in the face of the many dangers surrounding her bravely administering as best she oculd to the suffering form of her loved one.”  But testimony at the inquest showed that JM “deliberately walked up to Mrs. Walker as she kneeled over the form of her husband, bathing his face, and placing his pistol close to her head sent a bullet crashing through the poor woman’s brain, killing her instantly.”  She was unarmed.  “while the people are disposed to overlook the killing of Dr. Walker by the Miller boys, who very naturally sought to protect the life of their father, and after he had been killed to avenge his death, yet the uncalled for deliberate murder of that defenseless woman has aroused the just indignation of the good people of the entire county, and it will not soon be forgotten.”  “dastardly”  “God will visit his vengeance and anger upon him.”

LG 11/21/1889:  Coroner’s jury over the body of Henry Miller, at the Miller homestead, 11/9/1889.  E. B. Bosworth, acting coroner.

H. A. McCormick:  “just after the trial Dr. Walker was standing in front of Mr. Miller and asked Mr. Bosworth the privilege of smacking Mr. Miller in the face.  Mr. Bosworth told Dr. Walker that he could not smack him there.  He said something which I could not understand, and felt for his hip or side.  I could not tell whether he drew a pistol or knife.  They clinched, Dr. Walker catching Mr. Miller with his left arm, he moved his hand like he was stabbing Mr. Miller.  Then they rushed in and I did not see any more of Mr. Miller, until I saw him lying on the floor, dead.  Dr. Walker went and lay down on a bench, and farther deponent sayeth not.”

Samuel D. Armentrout:  “Immediately after the decision of the magistrate dr. Walker and Mr. Miller both arose to their feet.  Dr. Walker said something, but I did not hear what it was.  Dr. Walker then advanced on Mr. Miller and seized him with his left arm, then raised his right hand and I thought he had a knife, as I saw the blade.  He put his right hand to Mr. Miller’s left side and kept working his arm.  The crowd then gathered around and they scuffled four or five steps toward the door.  Dr. Walker then broke his hold, and then went to the north corner of the room and lay down on the bench.”

E. B. Bosworth:  “I had Dr. Walker arrested on a peace warrant, and bound him over to keep the peace for one year and give bond in the sum of $500 as surety.  He refused to give the bond.  I told him that I would send him to jail.  He said that was what he wanted.  I fixed the paper for the Constable and told him to take him to jail.  He asked me if I would let him have his dinner before he left.  I told him he could.  He says, ‘I ask one request of you, that is to allow me to slap Miller in the mouth.’  I told him he could not do it there.  He said he would do it.  Then he put his hand to his hip pocket and drew his pistol; he held it then for a second or two, as I thought, trying to cock it.  Then Mr. Dave Miller rushed in and caught him and wrenched the pistol from him.  The general fight then commenced and there was a rush towards the two men and I heard a pistol shot, but do not know who fired it.  Then the firing began.  The last I saw of Mr. Miller was at the post in the center of the room.  Mr. Miller was standing, I think, with his left shoulder against the post; Dr. Walker was behind him then, and was stabbing him in the back.  I saw him (Dr. Walker) stab Mr. Miller two or three times.  Miller stood for a moment or two after they separate and began to get very pale and sick, and fell to the floor.  Dr. Walker then left and went and lay down.”

James George, M. D.:  Examination of Henry Miller:  “found ten stabs, all of which were chest wounds—eight of which were mortal; one of which entered the chest about two and one half inches below the left nipple, entering the right ventricle, making an incision of about 1 ½ inches.  The balance were back and side wounds.  I found the broken blade of the knife imbedded about three inches in the body of the last dorsal vertibra.”

Verdict:  “death from wounds inflicted by a knife in the hands of Dr. Z. J. Walker.”

LG 11/21/1889:  2nd article:  “The latest information from Brownsburg reports Dave Miller alive, but in a critical condition.”


LG 11/28/1889:  a torn article – a card from Deputy ___, who is charge of ___, “lying wounded at Brownsburg” – the “unfortunate young man is improving.”  [Probably about Dave Miller]

2nd article:  Co. Edmund Pendleton, Mr. F. T. Glasgow, and Mr. T. N. Williams of Lynchburg, counsel for the Miller boys, “held a consultation here Monday night to determine the line of defence to be followed in the trials of these young men.”

LG 12/12/1889:  “The Millers in Court.”  Homicide date given as 11/8.  Dave Miller, the 5th suspect, not present because he was still recuperating.  Mr. Thomas N. W. Williams, “the well known criminal lawyer of Lynchburg,” has also been retained by the defense.  Defense granted a continuance – seeks change of venue as well.  Ed. says “all danger of mob violence seems to have past and the people want the law to take its free course and justice be done the prisoners.”

LG 1/16/1890:  pNG.  James F. Miller to be tried in Circuit Court; George Miller, William Miller, and Jno. Reese to be tried in County Court.

LG 2/6/1890:  condition of David Miller improved.  May be able to appear for trial next Thursday

LG 2/13/1890:  the trial.  “Mrs. Henry Miller, the venerable mother of the Miller boys, with a relative who cares for the children of David Miller, and two of his little children arrived Thursday morning.  David Miller and his sister, Miss Sue, arrived Wednesday.”

John Reese (20, “heavy set, has a good face and is fleshy, with dark hair and eyes, plainly dressed and of low stature.”

George Miller (25 or 30), “a frank, open countenance, and appears at his ease; dark hair, well kept, and English chop side whiskers, plain neat black suit, lay-down collar and black tie.”  Medium stature “and well built.”

William Miller “almost an exact type of George, but of more slender build.”  “the same frank face.”  “the prisoners have not the appearance of bad men.”

David Miller:  medium stature, “compactly built and bears a striking resemblance to his dead father” and the same “intelligent, frank face” as his brothers.  

Many witnesses for the prosecution were absent.

E. B. Bosworth, j.p., of Brownsburg:  Henry Miller swore out a peace warrant against ZJW on 11/8.  “I then swore Mr. Miller.  He gave in his evidence and told how he had been threatened by Walker, who made his threats to kill him by coming down in front of his house with a gun and a negro man with him.  Dr. Walker acknowledged all the charges true as stated.  Dr. Walker then asked me to examine his wife, Bettie, who was there as a witness, sitting on the east side, away back on a bench by the window.  She corroborated the evidence of Henry Miller, that would up the evidence.  I told Dr. Walker that my decision was that he must give surety for his good behavior in bond of $500. . . .  Dr. Walker refused to give the security.  I told him that the only alternative I had was to send him to jail.  He said that he expected that he had better be in jail than there.”  W asked for time to get his dinner, which EBB granted.  “I told him to take the papers of commitment in person to the jail, and I will send no one with you.  He refused that proposition and said he preferred to go with an officer.”  EBB called Constable T. S. Agnor to “come and take the papers and take charge of Dr. Walker.  I think Dr. Walker was then sitting down.  He got up and said there was one request he wanted to make.  I asked him what it was and he said I want to be permitted to slap Henry Miller in the mouth for insulting my wife.  I told him, ‘Doctor, you can’t do that here.’  He then said he would do it; he then put his right hand back of his hip pocket and drew a pistol.  Henry Miller was still seated in front of Dr. Walker; the two being some 4 to 6 feet apart, facing each other. . . .  It is a Smith and Wesson, long range, double action, 38 calibre, 5 shots.  Dr. Walker hesitated after he got out his pistol, and I thought he was trying to cock it.  Dave Miller in the meantime came up to Dr. Walker and caught him and attempted to disarm him; then there was a general rush by parties from all parts of the room towards Walker.  Henry Miller was still in his seat.  Then began a general fight between the Miller boys and Walker’s friends; among them Henry Terrell and Mr. Alfred Gold whom I recognized, others I don’t remember.  Saw Alfred Gold strike one of the Miller boys with a chair, either George or William; chair was taken from Gold, and then Gold struck the Miller boys with his fist.  Up to that time no pistol had been fired so far as I can remember but mighty near that time.  In the struggle for the pistol the crowd was such as I could not see what became of the pistol, but heard a report of a pistol; don’t know who fired it.

Mr. Deaver, Lewis Terrell, Jim Wilson, my son, and others were parties I recognized in the crowd.  A few seconds after the first shot, I heard the fire repeatedly but could not see the pistols; but they were found just about the post in the centre of the room.  Don’t know who fired.  Afterwards saw William with a pistol, or possible it may have been George; the party I saw with the pistol was firing at Dr. Walker, then down on the floor—in the northwest corner of the room.  Before this I saw Walker and Miller clinched near the pulpit.  I went to them and told them to separate; they were then just to the right of the pulpit.  Mr. Henry Miller remarked ‘I won’t let him go’  Miller had Walker by the collar, Walker had Miller clinched.  The next I saw of them they were at the post and Dr. Walker was behind Miller sticking him with a knife—I saw Walker make two deliberate thrusts in Miller’s back.”

The knife exhibited:  Ed. -- “a pattern of the old fashioned bowie knife, nine inch blade, beak point, metal handle (brass).”  Broken in two near the center, and {covered with blood.”

EBB again:  “I went down to where they were and Dr. Walker turned and walked to the northwest corner of the room and laid down on a bench.  Henry Miller then stood for a few seconds, I saw he was getting very pale.  All at once he fell back in a pile on the floor in the aisle and died almost instantly.  Very near that time I met David Miller on the south side of the post coming towards the pulpit:  he had a pistol.  I said to him your father is killed, give me that pistol, which he did.  . . .  There were no loads in pistol I took from David Miller.  The shells were in the weapon.  There was a good deal of wrangling about the door.  I went there to separate them, in which I succeeded..  I went back toward the pulpit, saw Dr. Walker lying down on the floor, close to the bench, he had been lying on:  one of the Mr. Millers – don’t know which one, thought at the time it was William—went up to Dr. Walker with a pistol and fired as many as three shots at him.  The pistol was held within a foot of Dr. Walker’s face:  Dr. Walker was on his right side, the shots were fired from the back of Dr. Walker.  Mrs. Walker was setting at Dr. Walker’s feet; the shots were fired at the middle of Walker’s body.  Mrs. Walker was seated with her back to the bench; she was just sitting there, I thought, in a swoon; soon some one came to me and said Mrs. Walker was dead.  I went to her, saw a pool of blood on the floor:  her head was bent down on her knees, face towards center of the room.  Have no knowledge of shots fired near Mrs. Walker.  Did not examine her; the body was removed by friends.  There was a duration of five to ten minutes from the opening to the close of the fight with a short intermission”

“. . . Walker died that night.  There were the only shots I saw fired at Walker; saw no blows struck Walker.  Henry Miller was the heaviest man of the two.”  David Miller was the only man he saw armed, except, he thought, William Walker.  “some forty or fifty persons in the room at the time.”  “Mrs. Walker was taken out then Dr. Walker; Dave Miller came to me and said he was wounded and wanted to know what to do with his father’s remains; I directed him to get a conveyance—that I would stay there.  Dave Miller then rode home, sent a conveyance, and Henry Miller’s body was sent home.  I then found the hilt of Walker’s knife near where Walker and his wife had been laying.”

CROSS-EXAM:  a j.p., appointed 10/1889, 68 yrs old.  Mrs. Bettie B. Walker came to see him that morning at his house, “tapped on my window; I was not up.”  Got up, dressed, & went out to meet her.  Said she had come “to see me about the difficulty between Dr. Walker and Mr. Miller; said she had been sent over by Dr. Walker and had a note from Dr. Walker to me.”  Note placed in evidence:

4 A. M.


Brownsburg, Nov. 8, 1889


Mr. Bosworth, J.P.

Under a misapprehension I have said harsh, unjust things about you, I deeply regret and deplore that I did it; the only reparation I can make is that I humble ask you to forgive me.  I have deeply wounded you.  Please in manly Christian, forgiving, [sic] restore me to my former position in your esteem.  Also, as an officer of the law it is your duty to see Henry Miller today and make him ask for a warrant for me for my threats and armed demands in front of his house.  My letters to him are sufficient evidence for my arrest.  Your prompt action in this regard will only elevate you in my esteem.

Do your duty in this regard; see Henry Miller and make him make the complaint.  I will yield myself to the officers without a murmur.  I wish to answer for my conduct to the officers.

Yours, most Respectfully,




Z. J. Walker

P.S. – My apology for the late hour is that now is the time to apologize to you.  I cannot sleep when I know I have wronged a man.  Against I plead for your forgiveness.”

Went to see Dr. Walker.  “He said he wanted me to see Mr. Miller, that he was greatly disturbed in his mind—that he wanted the matter amicably settled, that he could not attend to his practice.  I told him that anything I could do to bring about an amicable settlement I would do.”

The Miller boys were worried that Walker would attack their father, as they had seen him going about Brownsburg armed.  EBB told them “if you apprehend any danger come with your father to protect him on the road. . . .  I did say if you bring arms to protect your father don’t bring them in the Academy, but leave them at the stores.”  Did not know if the Millers were armed or if they had brought arms to town.  “I said Dr. Walker I’ve had you examined for arms, do you want me to have the Millers examined for arms, and he said no, that would be a disgrace for me to ask such a thing.  The Constable acting under my instructions had examined Walker and reported him without arms.”  EBB “was not suspecting any trouble.”


HM 70 yrs old, “very fleshy; can’t say that he was afflicted or disabled in any way.”  Did not see William Buchanan with a pistol.  EBB admitted that he & Walker “some years ago . . . had a difficulty, but it was settled.”  Walker had threatened Miller in Brownsburg.

Samuel D. Armentrout:  Walker, who “refused to give the peace bond, saying he would rather be a prisoner with a good man like Percy (the jailor) than a prisoner in his own house.


Walker then began to become excited, waving his left hand.”  Ditto from there.  Saw Walker draw his knife and “stab Miller and keep on boring.”  Did see Jim Miller hit Walker with a chair; Walker fell back in the corner and warded off the blow with his arm raised.  Next I saw of Walker he was lying on a bench, the crowd was gathered around him, when I heard a shot fired when some one said let them all die together.”  Passed William Miller loading a pistol, saw Albert Gold holding Mrs. Walker’s head, then saw WM shoot Walker.

Albert Gold (a merchant in Brownsburg):  ditto.

H. L. Terrill:  CROSS EXAM:  “Had heard Dr. Walker threaten to take the like of Henry Miller.”  Went to see HM for Dr. W on Wednesday, 11/6.  Told HM that W had threatened his life “and I advised him to keep out of Walker’s way.  All the Miller boys were there when I told Miller Walker’s threat; that he had better adjust the trouble on the best terms he could. . . .  I told Miller that Walker said that he, Miller, had insulted his, Walker’s, wife.  Miller then asked me if Mrs. Walker had said that he had insulted her.  I told him she had said so.  Miller then denied having ever taken any liberties with Mrs. Walker—if he had done so it was not his intention—that he may have put his hand on Mrs. Walker’s leg, a habit he had when sitting by any one, to assist him in rising.” . . .  “I saw Miller coming into town before I left Walker’s – that was Friday before the homicide.  I told old man Miller than Walker was in a rage and what the trouble was, and I told Miller to go home and keep out of walker’s way.  Miller denied the truth of the story.  I went to Walker and told him that Miller declared his innocence and would make any apology in the world.  Notwithstanding this Walker continued to make the threats on Miller’s life.  Wednesday before the homicide Mrs. Walker sent for me and said if Miller would come forward and say he was sorry for the treatment he gave her and apologize to her she would forgive him.  I declined to go for Miller unless I was fully satisfied that Dr. Walker was disarmed.”  With assurances, he went to Miller, then returned to Walker.  “I said to Walker that Miller said if he Walker would come to his, Miller’s house, he should be treated like a gentleman and that he, Miller, would make all the apologies.  Walker said Miller must come before his, Walker’s wife, and make satisfactory explanation.  Mrs. Walker was present then—Mrs. Walker did not express any satisfaction at Miller’s message.  Then it was that Walker said ‘I’ve given him his last chance.’”

p. 2:  lots of testimony.  XEROX LATER

LG 2/20/1890:  XEROX p. 1 & 2 & 4:  fNG

Miss Sue Miller, daughter of HM:  Dr. came to a post in front of our house on Wednesday morning; he was on horse back; I sent word to father that Dr. Walker was there; Dr. Walker said he wanted to see father and go to Brownsburg with him. . . .  I asked Dr. Walker to get off; he made me no reply.  He had a gun in his hand and a pistol exposed in his coat pocket.  I asked him what he brought those arms down there for.  . . .  He said he had brought the arms there to guard father to town; that he would shoot the guards as far as he could see them; that father should be as safe as the babe in arms.  He seemed to be uneasy.—He said that father could not get away form him; that all the blood hounds in the State could not keep him, Walker, from killing father.”  Walker went to the barn, but Mr. Lowman “turned him back.”

Sunday night, father received a letter from W brought by Mr. Sitlington:

Mr. Henry Miller—I have twice given you an opportunity to apologize for your two invasions of my home and your two aggressive, indecent liberties with my wife and Miss Hope Ervine.  You declined both.  This morning, my brother-in-aw, Colonel Sitington, called on you for an explanation; you justified yourself on the declaration that you did not have any criminal intent—Great God!!!  You also told him you would come to my house and give me any satisfaction that was necessary.  My self respect will not allow me to admit you in my house for any purpose.  You must be the judge as to the place, time, mode, safe surroundings, &c., to me, as encircled you when you incurred the debt.

     Now, when I present my claim on the above conditions, you and I will determine the amount currency and interest that will be satisfactory to both.  It is your and my business.  It is a solemn, melancholy fact that you must grant me an interview.  It is a debt which under the moral law hs no statute of limitation.—Pause, consider, ponder on the last sentence.  I weigh every word and recognize and accept all of the solemn requirements.  Don’t deceive yourself; I know my solemn, sacred duty.  This is your last opportunity.  I have not a suggestion as to the mode, time, place, &c., when we will have the interview.  The meeting and present action, &c., are in your hands.  One this is inevitable, we must have an interview.  You cannot escape it by flight.  I am at home and too disturbed to do any professional business.  This is that last letter you will receive from me, asking you to do me justice.”  [Signed]  Z. J. Walker

Colonel William Sitington (the husband of Walker’s only sister):  lives 6 miles above Goshen on Big River.  At Brownsburg the Saturday before the homicide, saw Walker.  Walker “told me he wanted me to go to Belleview, Miller’s house, that there was a mob that had Mr. Miller, that they were going to execute Miller, that he, Walker, had changed his mind and wanted me to go down there and countermand his orders; that Bettie, his wife, would give me the countersign and pass word.  I was to receive my instructions from Mrs. Miller written out; they were complicated; I had these instructions in wriing; that paper was destroyed by my wife.  Walker directed that I use his horse. . . .  when challenged I was to give three words.  The pass words were ‘Billy Walker, Billy Patterson, and Jim Brown, and then give my own name and then deliver my message countermanding the orders that Walker had issued to execute Henry Miller.  Henry Miller was to be brought to Brownsburg and the Miller boys were to have their arms (limbs) broken and left on the wayside until found by other parties.  In the event that the party was not there, I was to come to Miller’s house and after day light to go to Billy Buchanan’s, eat breakfast, feed my horse, and go to Miller and deliver a message.”  Did so.  Miller was “Very penitent.  The charge brought against Miller by walker was that Miller had offered indignities to Walker’s wife.  Miller denied the charge.  (The ladies in court went out to enable witness to recite verbatim the charges.)  Miller denied having laid his hand on Mrs. Walker’s person.—Miller said he may have placed his hand on Mrs. Walker’s knee and to say to Dr. Walker that he was truly sorry that there was any misunderstanding between the families that they had long been friends, ahd done each other many favors—that he would meet Walker at his—Miller’s son-in-law’s—or at Brownsburg,” to apologize. WS told HM he would consult with Walker & return.  Told Walker what HM had said, & Walker said “Colonel, by God, I can’t receive an apology from a man like Miller, &c., &c.” Walker said to his wife, “’Bettie, I can’t and you can’t afford to accept an apology’—then flourishing a bowie knife, he said, ‘If you do accept an apology I will commit suicide.’”  WS took another letter back to HM, who said he could not possibly reply that night.

“Walker was a crazy as a loon.  A fact I had noticed at my house some 15 or 20 days before at my house, when he, my wife, Walker, and myself were in a room together talking on current topics, when suddenly he changed the topic to his dead mother saying she, his mother, was the meanest woman that ever drew breath and he coulod see her hung.  He said to my wife that he had the greatest thrist for blood for a long time and can’t be satisfied until he had killed somebody.”

     . . .  “The adjustment of this matter was practically left to me and Dave Miller, who, saying he was an officer in the church, he was opposed to any difficulty.  Dave thought we could arrange the matter without trouble.”

LG 3/13/1890:  XEROX later if needed p. 1-3:  trial of James Miller

LG 3/20/1890:  XEROX later if needed p. 1:  fNG:  trial of James Miller

LG 4/17/1890:  n.p. on other charges against all the defendants.  Released from their bonds & discharged.

Other sources:  
Census:  

1880 census in Rockbridge
	Henry MILLER
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1822> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	58 

	 
	 
	Occupation
	Farmer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Henry MILLER

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	164C 


	Z. J. WALKER
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1836> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	44 

	 
	 
	Occupation
	Physician 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Z. J. WALKER

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	171B 


	Bettie B. WALKER
	Household

	 
	 
	Female
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1836> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	44 

	 
	 
	Occupation
	Keeping House 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Z. J. WALKER

	 
	 
	Relation
	Wife 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	171B


Genealogy:  

FIRST HOMICIDE

Suspect:  

Dr. Z. J. Walker
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


53
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m
Children:



Occupation:

physician
Town:


VA
Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Henry Miller
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


67
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m
Children:

yes
Occupation:

farmer
Town:


Brownsburg
Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


SECOND AND THIRD HOMICIDES

Suspect 1:  

James Miller, George Miller, William Miller and John Reese

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

[farm laborer]
Town:


Brownsburg

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 2:  

George Miller
Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


25 or 30
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:


Brownsburg

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 3:  

William Miller
Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:


Brownsburg

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 4:  

John Reese

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


20
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:


Brownsburg

Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim 1:  

Dr. Z. J. Walker
Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


53
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m. Bettie B.
Children:



Occupation:

physician

Town:


VA
Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim 2:  

Bettie B. Walker
Ethnicity:



Race:


w

Gender:

f
Age:


53
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m. Z. J.
Children:



Occupation:

physician’s wife / homemaker
Town:




Birthplace:

VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


1889, Dec. 7 or 8




Irish Creek, ROCKBRIDGE

P

DATE:  Sat night or Sun morning from 12/12

Class of death:   possible
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
UNK
Intoxication?:  

Day of week:
Sat or Sun
Holiday?:


Time of day:
late evening or early am
Days until death:  


SUSPECT(s):
John Pulse
VICTIM(s):
James Southers

Cause of death:  [gun] shot

Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  no

Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
LG 12/12/1889:  HOM report in VA:  Rockbridge:  “A gentleman who spent Sunday last at Riverside brings news from there of a reported murder on Irish Creek Saturday night or Sunday morning.—The report as stated to be current at Riverside, brought there by two men just from the scene of the reported tragedy, is to the effect that John Pulse shot and killed Jas. Southers, a section hand on the S. V. R. R., a son of Robt. Southers.  No details” available.  “The authorities were not advised of it.”



Following issues have pages missing, torn – no other article available

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no JS in VA
	John PULSE
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1855> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	25 

	 
	 
	Occupation
	Farmer 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	John PULSE

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	South River, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	227A


Genealogy:  


JS:  a son of Robert Southers
Suspect:  

John Pulse

Ethnicity:



Race:


[w]
Gender:

m
Age:


[34]
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
[m]
Children:



Occupation:

[farmer]
Town:




Birthplace:

[VA]
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

James Southers
Ethnicity:



Race:


[w]
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

a section hand on the S. V. R. R.
Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1890, Sept. 23




Goshen, ROCKBRIDGE

P

Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
UNK
Intoxication?:  

Day of week:
T
Holiday?:


Time of day:
11am
Days until death:  0

SUSPECT(s):
William Weaver

VICTIM(s):
James Mosby


Cause of death:  [handgun]  pistol shot.

Circumstances:   
Inquest:   Inquest verdict:  “by a pistol shot fired from the hand of William Weaver on the night of the 23rd of September.”


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  none noted
Legal records:  
Newspapers:
LG 10/2/1890:  HOM in VA:  Rockbridge:  dtl Goshen, VA, 9/24:  “James Mosby, a colored barber,” killed in Goshen last night, 11pm.  Inquest verdict:  “by a pistol shot fired from the hand of William Weaver on the night of the 23rd of September.”

Other sources:  
Census:  

1880 census:  Rockbridge:  no match for JM in Rockbridge

	William S. WEAVER
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1879> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	9M 

	 
	 
	Occupation
	 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	Augustus T. WEAVER

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	157A 


Genealogy:  

Suspect:  

William Weaver

Ethnicity:



Race:


[w]
Gender:

m
Age:


[19]
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:

[VA]
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

James Mosby

Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

barber
Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1890, Sept. 25




Lexington, ROCKBRIDGE

P
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM MANSL
Relationship:    NONDOM
Motive:  
HONOR
Intoxication?:  no
Day of week:
Th
Holiday?:
no
Time of day:
b/w 1pm & 2pm
Days until death:  0

SUSPECT(s):
Cadet F. W. McConnico of Texas and 
VICTIM(s):
Cadet W. T. Taliaferro of Norfolk, VA

Cause of death:  boxing match, blow to the head when he fell and struck his head on a bench.  Died about an hour later

Circumstances:   a boxing match to settle a question of honor on a point of military duty.
Inquest:   Inquest, 9/26/1890, Coroner C. M. Dold.  Cadet testimony:  “just like any other fight.”  Verdict:  “from either violent exertion or blow on the head received in a fist fight with Frank McCannico” b/w 1pm & 2pm on 9/25.

Indictment:  bnf

Term of court:  10/1890

Court proceedings:  

Legal records:  
COB 1890-1:  10/1890t:  82:  IND:  F. W. McConico, bnf, no charge listed.

COB 1890-1:  10/1890t:  89:  INQUEST:  over body of Cadet W. T. Taliaferro by J. W. Haughawout, Mayor of Lexington and acting coroner.  $3.

COB 1890-1:  1/1891t:  298:  AUTOPSY:  on Cadet W. T. Taliaferro by Dr. J. A. Graham.  P-M EXAM by Dr. A. D. Estill.

Newspapers:
LG 10/2/1890:  HOM in VA:  Rockbridge:  

Editorial on the killing by the Richmond Dispatch asking that VMI pay attention to difficulties among cadets and establish an honorable, nonviolent way of resolving them:  “a Court of Honor or Board of Reference would be very useful.”  Notes that such courts exist in some European armies.  “It keeps high the standard of honor without permitting deadly encounters upn mere trifles of punctilio.”

Dtl Barracks, 9/27/1890:  Cadet’s Account:  “difficulty” between Cadets F. W. McConnico of Texas and W. T. Taliaferro of Norfolk, VA.  “originated from a misunderstanding in some matter pertaining to military duty.  Finding their friendly relations beginning to wane and an amicable settlement impossible the challenge was sent, and as has ever been the custom at the Institute the parties selected seconds and restored to a physical test for satisfaction.  As the corps left Barracks for dinner on the 26th, the party repaired to the Cadet Society Hall to engage in what proved to be the fatal encounter.  There, in the presence of thirteen representative men of the Corps, the aggrieved parties began to right the wrongs they had received form each other.”


“. . . The seconds and witnesses were selected from the upper classes and represented the best talent and experience of the corps.”  Shortly after 1pm the young men prepared for the fight, which went 14 rounds & 45 minutes, “when the referee and seconds appreciating the weak condition of the antagonistic parties, stopped the combat and the young men, after shaking hands left the Hall perfect friends.”


An hour later WTT’s friends discovered “his heavy slumber and unnatural breathing” – critical condition.  Died soon after.  Probably from “a very severe blow received during the fight by falling backwards and striking his head against the corner of a bench.”  McConnico was “several years the senior,” but the difference was “compensated for by the size and muscle of Taliaferro.”  “sad result.”

Pretrial examination before May Haughawout, evening on 9/26.  Waived examination:  sent for trial before grand jury.  $2,500 bail.

Cause:  on 9/25, the date of the fight:  “It is the rule at the Institute that one member in a ch [sic?] room shall make a report of the room to the officer of the day.  Mr. Taliaferro said that he would make the report, when Mr. McConnico said he intended to report the room himself.  One word brought on another, and they repaired to the Cadet Society Hall to settle their differences by a fist fight.”  Seconds:  Messrs. Freeland and Blackford.

Dr. Walker:  bursting of blood vessel in the brain.

Inquest, 9/26, Coroner C. M. Dold.

Cadet testimony:  “just like any other fight.”  Verdict:  “from either violent exertion or blow on the head received in a fist fight with Frank McCannico” b/w 1pm & 2pm on 9/25.

LG 10/9/1890:  CO CT:  bnf against McConnico

Other sources:  
Census:  

1880 census:  probably the victim’s father
	
	W. T. TALIAFERRO
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1834> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	46 

	 
	 
	Occupation
	Real Estate Agt. 

	 
	 
	Marital Status
	M <Married> 

	 
	 
	Race
	W <White> 

	 
	 
	Head of Household
	W. T. TALIAFERRO

	 
	 
	Relation
	Self 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Norfolk, Norfolk, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255382

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1382

	 
	 
	Page Number
	511A 


Genealogy:  
Suspect:  

Cadet F. W. McConnico

Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

cadet at VMI
Town:




Birthplace:

from Texas
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Cadet W. T. Taliaferro
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

cadet at VMI
Town:




Birthplace:

from Norfolk, VA
Religion:



Organizations:



Personal history:  


1890, Sept. 28




Brownsburg, ROCKBRIDGE

P
CT
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    MARITAL RIVAL by HUSBAND
Motive:  
JEALOUSY at a cake walk
Intoxication?:  v & a
Day of week:
Sun
Holiday?:
no
Time of day:
early morning
Days until death:  0

SUSPECT(s):
James Craney
VICTIM(s):
Charlie Oliver

Cause of death:  [sharp] razor and [handgun] pistol.  Died in 3 minutes.  The razor the probable cause of death.

Circumstances:   LG:  “On Saturday night, September 27th, there was a party in Brownsburg, which they both attended, and after imbibing freely in make full.  [sic]  These parties left and happened to meet each other near the blacksmith shop in the South end of the town; Jas Craney pulled out a pistol and shot Charles Oliver who fell back against the fence near the shop.  Craney then pulled out a razor and cut the prostrate man in a horrible manner.  . . . He left . . . hearing that Oliver was dead, who only survived the cutting and shooting about three minutes.

Inquest:   


Indictment:  murder

Term of court:  10/1890

Court proceedings:  1/1891t:  Hung jury.  Con’t.  2/1891t:  2nd trial.  fG M-1.  DEATH Motion to set aside verdict rejected.  Sentenced to hang on Friday, 4/24/1891.

NOTE:  JC a former convict, served 4 years for malicious cutting.
Legal records:  
COB 1890-1:  10/1890t:  82:  MURDER:  James Craney, tb.  1/1891t:  289, 296-8, 300:  MURDER:  James Craney.  To be tried in county court.  Warrant for Matilda Carter for her failure to appear as a witness for the defense.  Witnesses bounds for $100 each.  For Commonwealth:  Samuel Franklin, Daniel Craney, Grant Craney, Adam Harris, Chas Massie, Nelson Carter.  For defense:  Jno Craney.  Hung jury.  Con’t.  2/1891t:  335-6, 339:  MURDER:  James Craney.  2nd trial.  fG M-1.  Motion to set aside verdict.  341:  rejected.  Sentenced to hang on Friday, 4/24/1891.

Newspapers:
LG 10/2/1890:  HOM in VA:  Rockbridge:  correspondent from Brownsburg.  “an affray occurred there on Sunday morning between two negroes, which resulted in the death of one.  It seems that James Craney [colored] was married some time ago, and he did not live very peaceably with his wife and she left him.  He accused a colored man named Charlie Oliver of being the cause of his domestic trouble.


On Saturday night, September 27th, there was a party in Brownsburg, which they both attended, and after imbibing freely in make full.  [sic]  These parties left and happened to meet each other near the blacksmith shop in the South end of the town; Jas Craney pulled out a pistol and shot Charles Oliver who fell back against the fence near the shop.  Craney then pulled out a razor and cut the prostrate man in a horrible manner.  Croney [sic] realizing what he had done, ran to the house of Matilda Carter and had a cut on his hand dressed, having cut it himself, it is thought, in his struggle with Oliver.  He left Matilda’s and went to his father’s house, and hearing that Oliver was dead, who only survived the cutting and shooting about three minutes.  Some parties went in the front door to arrest him; he ran through the rear door and disappeared and up to this writing, Monday, he has not been arrested.  Jas Craney is of unsavory memory, having served four years in the penitentiary for the malicious cutting of the late Dr. Z. J. Walker some years ago.  Oliver, it is said, was an inoffensive man and was in the employ of Mr. Mitchell, who owns the old McCheaney farm.”


LG 10/9/1890:  CO CT:   indicted for murder

LG 12/18/1890:  James Craney arrested by Constable James Bosworth, 12/4, in the barn of Mr. James Wilson, near Brownsburg.  Jailed in Lexington.  C “is in a miserable condition having subsisted on dried corn procured from the fields in the neighborhood of Brownsburg.  His feet are badly frosted, and he is otherwise in a pitiable plight.  He has been hiding in this barn for the last three weeks.  He claims that he did not shoot Oliver.  He says that in the scuffle that Oliver took the pistol from him after he had snapped it at him, and, as he thought tried to put it in his vest pocket, when the pistol was discharged, and shot Oliver.”  C says “he thought he was shot, and stepped back, expecting that Oliver would shoot him again.  He then advanced on Oliver and cut him with the razor.”

LG 1/15/1891:  Co CT:  JC arraigned.  Will be tried in County Court 1/12.

LG 1/22/1891:  CO CT:  tried.  Hung jury.  JC remanded to jail.  D. E. Moore, Esq., for the Commonwealth, & Hubert T. Houston, Esq., of Buena Vista, “who was assigned to defend the prisoner.”  “a large number of witnesses.”

LG 2/12/1891:  Judge Houston sentenced JC to death on F morning, 2/6.  To hang F 4/25 between sunrise & sunset.  //  2nd article:  fG at a second trial of M-1.

LG 4/30/1891:  James W. Craney hanged.  A number of colored people gathered in his cell the night before, & religious services were conducted by James Jackson & others.  C told the ministers who prayed with him the next morning “that he had cut Olliver, but that he did not shoot him, and that he freely forgave the witnesses that testified against him.”  Last words:  “He said that he was in the house playing with a girl and that he in a playful manner blew out the light and cursed Charles Olliver came up and interfered and asked me to come out doors.  I went, and Olliver and myself engaged in a scuffle.  I drew a pistol to shoot Olliver, but it snapped.  Oliver grabbed it away from me and the pistol went off.  I did not shoot him.  I think he shot himself.  I then cut Olliver.  This is the whole truth.  I am willing to trust in God, and have said all I wish.  He then offered up a prayer in which he said:  Dear Lord, take me to thyself, wash my sins and make them white as snow.  Dear Lord, have mercy on my soul.”  Died of strangulation – the neck not broken.

Killed CO at “a negro ‘cake walk’” – “unsavory” reputation.  “He had played traitor to the late Dr. Z. J. Walker, while the driver and body servant, and allowed himself to be paid to kill that gentleman. . . .  He seriously wounded Dr. Walker that his life was despaired of, but he finally recovered only to suffer from a serious nervous trouble, the result of his wounds.  It has been suggested by some able people, that the fatal and noted Brownsburg murder of the Millers and Walkers was precipitated by this nervous trouble of Dr. Walker.


Craney served several years in the penitentiary for this, and had hardly returned ere it was announced that he had another victim, this time a negro.  Excitement ran high amongst all classes, and search immediately began for Craney who had made his escape, and for two months he was not found.  He remained right in the neighborhood surrounded by his enemies, subsisting entirely on fruits and berries that he could gather form the fields.  The winter began to come on and he was forced into a barn of hay when the terrible and bitter cold did its work, depriving him almost entirely of the use of his feet and hands, and so disabling his body that he could scarcely move.”  “accidentally found and arrested by Constable J. W. Bosworth.”


“Since his incarceration, while under sentence of death, he has been in a cell with two other negroes under charge of murder . . . .  The constant praying and singing in the cell for Craney has caused these two hardened wretches to profess religion.”

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no match in VA for JC

CO:  probably too young to be the cause of “domestic trouble,” but a possibility
	Charles OLIVER
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1874> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	6 

	 
	 
	Occupation
	 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	John OLIVER

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	163A 


Genealogy:  

Suspect:  

James Craney

Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
married, probably separated
Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Charlie Oliver
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

farmer laborer for Mr. Mitchell, who owns the old McCheaney farm.
Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1891, Mar. 15




Collierstown, ROCKBRIDGE

P
CT

DATE:  check date of day of death

Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
QUARREL at a party
Intoxication?:  probably v & a
Day of week:
Sun
Holiday?:


Time of day:
1 am
Days until death:  0

SUSPECT(s):
Edward Boss and Wesley Lee
VICTIM(s):
William Branson

Cause of death:  [sharp] cut in the head and back.  Died Sunday at 10am.

Circumstances:   a party at the house of Jacob Simms “and a number of others came over from the mines in Alleghany county to attend the party.  About 1 A. M. a disturbance occurred in which Branson was cut in the head and back.  Wesley Lee shot at George Stewart but missed him; a number of lamps and glasses were thrown by the parties.  Wm. Branson ran out of the house & the parties separated.  Afterward parties heard the groans of someone in the agonies of death.  When they reached the locality they found Wm Branson in an unconscious condition.?

Inquest:   Justice T. B. Agnor held an inquest over the body of W. Branson . . . .  Examination of body by Drs. Rogers & Leitch.  Verdict:  “by wounds inflicted by the hands of Edward Boss and Wesley Lee, in the house of Jacob Simms.”

Indictment:  murder

Term of court:  4/1891
Court proceedings:  to be tried separately in Circuit Court.  7/29/1891:  EB fG.  7 yrs. in penitentiary.
Legal records:  
COB 1890-1:  4/1891t:  409:  MURDER:  Wesley Lee and Edward Boss, tb.  414:  to be tried separately in Circuit Court.

Newspapers:
LG 3/19/1891:  HOM in VA:  Rockbridge:  “Murdered.  In Collierstown,” 1am, 3/15, William Branson (27) of Collierstown, murdered at the house of Jacob Simms (colored) by Edward Boss and Wesley Lee.  “There was a party at the house of Jacob Simms and Wm. Branson and a number of others came over from the mines in Alleghany county to attend the party.  About 1 A. M. a disturbance occurred in which Branson was cut in the head and back.  Wesley Lee shot at George Stewart but missed him; a number of lamps and glasses were thrown by the parties.  Wm. Branson ran out of the house & the parties separated.  Afterward parties heard the groans of someone in the agonies of death.  When they reached the locality they found Wm Branson in an unconscious condition.  Dr. Rogers was summoned and came to attend the wounded man, but found that death must result from the injuries he had received.  Branson breathed his last” Sunday at 10am.


Constable Ayers arrested WL & EB “and placed them under guard.  Justice T. B. Agnor held an inquest over the body of W. Branson . . . .  Examination of body by Drs. Rogers & Leitch.  Verdict:  “by wounds inflicted by the hands of Edward Boss and Wesley Lee, in the house of Jacob Simms.”  Justice Agnor “remanded the prisoner to jail to await the action of the Grand Jury.  Then were brought here by Constable Ayers and guard and lodged in jail” on 3/16.

LG 4/16/1891:  CO CT:  WL &  EB (both colored) indicted for murder for killing WB

LG 5/7/1891:  CO CT:  elected to be tried separately at the Circuit Court, so trials postponed until September.

LG 8/6/1891:  Circuit Court, special term, 7/29:  EB fG.  7 yrs. in penitentiary.  D. E. Moore for pros. & Bennett Bell for defense.  Case was concluded & given to the jury on W evening, & verdict handed down Th morning.

Other sources:  
Census:  

1880 census in Rockbridge Co.:  no WB or WL
	Edward BOSS
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1868> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	12 

	 
	 
	Occupation
	At Home 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	James BOSS

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Buffalo, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	123D


Genealogy:  

Suspect 1:  

Edward Boss
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


[28]
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:

[VA]
Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 2:  

Wesley Lee

Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

William Branson
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


27
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1891, Sept. 19




Midway, ROCKBRIDGE

P
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
QUARREL at a lawn party – victim the aggressor
Intoxication?:  probably v & a
Day of week:
Sat
Holiday?:


Time of day:
night
Days until death:  0

SUSPECT(s):


VICTIM(s):
James Lotts

Cause of death:  [handgun] shot, died shortly after he was shot.

Circumstances:  LG:  “ The colored people had a lawn party at their church just below Mt. Carmel (Presbyterian Church).  As might be expected some of them frequented the grogery kept in Midway.  Two white men from Black Rock mine, James Lotts and Henry Weeks, were at the grogery [and] became intoxicated.  They started up the road and just opposite Mt. Carmel church got into a difficulty with several negroes.  Weeks was knocked down, stamped upon and badly used up.  Lotts started to run and was shot in the back.  He ran about thirty yards when he fell.  When found, which was not for sometime after the difficulty, he was lying behind a tree dead.  Who did the shooting is unknown as yet.  The matter is being investigated today.  Sim Brooks, on his own confession, knocked Weeks down and stumped him.  From present developments the whites were the aggressors, but the whole is traceable to the bar room kept in Midway.”

Inquest:   


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
LG 9/24/1891:  HOM in VA:  Rockbridge:  dtl Raphine, 9/21:  “A Tragedy.  A horrible tragedy was enacted in Midway on Saturday night.  The colored people had a lawn party at their church just below Mt. Carmel (Presbyterian Church).  As might be expected some of them frequented the grogery kept in Midway.  Two white men from Black Rock mine, James Lotts and Henry Weeks, were at the grogery [and] became intoxicated.  They started up the road and just opposite Mt. Carmel church got into a difficulty with several negroes.  Weeks was knocked down, stamped upon and badly used up.  Lotts started to run and was shot in the back.  He ran about thirty yards when he fell.  When found, which was not for sometime after the difficulty, he was lying behind a tree dead.  Who did the shooting is unknown as yet.  The matter is being investigated today.  Sim Brooks, on his own confession, knocked Weeks down and stumped him.  From present developments the whites were the aggressors, but the whole is traceable to the bar room kept in Midway.  But it is licensed by a County Judge and the people have to submit.”

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no match in Rockbridge
Genealogy:  

Suspect:  

___
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

James Lotts
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

miner  from Black Rock mine
Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1892, Jan. 25




Old Lime Kiln Bridge, ROCKBRIDGE

CT

P
Class of death:   probable HOM MANSL / possible CAS FALL
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM
Motive:  
QUARREL at dance
Intoxication?:  yes, victim
Day of week:
M
Holiday?:


Time of day:
night
Days until death:  0

SUSPECT(s):
Robert “Bob” Stanley and Isiah Lawhorne
VICTIM(s):
Patrick O. McCarty

Cause of death:  [phys]  “His face bore marks of bruises, his teeth being knocked out and an eye badly swollen.  Finger marks were on the throat as if ruthless hands had roughly handled him.”

Circumstances:   at the Old Lime Kiln Bridge, three miles from Lexington.  “The outcome of a dance at Isiah Lawhorne’s house on Monday night.”  

Inquest:   Verdict of inquest:  on night of 1/25, b/w 10pm and the morning of 1/26, P. S. McCarthy “came by his death by violence and exposure at the hands of Robert Stanly and Isiah Lawhorne.”

Indictment:  murder

Term of court:  4/1892

Court proceedings:  5/1892:  fNG
Legal records:  
COB 1891-2:  4/1892t:  399, 402, 416:  MURDER:  Robert Stanley and Isaiah Lawhorn, tb.  To be tried in county court.  Witnesses bound for $100 each.  For Commonwealth:  W. S> Benson, Earnest R. Lane, Jno L Bennington, Edward Hughes, J H Miller, H D Plecker, W E Northern, Earl Beard, Lee Moodishaw, and S McHughes.  For defense:  Jos F Pollen, W S Benson, Earnest R Lane, Jno Meadies [sp?], Lee Moodishaw, J H Mkller, G C Martin, W H Clements, Edward Hughes, and J H Stanley.  5/1892t:  440-1:  trial of RS & IL.  fNG.

COB 1891-2:  4/1892t:  408, 414:  P-M EXAM:  Dr. J. H. Freeman on P. S. McCarthy.  $10.  INQUEST:  J. W. Kelly, j.p.

Newspapers:
LG 1/28/1892:  HOM or NAT in VA?:  Rockbridge Co.:  “Foul Murder.  Our people were disturbed this morning for the first time in many days by the rumor of a foul murder, committed last night at the Old Lime Kiln Bridge, three miles from town, near the house of Isiah Lawhorn.

The murdered man was Patrick O. McCarty, an employee of the B. & O. Railroad, but formerly from Harrisonburg, Va., and about 26 years of age.

The facts, as gathered by a GAZETTE reporter are brief.  The coroner’s inquest was adjourned to the station house in Lexington.

The remains were found under the far abutment of the bridge, lying in a perfectly natural position on his back.  His left hand resting naturally on his left leg, and the right arm outstretched as if placed so, which was doubtless the case.  Appearance led to the belief that the man was murdered and thrown down from the abutment above, then carefully arranged below.

His face bore marks of bruises, his teeth being knocked out and an eye badly swollen.  Finger marks were on the throat as if ruthless hands had roughly handled him.  His clothes showed signs of being wet up to the waist, but no mud was on his clothes, the ground being frozen.

His coat was found on the opposite end of the bridge from his vest, and his hat in a little branch near Lawhorne’s house.

The cause of the murder is the outcome of a dance at Isiah Lawhorne’s house on Monday night.  The house is a miserable little log hut ‘daubed and chinked,’ and was crowded to its utmost capacity, by an unruly and rough set full of whiskey.  McCarty was put out of the house after having a ‘scrap’ with Lawhorne.  Lawhorne claims not to have seen him since, but acknowledges seeing him fight Bob Stanly, a young farmer.  No further evidence was obtained before the adjournment, and Bob Stanly and Isiah Lawhorne were placed under arrest and brought to jail by officers Grinstead and Walker.”

The Postmortem.  Drs. Estill and Freman at 2 o’clock said that the deceased came to his death from paralysis of the heart, caused from a shock.

LG 2/4/1892:  Inquest into the death of the “young Irishman,” POM.  “at last finished after four days hard work.”  22 witnesses examined.  “thoroughly investigated.”  Result:  IL, the owner of the house, & BS, a farmer, who lives on the farm of David Orbison, “are sent on to the grand jury.


Witnesses:  Wm. S. Benson, Ernest R. Lamb, John Martin, Jno. L. Bennington, W. H. Selby, Geoffrey C. Martin, W. H. Clements, Mc. S. Hughes, David Orbison, Wm. R. Ruly, Henry Miller, Harry Mooterspaw, H. D. Piecker, Edward Hughes, J. H. Stanly, a brother of the accused, Henry Greiner, Will E. Northern, James D. Varner, Earl Beard, Lee Mooterspaw, Mrs. Fannie Wines, Miss Eliza Wines,” RS, & IL.


“The testimony was long and tedious and much mixed up, showing that the greater bulk of the participants in that midnight brawl were full of mean whiskey principally just obtained from a distillery hard by.


Stanly’s evidence shows that McCarthy’s only offence was being drunk.  He (Stanly) without other cause undertook to eject him from the room, got into a fight with him and did the damage which afterwards caused his death, however unintentional it might have been.  Lawhorne acknowledges assisting Stanly in putting McCarthy out, this Stanly denies.


The evidence of Stanly and Lawhorne conflict very prominently and in vital points, especially as to actions on Tuesday morning.  Stanly claims that he went to Lawhorne’s house and found out about the death.  Lawhorne’s testimony showed that he told Stanly at Orbison’s house, and that he said, ‘That man we put out last night is over yonder dead.’—Stanly expressed no surprise.  The women in the case seemed violently frightened, hence there must have been a terrible row.


It is evident this house of Lawhorne’s is no holy place, and the death of the unfortunate Irishman will serve one good purpose—break up this meeting house of darkness and sin.  At the old Lime Kiln Club many years ago a similar restore flourished but was consigned to the flames.”


Verdict of inquest:  on night of 1/25, b/w 10pm and the morning of 1/26, P. S. McCarthy “came by his death by violence and exposure at the hands of Robert Stanly and Isiah Lawhorne.”


Dr. A. D. Estill, “who so ably and scientifically conducted the post mortem, upon being recalled, testified that a person could receive a nervous shock sufficient to cause death and live afterwards 15 or 20 minutes.”

LG 4/14/1892:  trial in County Court postponed until May term.  Indicted by the grand jury on 4/4.

LG 5/12/1892:  fNG.  Sherrard & Coe for the defense.

Other sources:  
Census:  

1880 census:  many Lawhornes in Rockbridge, no Isaiah

No RS or POM in Rockbridge

Genealogy:  

Suspect 1:  

Robert “Bob” Stanley
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

tenant farmer for David Orbison
Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect 2:  

Isiah Lawhorne

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

[farmer]

Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Patrick O. McCarty
Ethnicity:

[Irish]
Race:


w
Gender:

m
Age:


26
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

an employee of the B. & O. Railroad
Town:




Birthplace:

formerly from Harrisonburg, Va.
Religion:



Organizations:



Personal history:  


1892, July 3




near Goshen, ROCKBRIDGE

P
CT
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    [NONDOM]
Motive:  
UNK
Intoxication?:  

Day of week:
Sun
Holiday?:


Time of day:
8:20pm
Days until death:  0

SUSPECT(s):
J. L. [Letcher] Kenny [exonerated]
VICTIM(s):
J. Granville Leech

Cause of death:  pistol [handgun]

Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  arrested.
Legal records:  
COB 1894-6:  3/1894t:  6:  ARREST FOR MURDER:  Sheriff of Rockbridge County for arrest of J. L. Kenny charged with the murder of J. G. Leech at Goshen, VA.  $35.

Newspapers:
HOM 7/7/1892:  HOM in VA:  Rockbridge Co.:  “On July 3rd Mr. J. Granville Leech, a prominent citizen of this county, left Goshen to visit his brother, Col. Leech, who lives four miles south of town, on the river.  After supper Mr. Leech concluded he would return to Goshen in order to make an early start to Lexington to attend court.  A storm coming up his brother urged him to remain over night, which he declined to do, and left his brother’s house about 8 o’clock.  Twenty minutes after he had left his brother says he heard pistol shots down toward the river gate and heard his brother calling for help.  Colonel Leech ran over to the house of Mr. Lee Leech, another brother, hurriedly summoning him to his aid.  Accompanied by several neighbors they ran down toward the point from whence the sound of the firing came.  On reaching the gate, which is not over one thousand yards from Colonel Leech’s house, they found Granville Leech’s horse tied nearby in a pine thicket.  Mr. Leech’s hat and umbrella were near the horse, but the body was not in sight.  They concluded that the assassin had thrown the body into the river.  The river was searched, but no traces could be found, and search was given up for the night.


At daylight Colonel Leech and his neighbors were out again and when near the river gate they discovered the body of Mr. Leech lying in the field about sixty yards from the gate, face down, in a pool of blood, with bullet wounds in his head and one through his body made by a 38-calibre pistol ball.  The theory is that when Mr. Leech left his brother’s house he rode toward the outer gate of the farm, where the assassin was lying in wait for him.  When Mr. Leech dismounted to open the gate the murderer was crouched behind the fence within two feet of him, when he fired the first shot, which went into Mr. Leech’s left side, coming out over the right nipple.  It is supposed at this time Leech made the outcry for help and started to run, falling about sixty yards south of the gate, where his murderer overtook him, and putting the pistol close to his left temple fired a ball clear through his head.  Not satisfied with his bloody work he put the pistol to the right temple of his victim and sent another ball into his head, leaving the powder marks on his face.


Robbery was not the intent of the assassin, as the murdered man’s watch, money, and papers were found on his body undisturbed.  There is [a] good deal of mystery surrounding the murder.


Dr. J. C. Vaiden held an inquest, the jury returning a verdict that the murdered man came to his death form gun-shot wounds made by some person or persons to them unknown.


Mr. Leech was forty-nine years of age and born and raised in this county.  He was a widower.”

LG 7/14/1892:  “Mr. Letcher Kenney, who was arrested on the charge of murdering Mr. Leech near Goshen, was discharged as he proved an alibi.”

LG 7/21/1892:  Article 1:  Wm Raines, “charged with having a guilty knowledge of or being implicated in” the murder, was arrested at his home in Rockingham Co. on 7/12 by Deputy Sheriffs Templeton and Wilson.  Brought to Lexington on 7/13 & jailed.  “What the evidence is against the accused has not bee made public, but he denies any knowledge of the crime.”

Article 2:  “Still Shrouded in Mystery.  The preliminary hearing in the case of William Rains, was held July 16th at 11 o’clock by Justice Kelly.  The officer had fully investigated the case, and the evidence secured was such that an alibi was clearly established.  The arrest of Rains was made entirely upon the suspicious action and injudicious talk as he passed through the county immediately following the Leech murder.  The murder is as much shrouded in mystery as ever.”

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no JGL in VA; no JLK in Rockbridge
Genealogy:  

Suspect:  

___
Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

J. Granville Leech
Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


49
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
widower
Children:



Occupation:

[businessman]
“prominent citizen”
Town:


Goshen
Birthplace:

ROCKB
Religion:



Organizations:



Personal history:  


1897, Aug. 20




near Lexington, ROCKBRIDGE

P
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM
Relationship:    NONDOM ADULT by CHILD
Motive:  


Intoxication?:  

Day of week:
F
Holiday?:


Time of day:
night
Days until death:  0, 0

SUSPECT(s):
Sam Harvey
VICTIM(s):
John Pettigrew and Charles Lee

Cause of death:  [phys]  burned.  Died F night at 10pm.

Circumstances:   a barn belonging to Maurice Brown, who lives about two miles south of here, was burned with all its contents.  Two negroes—John Pettigrew and Charles Lee-were sleeping in the barn, and before they could get out the former was burned to a crisp, and the latter, while trying to escape, was so horrible [sic] burned that he died Friday night at 10 o’clock.  

Inquest:   


Indictment:  none

Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
LG 8/18/1897:  probable HOM ARSON in VA:  RKBG:  M morning a warrant served on Sam Harvey (10, white) for burning the barn of Maurice Brown.  “The case was called in Justice Baker’s Court, but owing to want of evidence the case was postponed until Thursday.”  // 1st story:  “FATALLY BURNED.  On the night of August 20th, a barn belonging to Maurice Brown, who lives about two miles south of here, was burned with all its contents.  Two negroes—John Pettigrew and Charles Lee-were sleeping in the barn, and before they could get out the former was burned to a crisp, and the latter, while trying to escape, was so horrible [sic] burned that he died Friday night at 10 o’clock.  The loss amounts to something over $500, and the barn was insured for only $150.  The fire was the work of an incendiary and was started in a straw stack, which adjoined the building.”

Other sources:  
Census:  

1880 census in Rockbridge:  2 JP’s, 1 CL
	John PETTIGREW
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1872> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	8 

	 
	 
	Occupation
	 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	George PETTIGREW

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Lexington, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	35B 


	John PETTIGREW
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1872> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	8 

	 
	 
	Occupation
	At School 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	MU <Mulatto> 

	 
	 
	Head of Household
	Alfred PETTIGREW

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Lexington, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255387

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1387

	 
	 
	Page Number
	2C 


	Charles LEE
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1871> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	9 

	 
	 
	Occupation
	 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	James LEE

	 
	 
	Relation
	Other 

	 
	 
	Father's Birthplace
	VA 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	VA 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	South River, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	223B


Genealogy:  

Suspect:  

Sam Harvey

Ethnicity:



Race:


w
Gender:

m
Age:


10
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

John Pettigrew and Charles Lee
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1898, Nov.




Natural Bridge, ROCKBRIDGE

P
Class of death:   probable
Class of crime:   HOM
Relationship:    UNK [NONDOM or ROMANCE]
Motive:  
UNK
Intoxication?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:


Days until death:  


SUSPECT(s):
Alfred Childress 
VICTIM(s):
Ella Dunn

Cause of death:  


Circumstances:   in the Natural Bridge District

Inquest:   yes, by J. J. Moore, j.p.

Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  jailed.
Legal records:  
COB 1896-1900:  11/1898 (324-

332:  INQUEST:  J. J. Moore, j.p. on Ella Dunn.  3/1899t:  351:  ditto payment to E. P. Tompkins, M.D.

[NOTE:  double checked – nothing on Childress, costs or otherwise]

Newspapers:
LG 11/30/1898:  HOM in VA:  RKBG:  “Accused of Murder.  Alfred Childress, a colored school teacher in the Natural Bridge District, was brought here Sunday and placed in jail accused of murdering Ella Dunn, also colored.”

Other sources:  
Census:  

1880 census:  no AC or ED in Rockbridge
Genealogy:  

Suspect:  

Alfred Childress 

Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:

teacher in Natural Bridge District
Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

Ella Dunn
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

f
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


1899, June 9




Brownsburg, ROCKBRIDGE

P
CT
Class of death:   certain
Class of crime:   HOM / ATT SUI
Relationship:    MARITAL WIFE by HUSBAND
Motive:  
JEALOUSY
Intoxication?:  

Day of week:
F
Holiday?:


Time of day:
night
Days until death:  0

SUSPECT(s):
William G. Craney
VICTIM(s):
___ Craney, his wife

Cause of death:  shot in the head [gun]
Circumstances:   Craney told his boy to read a chapter in the Bible and afterwards shot his wife in the head, killing her instantly.  He then tried to commit suicide but cutting his throat with a razor, but did not cut deep enough.


Inquest:   


Indictment:  murder, tb

Term of court:  7/1899

Court proceedings:  8/1899:  fG M-2.  15 yrs.
Legal records:  
COB 1896-1900:  7/1899 (396-


398:  MURDER:  William G. Craney, tb.  8/1899t:  413-15:  fG
 M-2.  15 yrs.

Newspapers:
LG 6/14/1899:  HOM in VA:  RKBG:  Last Friday night the community of Brownsburg was shocked by the commission of murder and attempted suicide in their midst.  William Craney, a negro of a bad reputation, had a quarrel with his wife which resulted so disastrously.  Craney told his boy to read a chapter in the Bible and afterwards shot his wife in the head, killing her instantly.  He then tried to commit suicide but cutting his throat with a razor, but did not cut deep enough.

He afterwards walked to his father’s home, which is about one mile from Brownsburg.



He was brought to Lexington to-day and lodged in the county jail.”

LG 8/9/1899:  HOM MARITAL WIFE by HUSBAND in VA:  RKBG:  Jury in case of William G. Craney, colored, for murder of his wife at Brownsburg, 6/9, fG M-2.  15 yrs.  “It will be recalled that Craney accused his wife of undue intimacy with a colored preacher.  After shooting her he attempted suicide by cutting his throat with a razor.”

Other sources:  
Census:  
	William G. CRANY
	Household

	 
	 
	Male
	 

	 
	


	 
	Other Information:

	 
	 
	Birth Year
	<1865> 

	 
	 
	Birthplace
	VA 

	 
	 
	Age
	15 

	 
	 
	Occupation
	 

	 
	 
	Marital Status
	S <Single> 

	 
	 
	Race
	B <Black> 

	 
	 
	Head of Household
	William CRANY

	 
	 
	Relation
	Son 

	 
	 
	Father's Birthplace
	V 

	 
	 
	Mother's Birthplace
	V 

	 
	


	 
	Source Information:

	 
	 
	Census Place
	Walkers Creek, Rockbridge, Virginia 

	 
	 
	Family History Library Film
	1255388

	 
	 
	NA Film Number
	T9-1388

	 
	 
	Page Number
	189D


Genealogy:  

Suspect:  

William G. Craney

Ethnicity:



Race:


b
Gender:

m
Age:


34
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m
Children:

at least 1 son
Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  

___ Craney
Ethnicity:



Race:


b
Gender:

f
Age:


adult
Phys char:



Literate:



Marital Status:  
m. William G.
Children:

at least 1 son
Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  







ROCKBRIDGE

Class of death:   

Class of crime:   

Relationship:    

Motive:  


Intoxication?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:


Days until death:  


SUSPECT(s):


VICTIM(s):



Cause of death:  


Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
Other sources:  
Census:  
Genealogy:  

Suspect:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Suspect(s





Suspect(s








Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s











Suspect(s





Suspect(s








Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s








Suspect(s








Suspect(s








Suspect(s





Suspect(s











Suspect(s








Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s








Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s





Suspect(s








